
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

آیت الله سید ابراهیم رئیسی در بیست و سومین سفر استانی 
خود روز پنجشنبه به همراه جمعی از مسئولان عالی قضایی به 

آذربایجان غربی سفر کرد.
 رئیســی در ابتدای این سفر، از مجتمع فولاد ارومیه بازدید 
کرد و در جریان این بازدید که مســئولان استانی، سرمایه گذار 
مجتمع فولاد ارومیه و نماینده بانک عامل نیز حضور داشتند، با 
اشاره به ضرورت تعجیل در راه اندازی این مجتمع تولیدی گفت: 
با عنایت به اینکه در این مجتمع تولیدی ماشین آلات و تجهیزات 
کامل مستقر شده و تجهیز ۸۵ درصدی امکانات صورت گرفته، 
تأخیر در راه اندازی آن هیچ گونه توجیهی ندارد و همه مسئولان 
و دست اندرکاران باید برای در مدار تولید قرار گرفتن این مجتمع، 

همه ظرفیت ها را به کار بگیرند.
به گزارش میزان، رئیس قوه قضائیه برای راه اندازی این واحد 
تولیــدی، ضرب الاجل دوماهه تعیین کــرد و گفت: بر مبنای 
قوانین موجود و دستورالعمل صادره، باید هرچه سریع تر مسائل 
مابین سرمایه گذار مجتمع فولاد ارومیه و بانک تسهیلات دهنده 
مرتفع شــده و این واحد صنعتی ظرف دو ماه در مدار تولید و 

اشتغال قرار گیرد.
او در ادامه این سفر در جلسه شورای توسعه امنیت پایدار غرب 
و شمال غرب که با حضور استانداران، مسئولان بلندپایه امنیتی 
استان های آذربایجان غربی، ایلام، کردستان و کرمانشاه برگزار 
شد، ارتقای وضعیت معیشتی و اقتصادی مرزنشینان را یکی از 
راهکار های اصلی برای از بین بردن زمینه ها و بستر های ناامنی 
دانست و گفت: گزارشات بیانگر آن است که بخش های مختلف 
امنیتی و اطلاعاتی کشور توفیقات گســترده ای را در راستای 
برقراری امنیت در حوزه های مختلف در مناطق غربی و شمالغربی 
کشور داشته اند و بر همین مبنا باید با تحقق امنیت پایدار، این 
بهره مندی مردم منطقه از نعمت امنیت دائمی و همه جانبه باشد.

 رئیس دســتگاه قضا همچنین در دیدار با نخبگان اســتان 
آذربایجان غربی، کمک های مؤمنانه مردم نسبت به اقشار ضعیف 
و کم درآمد در دوران شیوع کرونا قابل تقدیر دانست و با اشاره 
به دشمنی های دشمنان علیه مردم و نظام اسلامی ایران گفت: 
شرارت دشــمنان و عناصر ضدانقلاب و گروه های مزدور علیه 
مردم ما به این سبب است که آنها نمی خواهند دین در جامعه 
ما جریان داشته باشد. آیت الله رئیسی با بیان اینکه نظام اسلامی 
با هیچگونه فقر و فساد و تبعیضی سازگاری ندارد، در خصوص 
مقوله روشنفکری گفت: روشنفکری آن نیست که جامعه ما را 
به سمت فرهنگ غربی هدایت کند بلکه روشنفکری به معنای 
دیده بانی و پیشگیری از وقوع ناهنجاری و مشکلات است. او با 
تأکید بر این نکته که هاضمه نظام اســلامی فسادناپذیر است، 
گفت: سازمان ها و ادارات ما باید جلوه کارآمدی و گره گشایی از 
زندگی مردم باشند و چنانچه این سازمان ها خود گرفتار فساد 
شوند، در کار مردم گره خواهند انداخت و بدین ترتیب برای آنها 

مشکل مضاعف ایجاد می شود.
 رئیسی در دیدار با قضات و کارکنان قضایی آذربایجان غربی، 
»علم و دانش« و »عدالت و تقوا« را دو شرط اصلی قضاوت عنوان 
کرد و افزود: هیچ فقیهی در طول تاریخ حیات تشــیع از شرط 
عدالت و تقوا به عنوان شــرایط قضاوت، تنزل نکرده است. اگر 
کوچکترین تنزلی در عدالت و تقوای قضات وجود داشته باشد، 

آن قاضی از مقام قضاوت منعزل است.
 رئیسی در ادامه به همه دادیاران، بازپرس ها و رؤسای دادگاه ها 
تأکید کرد که صدور حکم بازداشت را بر مبنای ادّله متقن و قطعی 
انجام دهند و توجه داشته باشند که هرگونه خدشه ای در دلایل 
ناظر بر بازداشت یک فرد به هیچوجه قابل قبول نیست و فارغ از 
موضوع تضمین قانونی برای جبران خسارت مادی فرد بازداشت 
شــده، بعُد معنوی قضیه و خسارت وارده به آبرو و روحیه فرد 

بازداشت شده نیز مدنظر است.
درخواست امام جمعه مهاباد برای عفو زندانیان کرد

امام جمعه اهل تسنن مهاباد هم در دیدار با آیت الله رئیسی 
درخواســت عفو و رأفت نسبت به برخی زندانیان کرد را مطرح 
کرد که در این مورد نیز رئیس قوه قضائیه موافقت کرد تا پس 

از بررسی پرونده ها، نسبت به آن اقدام شود.
در ادامه این سفر آیت الله رئیسی در دیدار با خانواده شهدای 
سردشــت، با تأکید بر این نکته که حادثه سردشــت از حیث 
دادخواهی نباید مشمول مرور زمان شود، گفت: مسئولان، مردم 

و بازماندگان حادثه سردشت باید پیوسته دادخواه آن باشند.
رئیس دستگاه قضا با بیان اینکه عامل حادثه سردشت صدام 
جنایتــکار بود، افزود: با وجود این حامیــان صدام و غربی ها و 
اروپایی ها که بمب های شیمیایی و گاز خردل را در اختیار صدام 
گذاشتند، نیز باید محاکمه شوند و در وهله اول این محاکمه نزد 

وجدان بیدار جهانیان است.
 آیت الله رئیسی ادامه داد: ما امروز در جایگاه مدعی حقوق بشر 
هستیم و غرب در جایگاه متهم قرار دارد و غربی ها باید پاسخگو 
باشــند که چگونه گاز خردل و مواد شیمیایی را در اختیار فرد 
جنایتکاری همچون صدام قرار دادند تا اینگونه به مردم در نقاط 
مختلف از جمله آذربایجان غربی و کردستان ایران و کردستان 

عراق آسیب برساند.
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وقت را تلف نکنید، تحریم ها را بردارید
رئیس جمهوری خطاب به اروپایی ها و امریکا:

رئیس جمهوری پنجشنبه گذشته در چهاردهمین نشست سران سازمان همکاری 
اقتصادی )اکو( که با شعار »همکاری اقتصادی منطقه ای در دوران پساکرونا« به صورت 
مجازی و با حضور سران 10 کشور عضو برگزار شد، تأکید کرد که امریکا موظف است 
با لغو همه تحریم ها و اتخاذ تدابیر عملی به برجام بازگردد، زیرا این تکلیف دولتی است 
که او نقض عهد کرده است. حجت الاسلام حسن روحانی همچنین سازمان همکاری 
اقتصادی )اکو( را اولویتی مهم در پارادایم حاکم بر سیاست منطقه ای و بخش مهمی 
از سیاست همسایگی جمهوری اسلامی ایران دانست و گفت: با وجود پتانسیل تجاری 
بالا و فراهم بودن زیرساخت های لازم، تجارت درون منطقه ای میان کشورهای عضو، 

کماکان زیر 10 درصد است که به هیچ وجه قابل قبول نیست.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، حجت الاسلام روحانی در ابتدای 
سخنان خود، با تشکر از رجب طیب اردوغان، رئیس جمهوری ترکیه به خاطر تلاش های 
مؤثر در دوره ریاست این کشور بر سازمان اکو و برگزاری این اجلاس، ابراز امیدواری کرد 
که نشست گام دیگری در راستای همگرایی، رفاه و سعادت ملل منطقه اکو و ارتقای 
جایگاه ســازمان اکو باشد. رئیس جمهوری با بیان اینکه سازمان همکاری اقتصادی 
)اکو( اولویتی مهم در پارادایم حاکم بر سیاست منطقه ای و بخش مهمی از سیاست 
همسایگی جمهوری اسلامی ایران است، اظهارکرد: سازمان اکو الزامات و شرایط لازم 
برای ارائه الگویی موفق از همگرایی منطقه ای را داراست. او با اشاره به اینکه تاکنون 
گام های مهمی در مسیر ارتقای همکاری های اقتصادی در سازمان اکو برداشته شده 
اســت، افزود: البته در برخی حوزه های کلیدی همچون تجارت، دستاوردها کمتر از 
حد انتظار بوده است. با وجود پتانسیل تجاری بالا و فراهم بودن زیرساخت های لازم، 
تجارت درون منطقه ای کماکان زیر 10 درصد است که به هیچ وجه قابل قبول نیست. 
این نقیصه در ســند چشم انداز 202۵ اکو نیز بدرستی مورد توجه قرار گرفته است. 
رئیس جمهوری با بیان اینکه می بایست بر عملیاتی کردن برنامه های مصوب سازمان 
اکو متمرکز شــویم تا با سرعت مناسب در مسیر تحقق اهداف تعریف شده سازمان 
حرکت کنیم، پیشنهادهای ایران در این زمینه را ارائه کرد: تمرکز روی اجرایی کردن 
موافقتنامه های تجاری و یافتن راه های جدید برای توسعه و ترویج تجارت درون گروهی 
در منطقه اکو، فعال کردن بخش خصوصی برای رونق تجارت فی مابین، فعال سازی 
نهادهای موجود در اکو مانند بانک و بیمه اکو و رفع موانع همکاری های ترانزیتی. روحانی 
تأکید کرد که جمهوری اســلامی ایران آمادگی دارد در عملیاتی کردن موافقتنامه 
تجاری اکو و پی ریزی ترتیبات مالی، بانکی و گمرکی آن با حضور همه کشــورهای 
عضو مشارکت فعال داشته و ظرفیت های شبکه حمل و نقلی خود در مناطق مجاور 
آب های آزاد در خلیج فارس و دریای عمان را به عنوان پل ارتباطی میان آسیای میانه 
با آب های بین المللی در اختیار اعضای اکو قرار دهد. رئیس جمهوری در بخش دیگری 

از سخنان خود، یکی از ناکامی های تلخ جامعه جهانی در دوره کرونا را عدم اقدام در 
مقابل کشــیده شدن دامنه سیاست های یکجانبه گرایانه و تحریم های غیرقانونی به 
این حوزه دانســت و گفت: جامعه بین المللی شاهد رویکرد غیرقانونی و جنگ تمام 
عیار اقتصادی دولت ایالات متحده علیه جمهوری اسلامی ایران در چهارسال گذشته 
بوده است. این تحریم های ظالمانه، خسارات جبران ناپذیری به دولت و ملت ایران وارد 
کرده است. او با اشاره به اینکه ایران بنابر دوراندیشی و عقلانیت توافقی که امریکا آن 
را نقض و برای نابودی آن حداکثر تلاش را کرد، کماکان حفظ کرده اســت، گفت: 
ایالات متحده امریکا موظف است با لغو همه تحریم ها و اتخاذ تدابیر عملی به برجام 
برگردد زیرا این تکلیف دولتی اســت که او نقض عهد کرده است. جمهوری اسلامی 
ایران نیز اقدام امریکا را قطعاً با اقدام پاسخ خواهد داد. مسیر بازگشت امریکا به برجام 
نیز روشن است و اگر اراده آن وجود داشته باشد، نیاز به هیچ مذاکره ای ندارد. روحانی 
اعلام کرد: اقداماتِ غیرقانونی یکجانبه ایالات متحده امریکا برای به زانو درآوردن ملت 
بزرگ ایران ناکام مانده و با وجود تحمل فشارهای سنگینِ اقتصادی، این ملت بزرگ 
با تکیه بر اراده و توان داخلی خود به موفقیت های چشمگیر و دستاوردهای بزرگی 
از جمله در زمینه مقابله با کووید 19 و آثار و تبعات آن دست یافته است که نمونه 
بارز آن، اقدام برای ســاخت واکسن کرونا با استفاده از دانش و تجربیات دانشمندان 
ایرانی است. رئیس جمهوری گفت: در این راستا آماده همکاری با سایر کشورها بویژه 
کشورهای عضو اکو هستیم و همچنین آمادگی داریم در خصوص چگونگی مواجهه 
منطقــه اکو با جهــانِ پس از کرونا همکاری کنیم و بنیان هایی را برای همکاری پی 
بریزیم. رئیس جمهوری ترکیه نیز در این نشســت خواستار لغو تحریم های یکجانبه 
علیه ایران شد و گفت: پایان تحریم هایی که به صورت یکجانبه بر ایران اعمال شده، در 
رونق اقتصادی و ثبات منطقه نقش خواهد داشت. به گزارش ایرنا، رجب طیب اردوغان 
همچنین طرح چین موسوم به »یک کمربند - یک راه« را یک طرح برد-برد خواند 
و گفت که کار ساخت خط آهن استانبول - تهران - اسلام آباد در مراحل پایانی خود 
قرار دارد. پنجشــنبه گذشته علاوه بر نشست ســران اکو، مراسم بهره برداری از 10 
هزار میلیارد تومان طرح های ملی مدیریت شهری وزارت کشور نیز با حضور رئیس 
جمهوری برگزار شــد، مراسمی که در آن روحانی به طرف های اروپایی برجام و نیز 
برخی در داخل هشدار داد که از عقلانیت سیاسی و تدبیر در تصمیم گیری در مسأله 

هسته ای ایران دور نشوند.
 رئیس جمهوری در این مراسم تأکید کرد که آژانس بین المللی انرژی اتمی مکان 
بازی سیاســی نیست و سه کشــور اروپایی بفهمند که آژانس یک نهاد فنی است و 
اجــازه دهند به کار فنی خود ادامه داده تــا به این ترتیب توافق خوب اخیر ایران و 

آژانس نیز تداوم یابد.

صدور حکم بازداشت بر مبنای ادّله 
متقن و قطعی باشد

 میدان نفتی آذر روز دوشــنبه به بهره  برداری رســید و شور و شوق 
زائدالوصفی در بین نفتی ها به پا شد چون واقعاً کاری شده بود کارستان.

من هم به سهم خودم به همه دست اندرکاران از گذشته تا به حال، خدا 
قوت و تبریک می گویم و برایشــان آرزوی کامروایی و شاد کامی دارم. در 
این رویداد، آنچه بیشتر از تولید نفت اهمیت دارد، حس اعتماد به نفس 
و خلق تجربه موفق و تربیت نیروی انســانی متخصص است. صبر کردم 
تا کمی از جو داغ خبری عبور کنیم و گزارشــی از کشــف میدان بدهم. 
البته این منطقه برای من قبل از اینکه نماد نفت و صنعت و ثروت باشد، 
یادآور ایثار و حماسه و شهادت است. یادآور پاسدار شهید عبدالله فتاحی 
فرمانــده محور چنگوله که در 19 فروردین  ماه 1362 به پدر شــهیدش 
پیوســت و پیکرش در جوار امامزاده علی صالح)ع( صالح  آباد ایلام آرمید. 
یادآور کنجانچم و کوه گچی و بلندی های قلاویزان و پاسگاه بدره و زرباطیه 
عراق و خونهایی که در آنجا به زمین ریخت. یادآور حماسه آفرینی فرزندان 
خمینی در تیرماه 6۵ که چشم ارتش عراق را در ارتفاعات قلاویزان کور 
کردند و مهران آزاد شد و اگر نبود این خون ها، زبانم لال شاید الان میدان 
آذر، میدان مشــترک نبود و همه آن متعلق به همســایه بود. آری اینان 

صاحبان اصلی افتخاراتند.
و اما بعد؛

اکتشافی ها عادت کرده اند که در هیچ مراسم افتتاحیه و روبان قیچی 
کردن و... نباشــند و از این موضوع هم گله ای ندارند چون نام و نشان در 
گمنامی یافته اند و بزرگترها هم عادت کرده اند که یادی از کاشــفان این 

میادین نکنند.
چون این کشــف در زمان مدیریت اینجانــب اتفاق نیفتاده، راحت تر 
می توانم از زحمات همکارانم در مدیریت اکتشاف یاد کنم. یکی از روش های 
اجرای پروژه های اکتشافی، تعریف و واگذاری بلوک های اکتشافی است که 
در بعد از انقلاب تقریباً 20 بلوک اکتشافی تعریف و اجرا شده که منجر 
به جذب 1.2 میلیارد دلار سرمایه برای انجام پروژه ها و کشف نفت و گاز 
معتنابهی شده است. در این فرایند اجرای پروژه اکتشافی به یک شرکت 
خارجی واگذار می شود که پیشنهاد آن توسط مدیریت اکتشاف بررسی و 
تصویب می شود و اجرای پروژه ها نیز با مدیریت و نظارت مدیریت اکتشاف 
انجام می شــود. در این نوع قراردادها که خودش نسل های مختلف دارد 
تمام ریســک بر عهده شرکت مجری یا پیمانکار است.  کشف میدان آذر 
هم در قالب این نوع قرارداد و از طریق واگذاری بلوکی به نام بلوک اناران 

اتفاق افتاده است.
بلوک اکتشــافی اناران به وسعت 3200 کیلومتر مربع در استان ایلام 
واقع شده و جزو 17 بلوکی است که در سال 137۸ در اولین دور مناقصات 
بین المللی توسط مدیریت اکتشاف به شرکت های نفتی ارائه شده است.

از میان چهار شــرکت متقاضی، شرکت نروژی هیدرو به عنوان برنده 
مناقصه شــناخته شد. نوع قرارداد بیع متقابل با ریسک کامل پیمانکار و 

زمان آن ۵2 ماه بوده است.
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همزمان با تقدیر از کارفرمایان مسئولیت 
پذیر در حوزه پیشگیری کرونا آئین تجلیل از 
خانه های بهداشت کارگری برتر برگزار شد.

وزیرتعاون،کارورفاه اجتماعی در همایش 
ملی تجلیل ازخانه های بهداشــت کارگری 
برتر، کارفرمایان سلامت محور و کارفرمایان 
مسئولیت پذیر در حوزه پیشگیری و کاهش 
بیماری کرونا و رونمایی از 60 عنوان کتاب و 
بسته آموزشی مرتبط با سلامت کارگران گفت: 
سند افتخارمان این است که با بالا بردن سطح 
آگاهی، آموزش و اجرای دســتورالعمل های 
بهداشتی در محیط های کارگاهی و تولیدی 
توانســته ایم بیماری کرونا را در محیط های 

کاری و تولیدی کنترل کنیم.
به گزارش پایگاه  اطلاع رسانی وزارت تعاون 
،کار و رفاه اجتماعی محمد شریعتمداری اظهار 
داشت : با تشکیل کمیته ای مشترک با وزارت 
بهداشــت از اسفندماه سال 9۸ تلاش شد تا  
محیط هــای کاری و کارگری از این ویروس 

منحوس پاک سازی شوند.
وزیــر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی افزود 
: مکلف هســتیم که  این مســیر را با قوت 
ادامه دهیم و از این دســتاورد به درســتی 

حفاظت کنیم.
 شریعتمداری با اشــاره به فصل ایمنی 
و بهداشــت در قانــون کار تاکید کرد :  باید 
آیین نامه ها و تفاهم نامه های مربوط به این 
حوزه را در مدت باقی مانده از عمر دولت تدوین 
و تصویب کرد  تا آیندگان نیز از این بخش ها 

بهره مند شوند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با قدردانی 
از مدافعان ســلامت که جان با ارزش خود 
را در خــط مقدم مبارزه با ویروس منحوس 
کرونا  از دســت داده اند، اظهار داشت: یقینا 
اگر مدافعان معیشــت چراغ تولید را روشن 
نگه نمی داشــتند، امروز نیز دچار مشکلات 

اقتصادی بسیاری می شدیم. 
 وی با بیان اینکه برخی از بخش ها مثل 
خدمات و گردشگری به دلیل بیماری کرونا 
آسیب های جدی را متحمل شده اند تصریح 
کرد: از اســفند ماه سال 9۸  سامانه ثبت نام 
از بیکار شدگان اجباری ایجاد شد و  بیش از 

۸۵0 هزار نفر  ثبت کردند.
شــریعتمداری اضافه کــرد: بیش از یک 
میلیون و 700 هزار نفر که  در سه ماهه اول 
مشــمول یارانه بیمه بیکاری کرونایی بودند 
از منابع 3۵00 میلیــارد تومانی این بخش 
بهره مند شــدند و  تعداد اندک باقیمانده نیز 

از این منابع  منتفع می شوند.
وی خاطر نشان کرد: البته این اقدامات و 
مجموعه فعالیت ها کافی نیست و محدودیت 
منابــع داریم ولی تا حدی که در توان دولت 
بوده تلاش شده  تصمیمات مناسبی در این 

حوزه ها گرفته شود.
وزیــر تعاون،کار و رفاه اجتماعی به نقش 
موثر مجلس شــورای اسلامی در همدلی و 
همراهی با برنامه های وزارتخانه نیز اشاره کرد 
و افزود:  به  رغم همه محدودیت های موجود، 
امروز سازمان تامین اجتماعی  هیچ گونه بدهی 
به مراکز درمانی و بهداشتی ندارد و چنانچه 
سازمان  دیون خود را دریافت کند یقیناً در 

ارائه خدمات موفق تر عمل خواهد کرد .
شــریعتمداری همچنین اظهار داشــت: 
ســازمان تامیــن اجتماعی  را  بــا 16 هزار 
میلیارد تومان بدهی تحویل گرفتیم اما امروز 
سازمان، بدهی قابل توجهی به  مراکز درمانی 

و بهداشتی دولتی و خصوصی ندارد .
 وی تصریح کرد: در مراکز درمانی سازمان 
تامیــن اجتماعی نزدیک به 100 هزار بیمار 
کرونائــی تحت درمان قرار گرفتند و نزدیک 
به 200 هزار نفر نیز به صورت سرپایی مداوا 
شدند.وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی گفت: 
اجرای همسان سازی در مرحله اول به جامعه 
کارگری تقدیم شد و مورد تشویق بازنشستگان 
کشور قرارگرفت، اگر تعهدات جاری از سوی 
مجلس در بودجه ســال 1۴00 لحاظ شود 

مشکلی بر زمین نمی ماند.
وی افزود : حفظ عزت انســانی کارگران 
از اهمیت بالایی برخوردار اســت. همدلی و 
یکپارچگی می تواند نظام  و جامعه کارگری را 

تحت پوشش قرار داد. 
وزیــر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح 
کرد: باید در جامعه کارگری سلامت جسم و 
نشاط مدنظر قرار گیرد. اشتغال ناقص و منابع 
محدود افراد را به سمت استرس و اضطراب 
ســوق می دهد، وقتی نظام چهارگانه پایش 
ســلامت اتفاق افتد می توان به یک جامعه 

ارزشمند کارگری پویا و رو به رشد رسید.

ارسال ۳۵۰۰ نسخه کتاب به شرکت 
های دارای خانه بهداشت

در ادامه،ابراهیم صادقی فر، معاون فرهنگی 
و اجتماعی وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی  
در خصوص اهــداف برگزاری »آیین تجلیل 
از خانه های بهداشــت کارگری برتر« گفت:  
بخشی از این مراسم برای اولین بار و برخی 
برنامه ها یازدهمین بار است که اجرا می شود.

وی افزود:   برنامه ملی معرفی خانه های 
بهداشت کارگری برتر ، کارفرمایان سلامت 
محور فصل مشــترک بین وزارت بهداشت و 
سازمان تامین اجتماعی وزارت تعاون کار و 
رفاه اجتماعی است   و نفرات برتر در این حوزه 

امروز معرفی می شوند.
صادقی فر تصریح کــرد: در بخش دیگر 
برنامه  نیز کارفرمایان مسئولیت پذیر در حوزه 
پیشگیری و کاهش بیماری کرونا تقدیر می 
شوند.وی تصریح کرد: از سال گذشته بر اساس 
دستوری که وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی 
در خصوص تدوین دستورالعمل ها و رعایت 
قوانین و مقررات مربوط ابلاغ کردند ،کمیته 
مشترکی با همکاری وزارت بهداشت تشکیل 
شد و کارفرمایان سلامت محور را در سراسر 

کشور  شناسایی و انتخاب کردند.
معاون فرهنگی و اجتماعــی افزود :  در 
بخش سوم هم مبحث توانمندسازی بنگاه های 
۵0 تا ۵00 نفر  است که خانه های بهداشت 
در آنها تشکیل شده ،  امروز تعداد خانه های 
بهداشــت در سراسر کشــور  3 هزار و ۵00  
است که 70 درصد خانه های بهداشت بنگاه ها 

را شامل می شود.
وی ادامه داد : تا پایان برنامه ششم در نظر 
است سایر بنگاه ها به این موضوع بپیوندند، 
همچنین60 عنوان کتاب در این حوزه تدوین 
تهیه و تدوین شده که در بخش های مختلف 

امروز رونمایی خواهد شد.
صادقــی فر  افزود : همچنین با همکاری 
موسسه کار و تامین اجتماعی 3۵00 نسخه 
کتاب، منتشر شده که به بنگاه های دارای خانه 

بهداشت ارسال خواهد شد.
۴00 هزار بازرسی کارگاه در دوران کرونا

معاون روابط کارنیز در این مراسم گفت : 
خانه های بهداشت در راستای سیاست های 
وزارت تعــاون،کار و رفاه اجتماعی  و شــعار  
»انسان سالم؛محور توسعه پایدار« ماموریت 
معاینات بدو استخدام، دوره ای ، پیشگیری 
و کنترل بیماری های شغلی نیروی کار را به 

عهده دارند.
حاتم شــاکرمی، توسعه فرهنگ ایمنی و 
ایجاد شرایط کار مناسب با معیارهای حفاظت 
و ایمنی را نیازمند مشارکت همگانی  دانست 
و گفت : برای توسعه این فرهنگ با  مشارکت 
وزارت بهداشــت ، سازمان تامین اجتماعی ، 
حوزه معاونت روابط کار به خصوص تشکل های 
کارگری و کارفرمایی قدم های موثری برداشته 
شــد.معاون روابــط کار، همدلی و همکاری 
فراکسیون کارگری مجلس را در این زمینه با 

اهمیت ارزیابی کرد و گفت:  
از زمان شــیوع ویروس کرونا و به دستور 
شخص وزیر، کمیته فرهنگی و بهداشتی  برای 
اجرای دستورالعمل های بهداشتی مرتبط با 
ویروس کرونا در واحدهای تولیدی و صنعتی  

شکل گرفت .
وی گفت : در اجرای دســتورالعمل های 
بهداشتی 3۸ هزار واحد بزرگ کشور دارای 
تراکم جمعیتی،تعداد کارگر بالای ۵0 نفر به 
عنوان واحد های پرخطر در دستور کار قرار 

گرفتند  و  به طور ویژه بازرسی شدند.
معاون روابط کار خاطر نشان کرد: امسال 
بازرسان کار در شرایط کرونایی و سخت  و به 
رغم تمام خطرات توانستند ۴00 هزاربازرسی 
را انجام دهند که مجبور شدیم ۸21 کارگاه یا 
مدیر آن را به دستگاه قضایی معرفی کنیم. 

شاکرمی افزود : 20 هزار کمیته حفاظت 
فنی را هم فعال کردیم ، تا قبل از دولت تدبیر 
و امید مسئول ایمنی تعیین صلاحیت شده 
نداشــتیم، با طرحی که  در این دولت ارائه و 
اجرا شد  هم اکنون  20 هزار مسئول ایمنی 

تعیین صلاحیت شده در کارگاه ها داریم.

 بنگاه ها در شرایط سخت باید  از 
کارکنان خود حمایت اجتماعی کنند

رئیس موسسه کار و تامین اجتماعی نیز 
در این نشســت گفت:  مدیریت یک مقوله 
اقتضائی است و روش مدیریت برای کارفرمایان 
متناسب با شرایط و موقعیت ها فرق می کند.

محمدرضا سپهری افزود:  همه کارفرمایان 
در فکر هستند که فنون مدیریتی را  اثربخش 
کننــد و این  زمانی امکان پذیر اســت که 
کارکنان دلبسته،  با انگیزه و مشتاق داشته 
باشند و  اهداف و منافع شخصی کارکنان در 

راستای اهداف بنگاه و جامعه گره بخورد.  
 وی تصریح کرد: در این همایش نیز  بحث 
مسئولیت اجتماعی مطرح است،  مسئولیت 
اجتماعی مجموعه تعهدات و وظایفی است که 
سازمان و بنگاه برای حفظ و مراقبت از محیط 
و جامعه ای که در آن فعالیت می کند انجام 
می دهد تا تعادل بین اکوسیستم اجتماعی و 

اقتصاد برقرار شود .
سپهری افزود : کارفرمایان هم مسئولیت 
اجتماعی، اقتصادی، اخلاقی و حقوقی دارند. 
در شرایط سخت،تحریم، رکود و بحران کرونا، 
بیشتر وقت کارفرمایان صرف حل مشکلات 
اقتصادی می شود تا بتوانند کارگاه را  سرپا 

نگه دارند.
وی تصریح کرد:  ابزارهای فناوری، سواد 
اجتماعی و رسانه امروز مهم شده ، بنابراین 
باید این ابزار را برای کارکنان فراهم کنیم و 
نشــان دهیم که به مشکلات کارکنان توجه 
داریم و  دغدغه های آنان را درک می کنیم.

رییس موسسه کار و تامین اجتماعی گفت 
: یک مدیر باید رابطه سازمان و کارکنان خود  
را بلند مدت ببیند و سعی کند برای استعداد 
یابی و جانشین پروری تلاش کند و با هوش 

هیجانی بر کارکنان خود اثرگذار باشد.
ســپهری همچنین حرکت بنگاه ها را در 
جهت تغییــرات و موج فناوری ها با اهمیت 
دانســت و گفت:  اگر کارگاه ها نتوانند خود 
را بــا ایــن تغییرات هماهنــگ کنند دچار 

عقب ماندگی می شوند.
 وی گفت: با نشاط کردن محیط کار امری 
ضروری است،  بنگاه ها در شرایط سخت باید  

از کارکنان خود حمایت اجتماعی کنند.
 رییس موسسه کار و تامین اجتماعی به 
دیگر پیام این همایش اشــاره کرد و گفت : 
علاوه بر توانمندسازی و توجه به روند آینده 
کار، آموزش و تغییرات فناوری باید  مسئولیت 
های اجتماعی را  بیشتر درک کنیم تا بتوانیم 
ایــن تعادل را بین اکوسیســتم اجتماعی و 

اقتصادی جامعه برقرار کنیم. 

رعایت  درصــد  ترین  پاییــن   
مکانی  بهداشت  های  دســتورالعمل 

۷۴درصد بود
 رئیس مرکز سلامت محیط و کار وزارت 
بهداشت، در مان و آموزش پزشکی نیز گفت: 

در دوران کرونــا با وجود اینکه امکان فاصله 
اجتماعی وجود نداشــت تمامی کارگران و 
کارفرمایــان در این زمینه نمونه بودند و این 

افتخار جامعه کارگری ماست.
احمد جنیدی گفت: در مراکز بهداشــت 
کارگری کارشناس حرفه ای  حضور دارد و  در 
این اقدام کارگر و کارفرما  در راستای  سلامت 
محیط کار فعال بودند، مشارکت چندجانبه  و 
مناســبی  اتفاق افتاد  و این موضوع  ارتقای 

سلامت را به دنبال داشت.
وی تصریح کرد: پایین ترین درصد رعایت 
دستورالعمل های بهداشت مکانی 7۴درصد 
بود که آن هم مســئله هواکش مناسب بود. 
همکاران مــا ۸۵0هزار بازدید انجام داده اند 

که جزو نظارت های موثر بوده است.
جنیــدی افــزود: مــاده 106 قانون کار 
دستورالعمل ها و آیین نامه های اجرایی مربوط 
به این فصل به پیشنهاد مشترک وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی  و وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشــکی به تصویب هیات وزیران 

خواهد رسید.
وی پیشنهاد کرد: وزیر کار دستورلازم را در 
این خصوص صادر نمایند تا  اواخر فروردین  و  
قبل از تغییر دولت به سرانجام برسد. همچنین  
بر اساس تکالیف  مربوط به  ماده 203 قانون 
کار، وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی  و 

دادگستری مامور اجرای این قانون هستند.

 تا کنون ۳ هزار و ۵۰۰ خانه بهداشت 
کارگری تشکیل شده است

حسینعلی شــهریاری، رئیس کمیسیون 
بهداشــت و درمان مجلس شورای اسلامی 
گفت: سلامت قشر کارگر برای ما از اهمیت 
بالایی برخوردار است و امروز توانسته ایم  با 
مشارکت مردم این بیماری را  کنترل کنیم.

شهریاری با بیان اینکه بیمه شده تامین 
اجتماعی در بیمارستان های وابسته فرانشیز 
پرداخت نمی کند تصریح کرد: به نمایندگان 
پیام های متعدد در زمینه همســان سازی 

ارسال می شود. 
روز به روز دیون دولت به تامین اجتماعی 
افزایش یافته است اما مجلس به دنبال حل 
مشکلات قشــر کارگر به ویژه سلامت آنها 
است.وی هدف از تاسیس خانه های بهداشت 
کارگری را پایش وضعیت بهداشتی آنان عنوان 
کــرد و گفت :  تا کنون 3 هزار و ۵00 خانه 

تشکیل شده است.

 بحث پیشگیری در حوزه سلامت 
کارگران نیازمند توجه است

علی بابایــی نماینده مجلــس و رییس 
فراکســیون کارگری نیز در این نشست بر 
توانمندســازی کارگران واحدهای تولیدی و 
محیط های کار تاکید کرد و گفت:  توجه به 
سلامت کارگران یکی از اولویت هائی است که 

باید به آن توجه کافی شود.
وی به داده های پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان 
نیز اشاره کرد و گفت : وجود این پایگاه برای 
برنامه ریزی به ویژه در حوزه کارگران فصلی 
و غیره  بســیار موثر است.بابایی به  اقدامات 
ســازنده وزارت تعــاون کار و رفاه اجتماعی 
و بهداشــت و درمان و آموزش پزشــکی در 
حوزه سلامت کارگران نیز اشاره کرد و گفت:  
مجموعه این اقدامات بسیار ارزشمند است و 
جای تشکر دارد.رییس فراکسیون کارگری 
به اقدامات موثر تامیــن اجتماعی در حوزه 
درمان و بهداشت نیز پرداخت و گفت: بحث 
پیشــگیری در حوزه سلامت کارگران بسیار 

موثر و نیازمند توجه است.

تومان  میلیــارد  اختصاص ۵/۷   
کارگری  بهداشــت  برای یکصد خانه 

جدیدالتاسیس
عادل دهدشتی معاون فرهنگی، اجتماعی 
و امور استان های سازمان تامین اجتماعی نیز 
در این نشست گفت: این سازمان برای تجهیز 
و تامین لوازم مصرفی یکصد خانه بهداشت 
کارگری جدیدالتاسیس، ۵/7 میلیارد تومان 

در بودجه سال آینده اختصاص داده است.
وی افــزود: در حال حاضر نگاه ســازمان 
تامین اجتماعی از غرامت محوری به رویکرد 
پیشگیری تغییر پیدا کرده است و در این میان 
خانه های بهداشت کارگری خیلی مثمرثمر 

می توانند باشند.
وی با اشاره به ماده 3۵ آیین نامه اجرایی 
قانون الزام در تامین اجتماعی گفت: رویکرد 
مشــارکتی با وزارتخانه های کار و بهداشت 
داریــم و خود را مکلف مــی دانیم در حوزه 
بهداشت و ســلامت کارگران حضور داشته 
باشیم.دهدشــتی گفت: با توجه به اهمیت 
پیشگیری، در ساختار معاونت درمان سازمان 
تامین اجتماعی حوزه طب کار، پیشگیری و 
کمیسیون های پزشکی را داریم. با همکاری 
معاونت های درمان و فرهنگی، اجتماعی و 
امور استان های این سازمان موضوع آموزش 

ایمنی کار را دستور کار قرار دادیم.
معاون فرهنگی، اجتماعی و امور اســتان 
های سازمان تامین اجتماعی به اقدامات مهم 
این سازمان در سال جاری در راستای ارتقای 
رضایت بیمه شــدگان نیز پرداخت و گفت: 
نسخه نویسی الکترونیکی را در راستای تکالیف 
قانونی خود آغاز کردیم. این طرح مورد توجه 
دولت و مجلس نیز است. از اول اسفند دفترچه 
جدید صادر نمی شود و پزشکان می توانند 
نسخه الکترونیکی تولید کنند یا در سربرگ 
خود، نسخه بیمار را بنویسد.دهدشتی، طرح 
3070 را از دیگر اقدامات مهم سازمان تامین 
اجتماعی برشــمرد که در راســتای کاهش 
مراجعه به شــعب و کارگزاری ها اجرا شده 
است و افزود: در این طرح 30 خدمت اصلی 
این سازمان به صورت غیرحضوری ارائه می 
شود تا کاهش 70 میلیون مراجعه را در پی 
داشته باشد. نقاط ضعف این طرح به صورت 
مرتب پالایش می شود تا به بهترین شکل این 

سرویس ها در اختیار مردم قرار گیرد.

 سلامت محوری با همکاری شرکای 
اجتماعی به وجود خواهد آمد

محمد عطاردیان، رییــس هیات مدیره 
کانون عالی  انجمن صنفی کارفرمایان ایران 
نیز در این نشســت گفت:   سلامت محوری 
با همکاری شرکای اجتماعی به وجود خواهد 
آمــد.وی در همین زمینــه  توجه دولت به 
سلامت جامعه را با اهمیت دانست و گفت : 
خانه های بهداشت در این حوزه بسیار موثرند  
و کارفرمایان با رعایت موارد سلامت و بهداشت 
کار می توانند در حفظ بدن و روان آنان نقش 
آفرینــی کنند. عطاردیان  افــزود :گزینش 
افــرادی که دوره اچ اس ای می بینند کمک 
بسیار بزرگی به بهداشت محیط کار است اما 
مهمتر از آن  ایجاد باور بین کسانی است که 

کار می کنند.

 توجه به مطالبات جامعه کارگری 
ضروری است

اولیــا علی بیگــی، رئیس کانــون عالی 
شوراهای کار سراسر کشور نیز گفت: انتظار 
داریم  نمایندگان مجلس شورای اسلامی در 
خصوص تعیین دستمزد کمک کنند تا شورای 

عالی کار مزد منصفانه ای را تعیین کند.
وی در همیــن زمینــه خواســتار توجه 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی به بحث 
تعیین دستمزد کارگران شد و گفت : مجلس 
محل قانونگذاری اســت و نمایندگان الگوی 
جامعه هســتند بنابراین توجه به مطالبات 
جامعه کارگری ضروری است .  رییس کانون 
شورای عالی کار ادامه داد: امروز، دلیل اصلی 
مشکلات بازنشستگان این است که در دوران 
فعالیت حقوق متناســب دریافت نکرده اند و 
در نتیجه امروز شــاهد هستیم که معیشت 
این افراد دچار اختلال شده است.علی بیگی 
گفت: چنانچه زیرســاخت هــای لازم برای 
اجرای مزد منطقه ای فراهم باشد شورای عالی 
کار آمادگی دارد این مزد را تعیین کند اما در 
شرایط موجود اظهارنظرهای غیر کارشناسی 
نه تنها کمکی به کارگران نمی کند بلکه شرایط 

را برای آنها دشوار می سازد.

 

 آئین تجلیل از خانه های بهداشت کارگری برتر

با حضور محمد شریعتمداری وزیر تعاون،کار و رفاه 
اجتماعی، مرکز ملی پایش سیاست ها و برنامه های اشتغال 
کشور زیرمجموعه دبیرخانه شورای عالی اشتغال در این 

وزارتخانه افتتاح شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی ، محمد شــریعتمداری وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی در این مراســم گفت: پس از افتتاح مرکز 
اورژانس کسب و کار در دانشگاه علم و فرهنگ، در وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی ، مرکز پایش سیاســت ها و 

برنامه های اشــتغال کشور افتتاح شد که تمام سیاست 
های اشتغال زایی کشور را رصد و نقایص را رفع می کند 
و این مجموعه نیز باید با مرکز اورژانس در ارتباط باشد.

وی با تاکید بر این که بنگاه های اقتصادی و تولیدی 
مانند یک موجود زنده هستند که اگر مراقبت نشوند از بین 
می روند، اظهار کرد: ریزش و رویش در بنگاه های تولیدی 
یک امر طبیعی اســت که باید روند فعالیت تولیدی در 
بنگاه ها مرتب رصد شود تا فعالیت بنگاه ها ادامه پیدا کند.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به این که طی 

۸ دهه گذشــته 10 هزار واحد تولیدی در کشور از بین 
رفته و تعطیل شده اند که فقط نامی از آنها باقی مانده 
اســت، بیان کرد: بالغ بر ۵0 هزار میلیارد تومان سرمایه 
کشــور در این بنگاه ها معطل مانده است که البته طبق 
اعلام مراجع ذیربط سالانه تعدادی از بنگاه های تعطیل 

شده به مدار تولید برمی گردند و دوباره احیا می شوند.
وی گفت: بــا راه اندازی مرکز پایش سیاســت های 
اشتغال در سطح کلان رصد و با افتتاح اورژانس کسب و 
کار حفاظت از مشاغل صورت می گیرد.پایش، ارزیابی و 

نظارت بر کلیه دستگاه های اجرایی فعال در حوزه اشتغال، 
ایجاد رویکرد نتیجه محور در حوزه برنامه ریزی اشتغال ، 
تغییر رویکرد بودجه محور به دستاورد محور بودن برنامه 
های اشتغال، پایش ارزیابی و نظارت بر عملکرد اشتغالی 
اســتان ها ، تهیه برنامه های اختصاصی برای هر استان 
یا شهرستان بر اساس محیط کسب و کار اختصاصی و 
افزایش بهره وری و اثربخشی برنامه و سیاستها در سطح 
استانی و شهرستانی در حوزه اشتغال از جمله اهداف مرکز 

ملی پایش سیاست ها و برنامه های اشتغال کشور است.

 برگزاری نشست های مشترک با کشورهای تاجیکستان، فنلاند و عراق
مدیر کل امور بین الملل وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی گفت: نخستین نشست مشترک همکاری با کشورهای تاجیکستان و فنلاند و دومین نشست کارگروه مشترک همکاری با عراق به صورت ویدیو کنفرانس برگزار شد.به گزارش پایگاه 
اطلاع رسانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، »علی حسین شهریور« گفت: در این نشست ها طرفین با گفت و گو و تبادل نظر درباره زمینه های همکاری مشترک بر توسعه و تعمیق روابط تاکید کردند.وی افزود: در نشست ویدئو کنفرانسی با 
تاجیکستان، پیش نویس یادداشت تفاهم همکاری در حوزه کار و آموزش های فنی حرفه ای که از سوی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی برای طرف تاجیکی ارسال شده بود نهایی و مقرر شد این سند در تهران یا دوشنبه امضا شود.شهریور در 
خصوص دومین نشست کارگروه مشترک با عراق، تشریح کرد: برنامه اقدام مشترک پنج ساله بررسی و مقرر شد دعوتنامه رسمی توسط وزیر کار و امور اجتماعی عراق برای وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ارسال و سند مذکور در بغداد امضا شود.

تخمین نرخ ارز در ایران بر اساس عوامل بنیادی اقتصادکلان
» نــرخ ارز فعلی واقعی نیســت! «، » نرخ ارز واقعــی کمتر از مقدار فعلی 
اســت!«، »بــازار ارز حباب دارد!« این ها جملاتی اند کــه بارها از زبان برخی 
مسئولین شنیده ایم. سوالی که پیش می آید این است که از کجا بفهمیم نرخ 

ارز واقعی چند است؟
عوامل تعیین کننده نرخ ارز آن قدر پیچیده و گسترده اند که تقریبا احتمال 
آن کــه یک نهاد بصورت مرکزی بتواند در هر زمان نرخ ارز تعادلی اقتصاد را 
تشخیص دهد و بصورت نظام نرخ ارز ثابت، بازار ارز را مدیریت کند، صفر است. 
به همین خاطر اســت که کشــورهایی که نرخ ارز را بصورت دستوری تعیین 
می کنند، دیری نمی گذرد که جهش نرخ ارز را تجربه می کنند؛ چرا که لاجرم 
نرخ ارز به سمت مقدار تعادلی اش که برخاسته از متغیرهای بنیادی اقتصاد و 

انتظارات عقلایی آحاد اقتصادی است، رجوع خواهد کرد.
نرخ ارز واقعی یا نرخ ارز تعادلی همان نرخ ارزی اســت که حاصل برآیند 
عرضه و تقاضای همه بازیگران اقتصاد است که در بستر بازار رقم می خورد. از 
سویی دیگر برخی متغیرهای اقتصادی و انتظارات افراد بر عرضه و تقاضای ارز 
اثر می گذارند، لذا این امکان وجود دارد که بر اساس متغیرهای بنیادی اقتصاد، 
بتوانیم تخمینی از نرخ ارز تعادلی داشــته باشیم. در شرایط فعلی اقتصاد که 
لااقل با سه نرخ ارز )نیمایی ، سنایی و دولتی ۴200 تومانی( مواجه هستیم، 
نمی دانیــم که نرخ ارز تعادلی اقتصاد ما دقیقا چند اســت. اگر تمام عرضه و 
تقاضای ارز در یک بازار متشــکل اتفاق می افتاد، به خروجی قیمت این بازار 

می توانستیم نرخ ارز تعادلی اقتصاد بگوییم.
اما چرا پس از بحران ارزی 97 ، سیاست گذار اصرار دارد که نرخ ارز واقعی 

اقتصاد پایین تر از نرخ ارز موجود است؟
اولین پاســخی که به ذهن مخاطبین می رسد، احتمالا مربوط به مباحث 
سیاســی و رســانه ای اســت. به این معنا که نرخ ارز پایین نشــانه موفقیت 
سیاست گذار در مدیریت کشور است، لذا طبیعی است که سیاست گذار برای 
اقنــاع افکار عمومی بخواهد مردم را مجاب کند که نرخ ارز فعلی حباب دارد 

و امثالهم.
اما اگر بخواهیم کمی علمی تر با ســوال مواجه شــویم، شاید در پس ذهن 
سیاســت گذار این است که به دلیل ســخت شدن شرایط تحریمی و مسدود 
شدن برخی ذخایر ارزی بانک مرکزی در خارج از کشور و شکل گیری انتظارات 
بدبینانه برای آحاد اقتصادی، افراد دچار رفتارهای به اصطلاح هیجانی شــده 
و ارز را بیــش از اندازه نیازهای مبادلاتی و احتیاطی تقاضا می کنند و عرضه 
کننــدگان هم به همین دلیل تا حد ممکن عرضه ی خود را محدود می کنند 
و نتیجه ی این امر بالا رفتن نرخ ارز و شکل گیری حباب در بازار ارز می شود 
و وقتی که انتظارات بدبینانه نســبت و تحریم و ... فروکش می کند، تقاضای 
ســوداگرانه کاهش و عرضه افزایش و در نتیجه حباب قیمتی تخلیه شــده و 
نــرخ ارز به نرخ تعادلی بلندمدت خود باز می گــردد. لذا اگر تخمینی از نرخ 
ارز تعادلی بر اساس متغیرهای بنیادی داشته باشیم، می توانیم قضاوت کنیم 
که تا چه اندازه از نرخ ارز تعادلی بلندمدت فاصله گرفته ایم.نرخ ارز در تلاقی 
بخش اسمی و بخش حقیقی و بخش خارجی اقتصاد تعیین می شود. در ادامه 
قصد داریم با در نظر گرفتن فروضی، با کمک محاسباتی ساده و سرانگشتی، 
بر اســاس بخش اســمی و بخش حقیقی اقتصاد در مقایسه با اقتصاد آمریکا، 

تخمینی از نرخ ارز داشته باشیم.
 نکته قابل ذکر این اســت که مدل های محاسباتی همه ی واقعیت نیستند 
بلکه تخمینی از آن هستند و در هر تخمینی احتمال خطا وجود دارد و هرچه 
واقعیت ســاده تر فرض شود ممکن است منابع ایجاد خطا هم افزایش یابد لذا 
ادعا نمی شــود که نتیجه محاســبات کاملا منطق با واقعیت است چرا که از 
پیچیدگی های روابط تجاری بین اقتصاد ایران و شرکای تجاری اش صرف نظر 
شــده است و برای رسیدن به تخمین های دقیق تر می توان با در نظر گرفتن 
شــرایط برابری قدرت خرید بین ایران و شــرکای تجاری اش به نرخ ارز قابل 
دفاع تری رسید، اما همانطور که ذکر شد هدف این محاسبات، تخمینی ساده 

و سرانگشتی است.
فرض کنید بخش حقیقی اقتصاد رشدی نداشته باشد اما نقدینگی دو برابر 
بشــود و در کشــور مرجع که نرخ ارز را نسبت به آن می سنجیم رشد بخش 
حقیقی و نقدینگی صفر باشد، طبیعی است در چنین شرایطی )بدون در نظر 
گرفتن عوامل دیگر( ارزش پول کشــور اول نسبت به کشور مرجع نصف شود 
و یا به عبارت دیگر نرخ ارز در کشور نخست، دو برابر شود. با این نگاه می توان 
یک زمان مبدا در نظر گرفت و بر اســاس تغییرات بخش حقیقی و نقدینگی 
ایــران و آمریکا، به تخمینی »سرانگشــتی« از نرخ دلار بر پایه این دو متغیر 

بخش اسمی و حقیقی رسید.
زمان مبدا را ســال 13۸1 شمسی انتخاب می کنیم زیرا در محدوده ی آن 
ســال ها اقتصاد و درآمدهای ارزی نفتی از ثبات نسبی برخوردار بوده و هنوز 
بیماری هلندی اواسط دهه ۸0 شدت نیافته بود و از همه مهمتر در آن سال 
بازار ارز تک نرخی شــده بود. لذا با احتمال بیشتری می توانیم نرخ ارز محقق 
شده در آن سال را به عنوان نرخ ارز تعادلی مرجع در نظر بگیریم و از طرف 
دیگر از سال ۸1 تا 99 فاصله زمانی مناسبی وجود دارد که می توان ادعا کرد 

که در افق بلندمدت محاسبات انجام می شود.
در اوایل سال ۸1 ، نقدینگی اقتصاد ایران 33.9 هزار میلیارد تومان )همت( 
بود و نقدینگی در پایان ســال 9۸ )تقریبا قبل جدی شــدن بحران کرونا در 
ایران و آمریکا( برابر با 2۴7۴.1 همت بود و این یعنی حدود 73 برابر شــدن 
نقدینگی از سال ۸1 تا 9۸ که مقداری بس بزرگ است! در پی بحران کرونا در 
کشورهای مختلف و پرداخت بسته های حمایتی از طرف دولت ها ، نقدینگی در 
کشورهای مختلف از جمله ایران و آمریکا با سرعت بیشتری افزایش یافت به 
طوری که نقدینگی در پایان پاییز 99 به حدود 312۸.7 همت رســید که به 
معنای 92 برابر شــدن نقدینگی نسبت به سال ۸1 است.در زمان مشابه سال 
۸1 تا پایان 9۸ شمسی، نقدینگی در آمریکا از ۵۵0۴ میلیارد دلار به 1۵600 
میلیارد دلار رســید که معادل حدودا 2.۸3 برابر شــدن نقدینگی است و اگر 
بخواهیــم مقدار نقدینگی آمریــکا را در یکی دو ماه اخیر در نظر بگیریم )که 
به دلیل بحران کرونا دچار افزایش قابل توجهی شــده است( به عدد 191۸6 
میلیارد دلار می رسیم که به معنای 3.۴۸ برابر شدن نقدینگی نسبت به زمان 
مبدا اســت.از طرفی هر دو کشــور ایران و آمریکا از ســال ۸1 تا 99 شمسی 
تقریبا رشــدی معادل ۴0 درصد داشــته اند لذا »به طور نسبی« ، تقریبا به 
یک اندازه بخش حقیقی هر دو اقتصاد تغییر کرده اســت.بنابراین از سال ۸1 
تــا قبل از بحران کرونا نقدینگــی در ایران حدود 73 برابر و در آمریکا حدود 
2.۸3 برابر شــده است یعنی رشد نقدینگی در ایران حدود )2۵=2.۸3÷73( 

برابر بیشتر از آمریکا بوده است. 
حال اگر فرض کنیم قرار باشــد ارزش پول ایران 2۵ برابر نســبت به دلار 
در طی این بازه زمانی تضعیف شــود باید نرخ دلار در سال ۸1 را ضربدر 2۵ 
نماییم. با توجه به اینکه نرخ دلار در اوایل ســال ۸1 حدود 790 تومان بوده 
است لذا برای قبل جدی شدن بحران کرونا به نرخ دلار حدود 20 هزار تومان 
می رسیم. اگر بخواهیم همین محاسبات را برای یکی دو ماه اخیر یعنی در حین 
درگیری این دو کشور با بحران کرونا محاسبه نماییم باز هم به عددی حدود 
20 هزار تومان می رسیم.البته باید توجه داشت مبنا قرار دادن نرخ ارز در سال 
۸1 خالی از اشــکال نیست چرا که به هر حال در آن سال ها درآمدهای نفتی 
به نســبت سرشاری عاید اقتصاد ایران می شد که در این سال ها خبری از آن 
درآمدها نیست و همین امر می تواند سبب کم تخمین زدن نرخ ارز در سال 99 
بشود. مثلا فرض کنید که در سال ۸1 درآمدهای نفتی ایران کمتر بود )مشابه 

سال های اخیر( و لذا عرضه ارز کاهش می یافت و نرخ ارز کاهش می یافت.

مرکز ملی پایش سیاست ها و برنامه های اشتغال کشور راه اندازی شد
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 سرپرســت معاونت امور معادن و صنایع 
معدنی وزارت صمت با تاکید بر ضرورت ارتقاء 
نقش معدن در اقتصاد کشور، دستیابی به اهداف 
تعیین شده در این حوزه را منوط به تغییر الگوها 
در رفتار معدنی دانست و گفت: ظرفیت ارزش 
افزوده در حوزه معدن تا ۸00 برابر برآورد شده 
است که برای استفاده از آن نیازمند برنامه ریزی 

و طراحی دقیق هستیم.
به گزارش شــاتا، اردشیر سعد محمدی در 
نشست خبری که در وزارت صمت برگزار شد، 
با توضیح اینکه پهنه ها و محدوده های معدنی 
بلوکه شده برای ارائه در مزایده به تفکیک آمار 
استان ها مشخص شده  است، گفت: این اقدام به 
منظور افزایش پویایی و استفاده از ظرفیت های 
موجود معدنی انجام می شود و در مرحله اول 
تنها محدوده هایی که فاقد مالک هستند وارد 
مزایده می شوند.سرپرست معاونت امور معادن 
و صنایــع معدنی وزارت صمت زمان برگزاری 
مزایده را فروردین ماه سال آینده اعلام کرد و 
افزود: به دلیل مشغله نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی درخصوص تصویب بودجه سال آینده، 
و لزوم حضور ایشان در جلسه هماهنگی برای 
برگزاری مزایده، مزایده در نیمه دوم فروردین 
ماه سال آینده برگزار خواهد شد و با توجه به 
مصوبه شورای عالی معادن، مناطق بلوکه شده 
طبقه یک و 2 نیز در مزایده ارائه خواهند شد.

وی در ادامــه از ترخیــص تجهیــزات و 
ماشین آلات معدنی خبر داد و تصریح کرد: با 
توجه به برنامه ها و چشم اندازهای تعیین شده 
برای افزایش تولیدات معدنی و نیاز کشــور به 
ماشین آلات و تجهیزات در این حوزه، ماشین 
آلات با ثبت سفارش قدیمی که تولید مشابه 
داخلی ندارند، با شرط تامین ارز توسط بخش 
خصوصی، به زودی اجازه ترخیص از گمرکات 

کشور را خواهند داشت.
سعد محمدی با ابراز امیدواری نسبت به رشد 
تولید در حوزه معدن، تعداد پروانه های معدنی 
فعال را 6 هزار و 2۵9، تعداد معادن غیرفعال را 

3 هزار و 990 و تعداد مجوزهای برداشت را هزار 
و 97 اعلام کرد و بیان داشت: تا پایان شهریور 
ماه امسال حدود 309 پروانه جدید صادر شده 
است و در حدود 2 هزار و 3۴۸ معدن متروکه 
بلامعارض در کشور وجود دارد که سعی داریم 
با ارزیابی دلایل و شرایط آن، بستر مناسب برای 

فعال کردن آن ها را ایجاد کنیم.

 ضرورت تغییــر در الگوی معدنی 
کشور

سرپرســت معاونت امور معادن و صنایع 
معدنی وزارت صمت، دستیابی به اهداف تعیین 
شده در حوزه معدن را منوط به تغییر الگوها در 
رفتار معدنی دانست و تاکید کرد: برای استفاده 
بهینه از ظرفیت  معدنی کشور علاوه بر به روز 
رسانی تجهیزات در دو بخش سخت افزاری و 
نــرم افزاری، همراه بودن با دانش روز ضروری 

اســت و این امر نیازمند آموزش مستمر برای 
مجموعه تخصصی فعال در حوزه معدن است.

وی با بیان اینکه نیمی از تولیدات معدنی 
کشور در بخش مصالح ساختمانی است، ارتقاء 
نقش بخش معدن در اقتصاد کشور را منوط به 
افزایش تولیدات معدنی فلزی دانست و گفت: 
لازم است در بخش طراحی برنامه ریزی جدی 
صورت گیرد.سعد محمدی، فعالیت در حوزه 
صادرات را یکی از عوامل کمک  کننده به ارتقاء 
کیفیت محصولات معدنی اعلام کرد و گفت: با 
توجه به نیاز کشور در صنایع مختلف و نیز عرضه 
و تقاضا در بازار داخلی، باید تولید را به گونه ای 
مدیریت کنیم که بتوانیم بازارهای خارجی را نیز 
حفظ کنیم چرا که صادرات علاوه بر ارزآوری 
برای کشور در افزایش کیفیت تولیدات نیز تاثیر 
مثبت دارد و منجر به ارتقای تولید و افزایش 
اشتغال می شود.وی در بخش دیگر صحبت های 

خود، میــزان تولید فولاد را 30 میلیون تن و 
میزان مصرف آن را 1۵ میلیون تن اعلام مورد 
و گفت: سهم تولید شمش، حدود 20 میلیون 
تن و میزان مصرف داخلی حدود 12 میلیون 
تن اســت ولی در بخش اساب، میزان تولید و 
نیاز کشــور در یک محدوده است و لازم است 
برای تدوین دستورالعمل ها و شیوه نامه ها این 
موضوع را در نظر گرفت و نمی توان برای هر دو 
بخش، یک نسخه را درنظر گرفت.سعد محمدی 
توجه و ارزیابی دقیق بخش های مختلف بازار 
را در تدوین دســتورالعمل ها ضروری دانست 
و خواســتار رفع مغایرت ها در شیوه  نامه های 
مختلف در راســتای حمایت از حقوق تولید 
کننده و مصرف کننده شــد و لازمه این کار را 
برگزاری جلسات هم اندیشی با همه بخش های 

ذی نفع و ذی مدخل عنوان کرد.
سرپرســت معاونت امور معادن و صنایع 

معدنــی وزارت صمت در ادامه نشســت به 
محدودیت ظرفیت های معدنی کشف شده فعلی 
در کشور اشاره کرد و افزود: حوزه معدن نیازمند 
تغییر نگرش و استفاده از روش ها و تجهیزات به 
روز دنیا با توجه به شرایط معدنی کشور است 
و اگر تصمیات بر اســاس ارزیابی های دقیق 
و کارشناســی باشد، کاملا عملیاتی و اجرایی 

خواهد بود.
وی بخشی از مشکلات و تنش های ایجاد 
شــده در حوزه معدن را خارج از اختیارات و 
تصمیمات وزارت صمت اعلام کرد و گفت: در 
بخش سیمان در مقطعی شاهد کاهش تولید 
به دلیل محدودیــت  و قطعی برق بودیم و یا 
در تامین نیاز بازار، گاهی بازار خواســتار یک 
کالا با ویژگی و کیفیت مشخص است که این 

موضوعات زیاد در اختیارات وزارتخانه نیست.
طبق توضیحات سعدمحمدی در خصوص 
تامین فولاد مورد نیاز بازار، برای جلوگیری از 
ایجاد رانت در بازار، با بررسی های انجام شده، 
تنها برای واحدهایی که تولید دارند تامین ماده 
اولیه انجام می شــود و به زودی بستری برای 
تامین کالای مورد نیاز واحد های تولیدکننده 
خــرد که توانایی حضور در بــورس را ندارند، 
ایجاد خواهد شد.وی در ادامه از راه اندازی سه 
واحد جدید تولید در حوزه فولاد در سال آینده 
خبر داد و گفت: میزان تولید سیمان در سال 
جاری بالغ بر 60 میلیون تنُ است که نسبت 
به ســال گذشته 1۴ درصد رشد داشته است 
و که حدود 7 میلیون تنُ آن صادر می شــود.

سرپرست معاونت امور معادن و صنایع معدنی 
وزارت صنعت معدن و تجارت در پایان با تاکید 
بر استفاده از ظرفیت انجمن ها و بخش خصوصی 
در حوزه تولید، رصــد و توزیع، تصریح کرد: 
ظرفیــت ارزش افزوده در حوزه معدن تا ۸00 
برابر برآورد شده است که برای استفاده از آن 
نیازمند برنامه ریزی و طراحی دقیق هستیم و 
استفاده از خرد جمعی در راستای منافع ملی و 

نظام در دستور کار قرار دارد.

 
 

 
 

۷۷۰ میلیون چینی چگونه از تله فقر رهایی یافتند؟
آخرین فاز و مرحله فقرزدایی این کشــور از هشــت سال پیش آغاز شد که 
با شناســایی دقیق مناطق و جمعیت هدف در ۸32 شهرســتان و 12۸ هزار 
روستا قریب به صد میلیون نفر را هدف گرفته و توانستند فقر مطلق را به صفر 
رســانند. آخرین ســال این برنامه با بیماری کووید همزمان شد که بالغ بر 1۸ 
تریلیون دلار هزینه بردوش دولت چین گذاشــت اما تمامی اهداف و برنامه ها 
به رغم محدودیت های مالی به انجام رسید.چین نه تنها اولین دولت جهان است 
که هدف راهبردی برنامه توســعه پایدار ســازمان ملل متحد را 10سال زودتر 
از ضرب الاجل تعیین شــده به مرحله عمل رساند، بلکه اولین کشور جهان در 
طول تاریخ بشریت محسوب می شود که توانسته بزرگ ترین عملیات فقرزدایی 
را با موفقیت به اجرا دربیاورد. این کشور طی چهار دهه گذشته توانسته بالغ بر 
770 میلیــون نفــر از جمعیت خود را از چنگال فقر رهایی ببخشــد و از این 
طریق بیشــترین ســهم را در عرصه مبارزه با فقر در بین کشورهای جهان به 
خود اختصاص دهد. آخرین فاز و مرحله فقرزدایی چین نیز از هشت سال پیش 
آغاز شد و در این فاز به طور متوسط سالانه بیش از 10میلیون نفر از فقر مطلق 
خارج شده اند. در این مرحله مقامات چین ۸32شهرستان و 12۸هزار روستا با 
جمعیتی نزدیک به 100میلیون نفر را مورد شناسایی قرار دادند و برنامه ریزی 
و اقدامات منطقه ای را برای فقرزدایی آغاز کردند. با بهبود وضعیت معیشت و 
تولید، درآمد خالص سرانه افراد فقیر از ۴۵0دلار در سال 201۵ به 1۵۵0دلار 

در سال 2020 تغییر کرده است.
در آســتانه ســال نوی چینی وبه مناســبت صدمین ســال تاسیس حزب 
کمونیســت، طی مراسمی پنج شنبه گذشته ریشه کنی فقر در این کشور رسما 
اعلام شــد. چین نه تنها اولین دولت جهان است که نخستین هدف راهبردی 
توسعه جهان موسوم به SDG1 را 10 سال زودتر از ضرب الاجل تعیین شده به 
مرحله عمل رســانده بلکه اولین کشور جهان در طول تاریخ بشریت است که 
توانسته چهره کشوری با بیش از یک میلیارد و چهارصد میلیون جمعیت را از 
ننگ فقر و گرســنگی بزداید. طی چهار دهه گذشته این کشور سوسیالیستی 
توانسته بالغ بر 770 میلیون نفر از جمعیت چین را از چنگال فقر رهایی بخشیده 
و از این طریق بیشترین سهم را در عرصه مبارزه با فقر در بین کشورهای جهان 
به خود اختصاص داده اســت.  رهایی 770 میلیون نفر از چنگال فقر توســط 
چین به این معناســت که بیش از 70 درصد از کل کســانی که در کل جهان 
از فقر رهایی یافته اند تنها در چهار دهه گذشــته و توسط اقدامات دولت چین 
به وقوع پیوسته است. اما این خبر، به هر دلیل، کمتر توسط رسانه های داخلی 
و بین المللی بازتاب یافته و توسط تحلیلگران مورد توجه قرار گرفت. شاید اشاره 
بــه ابعاد ناگفته و زوایای پنهان مدیریت و اجرای این اقدام مهم، بیانگر مبانی 
نظری و شــیوه حکمرانی دولت مرکزی چین اســت که بیان آن برای مدیران 
و سیاســت گذاران کشور خالی از فایده نباشد. برخی از ابعاد این تلاش موفق، 

روش های به کار رفته و دستاوردهای حاصله را می توان به شرح زیربیان کرد:
1- این تلاش و اقدام تاریخی نه به صورت یک جنبش بشردوستانه کوتاه مدت 
یا یک حرکت خیر خواهانه بلکه در چارچوب یک برنامه توســعه همه جانبه و 
پایدار صورت پذیرفته که همگام با رفع فقر به رشد همه جانبه اقتصادی منجر 
شده و نمایشگر مدل حکمرانی موفق و مدیریت هماهنگ دولت در صحنه جهانی 
در مقایســه با دیگر کشورهای جهان )اعم از توسعه یافته و در حال توسعه(در 

مقابله با پدیده فقر است.
2- آخرین فاز و مرحله فقرزدایی این کشور از هشت سال پیش آغاز شد که 
با شناسایی دقیق مناطق و جمعیت هدف در ۸32 شهرستان و 12۸ هزار روستا 
قریب به صد میلیون نفر را هدف گرفته و بدین ترتیب توانستند فقر مطلق را 
در قالب برنامه ریزی منطقه ای و با هماهنگی کلیه سازمان های مربوطه به صفر 
رسانده و عملا برنامه توسعه پایدار سازمان ملل متحد را ده سال قبل از موعد 
آن )ســال 2030 میلادی( به انجام برسانند. آخرین سال این برنامه با بیماری 
کووید همزمان شــد که بالغ بر 1۸ تریلیــون دلار هزینه بردوش دولت چین 
گذاشت اما تمامی اهداف و برنامه ها به رغم محدودیت های مالی به انجام رسید.

3- تنها در فاز آخر فقرزدایی به طور متوسط سالانه بیش از 10 میلیون نفر 
از فقر مطلق خارج شده اند. وضعیت اقتصادی و اجتماعی مناطق رهایی یافته از 
فقر تغییرات بزرگی داشته است. تمامی افراد فقیر که تعیین و هدف گیری شده 
بودند، اکنون هیچ نگرانی در مورد غذا و پوشــاک نداشته و تحصیلات رایگان، 
خدمات پزشکی اولیه، ایمنی مســکن و آب آشامیدنی برای آنان محقق شده 
است. با بهبود وضعیت معیشت و تولید، درآمد خالص سرانه این افراد از 2 هزار و 
9۸2 یوآن )معادل ۴۵0 دلار آمریکا( در سال 201۵ میلادی به 10 هزار و 7۴0 
یوآن )معادل 1۵۵0 دلار( در سال 2020 تغییر کرد و به همین ترتیب توانایی 
رهایی از فقر به طور مداوم بهبود می یابد. در همین راستا خدمات زیر ساختی 
نیز ارائه شــده به نحوی که خانه های فرسوده 9/ 7 میلیون خانوار و 2۵ میلیون 
و 6۸0 هزار فقیر نوســازی شد. یک میلیون و 100 هزار کیلومتر راه روستایی 
ساخته یا بازسازی شده و 3۵ هزار کیلومتر خط آهن افزوده شده است. تامین 
برق از شبکه های روستایی در مناطق فقیرنشین به 99 درصد رسیده و درصد 
اتصال فیبر نوری و ۴G در روستاهای فقیرنشین از 9۸ درصد فراتر رفته است.

۴- دیدگاه و چارچوب نظری و متدولوژی این حرکت همانطور که در بالا به 
آن اشاره شد به صورت مدون تنظیم شده بود. از نظر ایدئولوژیک همانطور که به 
مناسبت صدمین سال تاسیس حزب کمونیست از سوی رئیس جمهور چین اعلام 
شد، وجود و ماندگاری فقر در کشور نشانه سوسیالیسم نیست. اگر مناطق فقیر 
برای مدت طولانی در فقر بمانند، وضعیت فقرا برای مدت طولاتی تغییر نکرده 
و ســطح زندگی مردم نیز برای مدت طولانی بهبود نمی یابد، این امر نه برتری 
سیستم سوسیالیستی چین را منعکس می کند و نه تفکر سوسیالیسم را. از نظر 
مدیریت و متدولوژی اجرا نیز ابعاد مختلف این برنامه به صورت مدون و جامع 
پیش بینی شــده بود به نحوی که در قالب طرح توسعه جامع و بلندمدت تدوین 
شــده تا از طریق: 1-بهبود معیشت و 2-دسترسی به نهاده ها و زیرساخت های 
تولیدی و 3-دسترسی به بازار جهت دستیابی به ارزش افزوده بتوانند از نعمات 
آن در بلندمدت بهره برداری کنند. چنانکه رئیس جمهور این کشــور شی جین 
پینگ اعلام کرد: توسعه روستاها وظیفه مهم و بزرگ در راستای رستاخیز ملت 
چین است. باید ضمن تلفیق موثر و گسترش دستاوردهای فقرزدایی با آبادسازی 
روســتاها، پایه فقرزدایی را پایدار و نتایــج آن را تقویت کرد. وی همچنین از 
ابعاد انســانی و محیط زیســتی این حرکت غافل نبوده و در سخنرانی خود در 
کنگره حزب اعلام کرد که باید ضمن بهبود محیط زیست روستاها، به زندگی 

عزتمندانه و سعادتمندانه کشاورزان و روستاییان تحقق بخشید.
۵- اراده ملی و عزم رهبران سیاســی و حزب حاکم دراین باره نقش اساسی 
بازی می کرد، به نحوی که شخص رئیس جمهور و دبیر کل کمیته مرکزی حزب 
در ۸ سال گذشته بیش از ۵0 بار با هدف فقرزدایی از 1۴ منطقه واقع در فقر 
مطلق بازدید کرده و وضعیت را به دقت ارزیابی و مورد بررســی و بازرسی قرار 
داده اند. برای انجام این برنامه مسوولان اصلی 22 استان مربوطه )واقع در مرکز 
و غــرب چین( تعهدنامه فقرزدایی را بــا دولت مرکزی امضا و متعهد به انجام 
کلیه تعهدات شــده اند. سوابق نشان می دهد که تنها در ۸ سال گذشته حدود 
1۸00 نفر در حین ارائه خدمات در امر فقرزدایی جان خود را از دست داده اند.

رسانه های ملی این کشور نیز در این مدت به صورت منظم و فراگیر به دنبال 
انعــکاس ایــن برنامه و نقاط قوت و ضعف آن از ســوی رهبران محلی و مردم 
بودند. 6- نکته آخر آنکه دولت چین و حزب کمونیست سعی فراوان کرد تا از 
این اقدام موفق به عنوان یک اقدام ســمبولیک جهت نشان دادن موفقیت های 
نظام حکمرانی این کشور اســتفاده کند.و پیروزی همه جانبه فقرزدایی چین 
کاملا ثابت کرده اســت که حزب کمونیســت چین قابل اتکاترین نیروست که 

مردم چین را به توسعه و پیشرفت رهبری می کند.

 درفرآیند سیاست گذاری حقوقی توجه به دیدگاه ها و نقطه نظرات تخصصی و ابعاد و آثار اجتماعی، 
اقتصادی و حقوقی موضوع از بایسته هاست

به کار گیری موثر ابزارهای دیپلماسی برای رفع مشکلات تجارت بین الملل

مرحوم میرمحمدي دغدغه احیاي تمدن اسلامي داشت

معافیت سود تفاوت نرخ ارز ناشی از تسعیر ارز صادرات از مالیات

در جلسه ای با حضور معاون حقوقی رئیس جمهور و رؤسا و نمایندگان کانون ها و 
سازمان های حرفه ای از جمله کانون وکلاء دادگستری، نظام پزشکی، نظام مهندسی، 
کارشناســان رسمی دادگستری و وزارت راه و شهرســازی ممنوعیت استفاده غیر 
مسکونی از آپارتمان های با کاربری مسکونی موضوع »لایحه نحوه اداره و بهره برداری 

از آپارتمان ها« مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
به گزارش روابط عمومی معاونت حقوقی رئیس جمهوردر ابتدای جلســه معاون 
حقوقی رئیس جمهور به ضرورت بکارگیری دقت در فرآیند تصویب این لایحه اشاره 
کردند. زیرا، موضوع این لایحه دارای آثار اجتماعی، اقتصادی و حقوقی متعددی است 
که لازم است در ایجاد نظم و نظام حقوقی مربوط به آپارتمان ها و نیز نوع تأثیر آن بر 
حرفه ها توجه نمود.همچنین، ایشان به بیان مجموعه اقدام های این معاونت از ابتدای 

طرح لایحه مذکور در زمینه برخی از مواد پیشــنهادی آن خصوصاً درخصوص آثار 
ممنوعیت بهره برداری از آپارتمان های دارای کاربری مسکونی برای شماری از حرفه ها 
مانند رسانه ها و مطبوعات، وکالت، پزشکی، سردفتری، دفاتر مهندسی و مانند آن ها و 
نیز مشکلات ناشی از پیش بینی شخصیت حقوقی مستقل برای ساختمان ها پرداختند.

علاوه بر این، معاون حقوقی رئیس جمهور بر ضروری بودن تهیه و تدوین مجموعه 
ملاحظات و ابعاد ابهامات مربوط به لایحه مذکور و ارائه پیشنهادهای راهگشا در این 
زمینه از سوی همة سازمان های حرفه ای و تلاش همة بخش ها جهت برطرف ساختن 
چالش های آن تأکید ورزیدند تا از این رهگذر موجبات حمایت بیشتر از جوانان این 
حرفه ها فراهم آید.در این جلسه هر یک از اعضاء نقطه نظرات و چالش های مربوط 

به مجموعه حرفه خود در پرتو این لایحه را مطرح کردند.

رئیس کل ســازمان توسعه تجارت ایران در نشست 
وبیناری سه روزه تجاری ایران و اتحادیه اروپا که به صورت 
مشترک توسط سازمان توسعه تجارت ایران و مرکز بین 
المللی تجارت برگزار شد،گفت: با بکارگیری موثر ابزارهای 
دیپلماسی امکان لازم برای فایق آمدن بر مشکلات فعلی 
فراهم و زمینه همکاری های مشترک در راستای توسعه 
صادرات غیر نفتی ایران مهیا می شود.به گزارش شاتا ، 
حمید زادبوم، در این نشست ضمن قدردانی از همکاری 
مرکز بین المللی تجارت در برگزاری این رویداد، با اشاره 
به پروژه مشترک فیمابین که توسط اتحادیه اروپا تامین 
مالی شده، آن را الگوی مناسبی برای تقویت همکاری ها 
توصیف کرد.وی سطح تجارت فعلی کشورمان با اروپا را 
نامناسب عنوان کرد و افزود: امیدواریم که با تغییر شرایط، 
امکان افزایش تعاملات تجارت ایران با اتحادیه اروپا فراهم 
شود.معاون وزیر و رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران، 
زمینه های همکاری با اتحادیه اروپا را متناسب با نیازهای 

اقتصاد ایران و معطوف به توسعه صادرات برشمرد و گفت: 
با بکارگیری موثر ابزارهای دیپلماسی امکان لازم برای فایق 
آمدن بر مشــکلات فعلی فراهم و زمینه همکاری های 
مشترک در راستای توسعه صادرات غیر نفتی ایران مهیا 
می شود.زادبوم همچنین تدوین استراتژی ملی صادرات 
ایران را که با کمک مرکز بین المللی تجارت صورت گرفته 
و در این رویداد از آن رونمایی شده است را گام مثبتی در 
این مسیر دانست و بر تقویت همکاری ها در سایر زمینه 
ها تاکید کرد.در ادامه این رویداد که با حضور 3۴00 نفر 
از ایران، کشورهای اروپایی و سایر کشورهای جهان برگزار 
شد، انریک مورا، معاون دبیر کل و مدیر سیاسی خدمات 
خارجی اتحادیه اروپا، تعداد بالای شرکت کنندگان در 
این نشست را نشان از آمادگی فعالین اقتصادی دو طرف 
برای تعاملات تجاری بیشــتر عنوان کرد.وی با اشاره به 
کاهش روابط تجاری ایران و اروپا افزود: توافق برجام سبب 
افزایش تجارت فیمابین در سال های 2016 تا 201۸ شد 

که همین موضوع نشان می دهد که درصورت بازگشت به 
اجرای کامل برجام مجددا می توانیم شاهد افزایش روابط 
تجاری باشیم، لذا، باید به این روند کمک کنیم.معاون دبیر 
کل و مدیر سیاسی خدمات خارجی اتحادیه اروپا گفت: 
علی رغم وجود مشکلات پیش رو، ایران و اتحادیه اروپا 
نیازمند تعاملات تجاری بیشتر و رفع موانع هستند که 
در همین راستا اتحادیه اروپا به سهم خود تلاش کامل 
خود را به انجام خواهد رساند.در ادامه این رویداد، پیمان 
سعادت، سفیر سابق ایران در بروکسل و مشاور فعلی وزیر 
امور خارجه و مدیر کل اروپای غربی این وزارتخانه، اظهار 
داشت: باید ریشه های وضعیت فعلی را به خوبی بشناسیم 
تا بتوانیم برای آینده برنامه ریزی مناسب داشته باشیم چرا 
که آینده روابط اقتصادی ایران و اتحادیه اروپا بستگی تام 
به تعهدات دو طرف برای اقدام عملی در این زمینه دارد.

همچنین، همیلتون، مدیر اجرایی مرکز بین المللی 
تجارت، با اشاره به ظرفیت های اقتصادی ایران به تدوین 

استراتژی ملی صادرات ایران با کمک کارشناسان مرکز 
بین المللی تجارت اشــاره کرد و این ســند را درجهت 
تقویت ظرفیت های اقتصادی ایران با رویکرد رشد ناشی 
از تجارت دانست.وی در تشریح ۵ عامل مهم در تدوین 
اســتراتژی ملی صادرات گفت: اولین عامل نفس اتخاذ 
رویکرد اســتراتژیک اســت که می تواند کمک موثری 
باشد و سپس تاکید و تمرکز بر بخش های انتخاب شده 
و افزودن بر ظرفیت تجارت خارجی این بخشــها است 
که واجد اهمیت اســت.مدیر اجرایی مرکز بین المللی 
تجارت افزود: تمرکز بر حمایت از شرکت های کوچک و 
متوسط برای ایفای نقش در تجارت خارجی، ارائه کمک 
های تکنیکی به حوزه صادرات با کمک مرکز بین المللی 
تجارت و در چارچوب اجرای اســتراتژی تدوین شده و 
تقویت اکو سیستم از دیگر عوامل مورد نظر هستند تا با 
توسعه تجارت تحت استراتژی ملی صادرات تدوین شده 

بتوانیم به رشد اشتغال در ایران کمک کنیم.

رییس ســازمان برنامه و بودجه در آیین بزرگداشت مجازي به مناسبت 
اولین سالگرد درگذشت مرحوم سیدمحمد میرمحمدي عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، مشاور و دستیار ویژه دفتر مقام معظم رهبري، که شامگاه سه 
شنبه به صورت برخط برگزار شدگفت: مرحوم میرمحمدي عضو فقید مجمع 
تشخیص مصلحت نظام هیچگاه هدف خود را که احیاي تمدن اسلامي بود، 

از یاد نبرد و از این رو حزب تمدن اسلامي را شکل داد.
به گزارش مرکز اطلاع رساني، روابط عمومي و امور بین الملل،  محمدباقر 
نوبخت شــامگاه سه شــنبه در آیین نخستین ســالگرد درگذشت مرحوم 
میرمحمدي که به صورت مجازي برگزار شد، از آن مرحوم به عنوان یکي از 
سرمایه هاي انساني یاد کرد و اظهار داشت: ایشان از نظر علم و دانش فردي 
عالم و مسلط به علوم اداري بود و از نظر دیني و مذهبي هم انسان متخلق 

و با ادب اسلامي بودند.
وي با بیان اینکه ریشه آشنایي اش با آن مرحوم به دهه 13۴0 خورشیدي 
و زمان تحصیل برادرش در مدرسه دین و دانش با مدیریت شهید بهشتي باز 
مي گردد، اظهار داشت: این آشنایي بعد از پیروزي انقلاب اسلامي نیز ادامه 
یافت و در مجلس ســوم که نماینده مجلس بودم، ایشان در دو دوره رییس 

دفتر آیت الله مرحوم هاشمي رییس جمهوري وقت بود.
نوبخت ادامه داد: بعدها مرحوم میرمحمدي به عنوان معاون رییس جمهور 
و رییس سازمان اداري استخدامي فعالیت داشت و من به واسطه حضور در 
کمیسیون برنامه و بودجه مجلس ارتباط کاري بسیار بود و همواره از نظرات 

کارشناسي ایشان استفاده مي کردیم.
معــاون رییس جمهوري به حضور خود و مرحوم میرمحمدي در مجلس 

ششــم اشــاره کرد و افزود: مجلس ششــم از نظر ترکیب سیاسي آن زمان 
جریان اصلاح طلب و اصولگرا فعال بودند و مرحوم میرمحمدي به دلیل آنکه 
از شــخصیت هاي متدین و با اصل و نسب دیني و علمي بود، از نظر مشي 

سیاسي فراجناحي عمل کرد.
وي با یادآوري اینکه مجلس ششــم، مجلس پرفراز و فرودي بود، اظهار 
داشت: با وجود فضاي حاکم بر این مجلس، مرحوم میرمحمدي براي نایب 
رییسي مجلس نامزد شد و توانست راي بالایي هم کسب کند هرچند نایب 
رییس نشد اما همین راي نشان دهنده مقبولیت بالاي ایشان بود.نوبخت ادامه 
داد: در همان مجلس و در اوج تنازعات سیاسي که جز لطمه به کشور وارد 
نمي شــد، ایشان و جمعي از دوستان یک تشکل فراجناحي براي رسیدگي 
به مسایل اساسي کشور شکل دادند و در آن مجلس بود که توانست با وجود 
جریان هاي شناســنامه داري که فعال بودند، به عنوان فرد فراتر از جناحي 

عمل کند.معاون رییس جمهوري اظهار داشــت: ارادت من به ایشان وقتي 
افزون شــد که بعد از دولت نهم و دهم که در آن دوره ســازمان مدیریت و 
برنامه ریزي منحل شده بود و بناي احیاي آن را داشتیم بسیاري از صاحب 
نظران بر احیاي مجدد این سازمان تاکید داشتند اما مرحوم میرمحمدي از 

کساني بود که با تشکیل مجدد این سازمان موافق نبودند.
نوبخت افزود: مثالي که ایشان به عنوان یک صاحب نظر در علوم اداري مي 
زدند، این بود که مي گفتند این کار »مثل دستي است که قطع شده است و 
به جاي پیوند مي خواهید با یک پارچه به بدن ببندید«؛ استدلال ایشان این 
بود که امور برنامه و بودجه باید از مسایل اداري و استخدامي منفک باشد و 
تشکیل سازمان واحد تعارض ایجاد مي کند.وي ادامه داد: ما آن زمان بیشتر 
خواســتار پاسخگویي به افکار عمومي براي احیاي سازمان مدیریت و برنامه 
ریزي کشــور بودیم و به همین جهت این سازمان در ابتداي دولت یازدهم 
شــکل گرفت اما حدود یک ســال و نیم زمان را از دست دادیم زیرا به این 
نتیجه رســیدیم که آنچه مرحوم میرمحمدي تاکید داشتند، درست است و 
بنابراین دوباره این سازمان به دو سازمان جدید تفکیک شد.رییس سازمان 
برنامه و بودجه با بیان اینکه در دولت تدبیر و امید همواره در این سازمان از 
مشاورت مرحوم میرمحمدي و تجارب وي استفاده کرده است، اظهار داشت: 
یکي از ویژگي هاي آن مرحوم این بود که مسایل را بسیار خوب تحلیل مي 

کرد و نظراتش بسیار نافع بود.
نوبخت خاطرنشان کرد: باید گفت که شیوع ویروس کرونا یکي از نخستین 
انسان هاي شریفي که از ما گرفت، مرحوم میرمحمدي بود زیرا احساس مي 

کردیم که کشور هنوز به تجارب ایشان نیاز دارد.

جلسه کمیته حمایت از کسب و کار )موضوع بند ب ماده 12 قانون احکام 
دائمی توسعه کشور( در محل اتاق بازرگانی ایران در تاریخ 11/12/1399 با 
ریاست لعیا جنیدی معاون حقوقی رئیس جمهور تشکیل و مشکل نحوه اجرای 
معافیت مالیاتی سود تفاوت نرخ ارز ناشی از تسعیر ارز حاصل از صادرات پس 
از مدتها بلاتکلیف ماندن به دلیل اختلاف نظر بخش خصوصی و دولت )سازمان 

امور مالیاتی( نهایتاً حل و معافیت کامل مالیاتی قطع نظر از میزان معافیت 
کالاهای موضوع صادرات به تأیید رسید. سازمان امور مالیاتی بخشنامه مربوط 
را صادر خواهد نمود.به گزارش روابط عمومی معاونت حقوقی رئیس جمهور، 
همچنین معاون حقوقی در مورد مشــکل عرضه داروهایی که نیاز به نسخه 
ندارد و ویتامین ها و مکمل ها در بازار مجازی، با تبیین ماهیّت موضوع و اقناع 

و موافقت اعضای کمیته مقرر نمود کارگروه مرکب از سازمان غذا و دارو، اتاق 
بازرگانی، اصناف، نظام پزشکی، معاونت علم و فناوری، معاونت پیش گیری 
از جرم قوه قضاییه و معاونت حقوقی رئیس جمهور تشکیل و ضوابط فعالیت، 
تعیین و شــرایط ارائه خدمات در فضای مجازی، با رعایت کامل ملاحظات 

بهداشتی و درمانی و تحت بازرسی و نظارت لازم، فراهم شود.

نقش صادرات در ارتقاء تولید و افزایش کیفیت



۴

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/12/16

شماره : 1041

 
 

 خبر
سقف افزایش حقوق کارمندان دولت 2.۵ میلیون تومان شد

بر اساس مصوبه کمیسیون تلفیق بودجه، سقف افزایش حقوق کارمندان دولت 
2.۵میلیون تومان شد.

در جلســه کمیسیون تلفیق بودجه، جزء )1( بند )الف( تبصره )12( بررسی 
و افزایش 2۵ درصدی حقوق ها در ســال آینده مصوب شد اما برای این افزایش 

حقوق سقف مشخصی  تعیین شد.
گفتنی اســت، در لایحه اولیه بودجه افزایش 2۵درصدی حقوق برای تمامی 
حقوق بگیران لحاظ شده بود.در مرحله اول کمیسیون تلفیق نیز همین فرمول 

را تایید کرد.
در مرحلــه بعد و پس از رد کلیات بازهم دولت بر فرمول خود یعنی افزایش 
2۵درصدی حقوقها تاکید کرد. اما در این مرحله با مطرح شدن پیشنهادات در 
صحن علنی کمیسیون تلفیق از فرمول جدید برای افزایش حقوق رونمایی کرد.

 بر این اساس سقف 2 میلیون و پانصد هزار تومانی برای افزایش حقوق ها در 
سال 1۴00 در نظر گرفته شد که براساس آن حقوق های بالای 10 میلیون تومان 
بعد از افزایش 2۵ درصدی نباید بیشتر از 2.۵ میلیون تومان به آنها اضافه شود.

به موجب مصوبه کمیســیون تلفیق، 2۵ درصد افزایش مشروط به این است 
که میزان افزایش حقوق هیچ شخصی نسبت به سال 1399 از 2۵ میلیون ریال 

بیشتر نشود.

وزیر راه و شهرسازی گفت: تا پایان دوره فعالیت دولت دوازدهم، طول بزرگراه  
های کشور به 20 هزار کیلومتر افزایش می یابد.به گزارش ایرنا، محمد اسلامی 
در آیین افتتاح ۵0 کیلومتر از پروژه های بزرگراهی هرمزگان که در شهرســتان 
بندرلنگه برگزار شد، عنوان کرد: این در حالی است که در ابتدای فعالیت دولت 
تدبیر و امید، میزان بزرگراه های کشور، 12 هزار و ۵00 کیلومتر بودوی بیان داشت: 
میزان بزرگراه های کشور در دولت تدبیر و امید رشد قابل ملاحظه ای یافته و 60 
درصد افزایش یافته است.وزیر راه و شهرسازی اظهارداشت: با اهتمام ویژه ای که 
در دولت وجود دارد و تلاش مستمر مجموعه وزارت راه و شهرسازی، کشورمان 

به کارگاه ســازندگی تبدیل شده و در هر نقطه طرح های مختلفی فعال است.
اسلامی با اشاره به بهره برداری از طرح های بزرگراهی در هرمزگان تصریح کرد: 
تاکنون اقدام های خوبی برای ساخت کریدور بزرگراهی ساحلی جنوب کشور در این 
استان صورت گرفته و باید با تداوم تلاش و مدیریت خوب و مناسب، این کریدور 
در هرمزگان تا پایان دولت دوازدهم تکمیل شود.وی با بیان اینکه بندر تجاری 
و فرودگاه بندرلنگه بخشــی از حیات تجاری تاریخی کشور محسوب می شوند، 
گفت: باید به توسعه رونق فعالیت ها در بندر تجاری و فرودگاه شهرستان بندرلنگه 

توجه شود تا هرچه بیشتر کسب و کار و تجارت در این شهرستان توسعه یابد.

وزیر کشور در آیین رونمایی و افتتاح پروژه 
های عمرانی شهرداری ها در حضور رئیس 
جمهور ، به رشد و توسعه شهرنشیني اشاره 
کرد و گفت: 7۴ درصد جمعیت کشــور در 

هزار و 3۴۸ شهر سکونت دارند.
بــه گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت 
کشور؛ دکتر عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر 
کشور در آیین رونمایی و افتتاح پروژه های 
عمرانی شهرداری ها در حضور رئیس جمهور 
ضمن گرامیداشــت روز نیکوکاری و هفته 
منابع طبیعی، به رشد و توسعه شهرنشیني 
اشاره کرد و گفت: 7۴ درصد جمعیت کشور 

در هزار و 3۴۸ شهر سکونت دارند.
 وزیر کشور ادامه داد: بودجه شهرداریها در 
سال 1399 معادل 96 هزار میلیارد تومان و 
بودجه عمراني کشور در سال 1399 معادل 
۸7 هزار میلیارد تومان بوده است که نشان 
دهنده  نقش تاثیرگذار شهرداریها در توسعه 

و عمران شهرهاي کشور است.
 دکتــر رحمانی فضلی خطاب به رییس 
جمهور عنوان کرد: در دور اول آیین رونمایي 
از پروژه هاي شــهرداري ها تعداد 99 پروژه 
شاخص با ارزش ریالي معادل ۸ هزار میلیارد 
تومان در روز 27 آذر ماه، با فرمان جنابعالي 

افتتاح گردید.
وی افزود: با توجه به ارائه گزارش روز 27 
آذر ماه خدمت حضرتعالي و قول داده شده 
مبنــي بر افتتاح پروژه هاي شــهرداریها به 
ارزش ریالي 2۵ هزار میلیارد تومان تا پایان 
دولت دوازدهم؛ امروز در دومین آیین افتتاح 
پروژه  ها تعداد  100۴ پروژه در شــهرهاي 
کشور با ارزش ریالي معادل 10 هزار و 1۸1 
میلیارد تومان به بهره برداري مي رسد. اجرا و 
بهره برداري از این تعداد پروژه، موجب اشتغال 

تعداد 67 هزار و 900 نفر شده است. 
وزیر کشــور ادامــه داد: البتــه در دهه 
مبــارک فجر نیز بیــش از 30 هزار پروژه با 
اعتباري بیــش از 100 هزار میلیارد تومان 
افتتاح گردیدکه تعداد زیادي از پروژه هاي 

شهرداریها نیز از آن جمله بود.
دکتر رحمانی فضلی بــه اهمیت ارتقاء 
کیفي محیط زیســت شــهرها اشاره کرد و 
گفت: 3۸درصد پروژه هاي مذکور در راستاي 
طرحهاي حفظ محیط زیست و هواي پاک 

در شهرها، اجرا شده است.
وی گفت: همچنین با توجه به تقارن ایام 
با هفتــه منابع طبیعي و روز درختکاري، از 
مجموع پروژه هاي آماده بهره برداري؛  تعداد 
269 پروژه بــه ارزش ریالي 177۴ میلیارد 
تومان صرفاً به موضوع احداث بوســتان ها و 

توســعه فضاي سبز شهري اختصاص یافته 
است. از 12 مترمربع به 1۵ مترمربع افزایش 
داشته اســت و ان شاءا... با برنامه ریزي هاي 
صورت گرفته ســایر پروژه هاي قابل افتتاح 
شهرداري ها به ارزش ریالي بالغ بر 1۵ هزار 
میلیارد تومان در اردیبهشــت ماه 1۴00 به 
بهره برداري خواهد رســید. وزیر کشــور به 
مباحثی که در شــهرداری ها اولویت داشته 
اشاره کرد و افزود: ساماندهی خدمات و نحوه 
بکار گیری نیرو و آموزش آنها بوده که تلاش 

شده انجام دهیم.
وی ادامــه داد: تصویب طرح های کلان 
و ملی با همکاری دولت بوده که کمیسیون 
کلانشــهرها به دستور جنابعالی برای اولین 
بار در دولت تشکیل شد. و پروژه های خیلی 
خوبی به وجود آمده است. وزیر کشور گفت: 
در بحث پســماند شهری تصمیمات بسیار 
خوبی گرفته شد و در مجلس قانون گذاشته 
شد با مشارکت شــهرداری، دولت و مردم، 
موضوع پسماند شهری با سرعت بسیار خوبی 

در حال پیشرفت است.
وی اظهار داشت: در بحث توزیع و ایجاد 
توازن و تعادل در حوزه خدمات شهری همه 
اعتبارات چه از محل مالیات ارزش افزوده و یا 
سایر محل ها که از طریق دولت به شهرداری 
داده می شــود با شاخص های است که آن 
شاخص ها با ایجاد توازن و تعادل یعنی هم 
عقب افتادگی ها دیده می شود و هم قوت ها.

دکتر رحمانی فضلــی خطاب به رییس 
جمهور گفت: یکی از کارهای بسیار خوبی که 
در شهرداری ها انجام شده و دستور جنابعالی 
بوده و پیگیری مکرر داشتید موضوع سامانه 

ها اســت. وی افزود: تقریبا اکثر فعالیت ها 
در شــهرداری مبتنی بر سامانه ها است و تا 
جایی که میسر بوده، حضور مردم به صورت 
مستقیم برای دریافت خدمات از شهرداری ها، 
حذف شده تا به روش های الکترونیکی انجام 
گیرد. اگر مراجعاتی هم هست به خاطر عادت 

به روش سنتی است که مراجعه می کنند.
وی بــه موضوع درآمدزایی شــهرداری 
اشــاره کرد و گفت: این موضوع را در دولت 

ساماندهی کردیم.
  37 هزار دهیاری از لایحه قوی و دقیق 
و درســتی برخوردار نبودنــد که مبتنی بر 
تجربیات این چند سال، این لایحه تدوین و 

اخیرا هم در دولت تصویب شد.
 همچنین وزیر کشــور به تعیین تکلیف 
دهیارها از نظر بکارگیری و نحوه ارتباط شغلی 
که در جلسه سال 1396 به دهیاران قول داده 
شده است، اشاره کرد و گفت: یکی از آسیب 
هایمان در حوزه روستا این بود که مدیریت 
یکپارچه نداشتیم، هم بحث درآمد زایی و هم 

مدیریت واحد یکپارچه در عرصه روستایی.
 وی تاکید کرد: همه دســتگاه هایی که 
در امور روســتا فعالیت مــی کنند با حفظ 
وظایف ذاتی و ماموریت هایشان باید با یک 
نوع هماهنگی از طریق دهیاری مواجه شوند 
کــه می تواند هم  در تغییر کاربری ها و هم 
خدمات رسانی و هم تعیین محدوده ها و هم 
از طرفی درآمد زایی برای دهیاری ها مبتنی 
بر اخذ عوارض باشد و البته با تعیین سیاست 

ها و نظارت دقیق وزارت کشور خواهد بود.
 وزیر کشور اظهار داشت: همه این کارها 
در این راستا بوده که بتوانیم مدیریت شهری 

و روستایی را ساماندهی کنیم. 
وزیر کشور در پایان گفت: علاوه بر شش 
پروژه شــاخص مدیریت شهري که امروز با 
حضور همکارانم در ۵ شــهر کشور با فرمان 
جنابعالي افتتاح و به بهره برداري مي رســد، 
99۸ پــروژه نیز با اعتبــاري بالغ بر 99۸7 
میلیارد تومان مشتمل بر 370 پروژه در حوزه 
محیط زیســت و هواي پاک، 321 پروژه در 
حوزه زیرساخت و عمران شهري، 112 پروژه 
در حوزه مدیریت بحران، 9۵ پروژه در حوزه 
تاسیسات و تجهیزات شهري، ۸3 پروژه در 
حوزه فرهنگي و اجتماعــي و 17 پروژه در 
حوزه فناوري اطلاعات و شهر هوشمند آماده 
و با فرمان جنابعالي به بهره برداري مي رسد.

 در این جلســه همچنین مهندس امیر 
شجاعان رئیس مرکز توسعه دولت الکترونیک، 
فناوری اطلاعات و آمار وزارت کشور با بیان 
اینکه یکی از اهداف راهبردی ترســیم شده 
در وزارت کشــور بنا به دســتور وزیر کشور 
هوشمندسازی در انجام وظایف و ماموریت 
های محوله با بهره گیری از طرفیت های فن 
آوری اطلاعات در دولت الکترونیک اســت؛ 
اظهار داشــت: امــروز  مفتخریم در حضور 
ریاســت محترم جمهوری و ســایر عزیزان 
شــاهد بهره برداری گســترده ۵ سامانه  از 
1۸ سامانه فعال  در حوزه عمران و مدیریت 

شهری باشیم.
وی گفت: سامانه اول سامانه ملی ثبت و 
پایش مصوبات شورای اسلامی شهر و روستا 
اســت.هدف از طراحی این ســامانه نظارت 
بر مصوبات شــوراهای ملی شهر و روستا و 
عملکرد هیات های محترم تطبیق طبق آیین 

نامه های مربوطه اســت و مهمترین ویژگی 
های این ســامانه امکان احراز هویت اعضا و 
ایجاد کارتابل الکترونیکی برای آنها، تسریع 
در پایش الکترونیکی مصوبات از شــوراها تا 
هیــات تطبیق و حل اختــلاف و نظارت بر 

آرای مربوطه است.
شــجاعان سامانه دوم را ســامانه جامع 
مدیریت مالــی دهیاری ها نام برد، هدف از 
طراحی این سامانه امکان مدیریت و نظارت 
بر عملکرد مالی و مقایسه درآمد و هزینه های 
دهیاری ها است. مهمترین ویژگی های این 
سامانه شفاف سازی امور دهیاری ها، نظارت و 
پایش مستمر بر وضعیت مالی و گزارش گیری 
مدیریتی و پیشــگیری از تخلفات احتمالی 

دهیاری ها در مناسبات مالی می باشد.
وی به سامانه سوم اشاره کرد و گفت: این 
سامانه، ســامانه جامع مدیریت و نظارت بر 
عمران و توسعه استان های کشور است که 
هدف آن نظارت بر تعریف، عملکرد و پیشرفت 
فیزیکی و ریالی پروژه ها اســت و مهمترین 
ویژگی اش، امکان تجمیع  اطلاعات  از جز 
به کل، نظارت بر عملکرد دستگاههای اجرایی 
استانی و شهرستانی، پیگیری نحوه توزیع، 

تخصیص و جذب اعتبارات است.
رئیس مرکز توســعه دولت الکترونیک، 
فناوری اطلاعات و آمار وزارت کشور گفت: 
سامانه چهارم سامانه مشترک اطلاعات سفر 
است هدف از طراحی این سامانه مدیریت بر 
خط عملکرد تاکسی های اینترنتی و خدمات 
هوشمند با رویکرد افزایش ایمنی و امنیت 
سفر می باشــد و مهمترین ویژگی دریافت 
اطلاعات مربوط به فعالین این حوزه اعم از 
یک میلیون راننده و خودرو  به صورت برخط 

و صحت سنجی آنها است .
وی ادامه داد: ثبت بیش از 2 میلیون سفر 
در روز و تحلیل هوشمند داده های ترافیکی از 

دیگر ویژگی های این سامانه است.
شجاعان گفت: سامانه پنجم پایش ناوگان 
دانش آموزی یا سپند با پیش بینی فعالیت ۵ 
میلیون دانش آموز و ۵00 هزار خودرو است و 
هدف از طراحی ساماندهی مدیریت و نظارت 
مستمر بر عملکرد دستگاههای متولی، اطلاع 
رسانی به والدین دانش آموزان و پایش بر خط 

اطلاعات است.
وی مهمترین ویژگی این سامانه را نظام 
مند نمودن فعالیت جابه جایی دانش آموزان 
، افزایش امنیت و اطمینان والدین با  امکان 
رصد لحظه ای ، شناسایی خودروهای متفرقه 
و فاقــد صلاحیت، و بهبود وضعیت کیفی و 

کمی خدمات در این دانست.

رونمایی و افتتاح تعداد ۱۰۰۴ پروژه در شهرهاي کشور

طول بزرگراه های کشور تا پایان دولت دوازدهم به ۲۰ هزار کیلومتر می رسد

موضوعات :دهقانکار با بیان این که زمینه های بسیاری 
برای همکاری و تعامل بین ایران و روسیه به ویژه در حوزه 
کتاب، نشر زبان فارسی و صنعت چاپ وجود دارد، گفت: 
ایران و روسیه هر دو با قدمت و غنای ادبی و فرهنگی با 
یکدیگر رابطه و تعامل فرهنگی دارند ولی مطمئنا زمینه 
برای افزایش این همکاری ها بســیار زیاد است و یکی از 
جاهایی که می تواند به این امر کمک کند خانه کتاب و 

ادبیات ایران است.
به گزارش  روابط عمومی خانه کتاب و ادبیات ایران، در 
پی شیوع ویروس کرونا و عدم امکان حضور برگزیدگان 
بیست وهشتمین دوره جایزه جهانی کتاب سال جمهوری 
اسلامی ایران، ولادیمیر شوکین معاون رئیس نمایندگی 
رایزن ارشــد سفارت فدراسیون روسیه در ایران و پیوتر 
ولادیمیرویچ نیکیتنکو برای دریافت جایزه فدُر بنویچ از 
پژوهشــگران منتخب این دوره از جایزه جهانی کتاب 
سال جمهوری اســلامی ایران در خانه کتاب و ادبیات 
ایران حضور یافتند. فــدُر بنویچ به دلیل نگارش کتاب 
»ذاتی بودن و ضرورت: ابن سینا و سنّت ارسطویی« موفق 

به کسب این جایزه شده است.

 اهدای جایزه راهی برای همکاری فرهنگی
در ابتدای این جلسه ایوب دهقانکار مدیرعامل خانه 
کتاب و ادبیات ایران با اشــاره به این که هر ساله جایزه 
جهانی کتاب ســال جمهوری اســلامی ایران با حضور 
رئیس جمهوری ایــران و برگزیدگان داخلی و خارجی 
برگزار می شد، عنوان کرد: همچنین منتخبان نیز جوایز 
و لوح تقدیر خود را که به امضای ریاست جمهوری وقت 
ایران رســیده بود  از دست ایشــان دریافت می کردند. 
امســال به دلیل شــیوع کرونا موفق بــه برگزاری این 
مراسم همچون سال های پیشین نشدیم و تنها با جمع 
محدودی از برگزیدگان داخلی مراسم را برگزار کردیم. 
از این رو بنا شد تا از سفرا و رایزنان فرهنگی کشورهای 
برگزیده دعوت به عمل آید تا هم باب آشنایی بازشود و 
هم زمینه های همکاری فرهنگی بین دو کشور بررسی 
 شــود. هم این کــه جوایز از طریق ســفرا و رایزنان به

 دست برگزیدگان برسد.
او ضمــن بیان این که جایزه کتاب ســال جمهوری 
اســلامی ایران معتبرترین جایزه کتاب کشور ما است، 
اظهار کرد: امسال در بخش خارجی این جایزه حدود 2 
هزار عنوان کتاب مورد ارزیابی قرار گرفت که ظرف یک 
سال گذشته توسط پژوهشگران خارجی با موضوع اسلام 

شناسی و ایران شناسی نوشته شده بود. داوران ما بسیار 
سخت گیر هستند و گاهی ساعت ها و روزها یک اثر را مورد 
بحث و برررسی قرار دادند و در نهایت از بین این تعداد 
اثر، پنج عنوان کتاب به عنوان اثر برگزیده انتخاب شد. 
برای ما بسیار جای خوشحالی است که یکی از برگزیدگان 

این جایزه از سوی کشور روسیه است.

 افزایش مناسبات فرهنگی با روسیه
احمدعلی حیدری دبیر علمی بیست وهشتمین دوره 
جایزه جهانی کتاب سال جمهوری اسلامی در ادامه این 
جلسه بیان کرد: خوشبختانه در بین منتخبان این دوره 
از جایزه، جوان اهل روسیه فدُر بنویچ نیز بود که کتابی 
در زمینه معرفی فلســفه ابن سینا نوشتند. به نظر من 
اطلاعات این شخص در زمینه فلسفه اسلامی عمیق است 
و مفاهیم بسیار خاص فلسفه ابن سینا را با دقت شگرف 
و قابل توجهی به رشته تحریر درآورد. از این حیث برای 
ما جای خوشبختی است که پژوهشگران جوان از سایر 

کشورها توجهی به سنت فلسفه اسلامی دارند.
 او با اشــاره به این که در دوره های پیشــین جایزه 
جهانی کتاب ســال جمهوری اسلامی ایران، منتخبانی 
از کشور روسیه داشتیم، تصریح کرد: به واقع خوشحالیم 
که دامنه مناسبات پژوهشی و مطالعاتی و فرهنگی ما با 

کشور همسایه روسیه در حال افزایش است.

 دوستی سنتی بین ایران و روسیه برقرار است
ولادیمیر شوکین معاون رئیس نمایندگی رایزن ارشد 
سفارت فدراسیون روسیه در ایران نیز با اظهار خوشحالی 

جهت برگزیده شدن یکی از جوانان روسیه در این دوره 
از جایزه جهانی کتاب ســال جمهوری اســلامی ایران 
تصریــح کرد: برای ما مهم از اســت که طرف ایرانی به 
نویسنده های کشــور ما جوایزی اهدا و توجه خاصی را 
مبذول کرد. این کتاب اثر فدُر بنویچ را نخواندم اما قطعا 

تهیه کرده و می خوانم.
وی افزود: این موضوع نشــانگر توجه مردم ایران به 
فرهنگ روسیه و توجه متقابل مردم روسیه به فرهنگی 
ایران اســت و البته این جلسه امروز نیز نشانگر دوستی 
سنتی بین کشورهای ما است. من خوشحالم که می توانم 
در این مراسم حاضر باشم و تلاش می کنیم هرچه زودتر 
این جوایز را به نویســنده خود برسانیم. فکر می کنم در 
روســیه نیز یک مراسم با شــکوه به این صورت برگزار 

خواهد شد.
پیوتر ولادیمیرویچ نیکیتنکو نیز با اشاره به این که جای 
خوشحالی است که با وجود بیماری کرونا این مراسم را 
برگزار گردید، گفت: مطمئنم این جایزه سبب می شود 
روابط فرهنگی بین ایران و روسیه بر پایه های مستحکمی 

گسترش بیشتری پیدا کند.
روابط ایران و روسیه به یک سنت تبدیل شده است

مدیرعامــل خانه کتاب و ادبیــات ایران نیز در ادامه 
ســخنان خود ضمن بیان این که روابط فرهنگی کمتر 
کشــوری در دنیا همانند روابط ایران و روســیه است، 
تصریح کرد: به واقع اگر 10 کشور در دنیا داشته باشیم 
که با یکدیگر روابط، تعاملات و پیشینه ادبی و فرهنگی 
دارند قطعا در میان آن ها ایران و روسیه را می توان مثال 
زد. امیدواریم این روابط فرهنگی افزایش پیدا کند و به 

همین سطح فعلی بسنده نکنیم.
او همچنین عنوان کرد: طبق گفته شما روابط ایران 
و روسیه سنتی است و به واقع تبدیل به یک سنت شده 
است. ایران و روسیه هر دو با قدمت و غنای ادبی و فرهنگی 
با یکدیگر رابطه و تعامل فرهنگی دارند ولی مطمئنا زمینه 
برای افزایش این همکاری ها بســیار زیاد است و یکی از 
جاهایی که می تواند به این امر کمک کند خانه کتاب و 

ادبیات ایران است.
وی افزود: مطمئنا مردم کشور روسیه با حافظ، سعدی، 
رودکی، خیام و مولانا آشــنا هستند و حتما گلستان و 
بوســتان سعدی را خواندند؛ همچنین مردم ایران نیز با 
آثار ادبی روسیه همچون آثاری از چخوف، داستایوفسکی 
و تولستوی آشنا هستند و در حقیقت ادبیات دو کشور به 

یکدیگر نزدیک است.
دهقانکار با اشاره به این که برخی از برگزیدگان جایزه 
ادبی جلال که از سوی خانه کتاب و ادبیات ایران برگزار 
می شود و از جوایز معتبر کشور ماست، جوانان هستند، 
تصریح کرد:  به نظر من علاوه بر نویسندگان و اندیشمندان 
سنتی ایران، نسل جدیدی از نویسندگان ایرانی هستند که 
آن ها نیز می توانند جای خود را همچون حافظ، سعدی 
و مولانا برای کســانی که به ادبیات معاصر علاقه دارند 
و جوانان کشــور روسیه بازکنند. ما نویسندگان جوانی 
داریم که آثارشان به زبان های دیگر ترجمه شده یا جوایز 

بین المللی دریافت کرده اند.
او بــا ارائــه توضیحاتی در خصوص بنیاد ســعدی 
که بحث آموزش زبان فارســی به غیر فارســی زبانان 
را برعهــده دارد، بیــان کرد: ما می دانیم که اشــتیاق 
و علاقه به زبان فارســی در کشــور روســیه زیاد است 
از این رو که در بنیاد ســعدی بخــش قابل توجهی از 
 فارســی آموزان از کشور روسیه هســتند. به گمان من

 زمینه های بسیاری برای همکاری و تعامل بین دو کشور 
به ویژه در حوزه کتاب، شعر و نشر زبان فارسی و صنعت 

چاپ وجود دارد.
ایــوب دهقانکار در پایان با بیان این که امســال به 
دلیل شــیوع بیماری کرونا نمایشگاه بین المللی کتاب 
تهران برگزار نشــد، اظهار کرد: ولی نخستین نمایشگاه 
مجــازی کتاب تهران برگزار شــد و ناشــران زیادی از 
کشــورهای دنیا به ویژه از روســیه در این نمایشــگاه 
 شــرکت کردند. البته ما نیز در نمایشگاه مجازی مسکو 
حضور داشتیم و این امر حاکی از عمق روابط و تعاملات 

بین دو کشور است.

تعامل اقتصادی با جهان مصلحت است یا نیست؟
نپیوستن به »اف.ای.تی.اف« به سایر مسائل و مشکلات اضافه شده و عملًا 
یک هزینه 20 درصدی دیگری را به ملت ایران، در همه خریدهای خارجی 
آن تحمیل خواهد کرد. از این رو از مجمع تشخیص مصلحت انتظار می رود 
به مصلحت واقعی وعینی کشــور توجه کرده و یک خودتحریمی دیگری را 

به تحریم های ظالمانه امریکا علیه نظام اســلامی و مردم تحمیل نکنند.
یکــــــی از معضـــــلات نظــام حکمرانی ما، طولانی شــدن یا فقدان 
تصمــــیم گیـــــــــری در موضوعاتی است که همه جامعه نسبت به آن 
حســاس هستند. »اف.ای.تی.اف« از جمله این مسائل است. باوجود گذشت 
قریــب به دو ســال از مباحث داغ و طولانی، هنوز این مســأله مهم تعیین 
تکلیف نشده یا به عبارت دیگر، هنوز مصحلت کشور در این زمینه تشخیص 
داده نشده اســت. باوجود این، شواهد و قرائن نشان می دهد که این فرایند 
در مراحــل پایانی خود قرار دارد و جمهوری اســلامی بزودی در این زمینه 
تصمیــم مثبتی اتخاذ خواهد کرد. از این رو، تکــرار برخی مفاهیم و نکات 
کلیــدی، برای از بین بردن آخرین تردیدهــا در این زمینه ضروری به نظر 
می رســد.به طور کلی مسأله »اف.ای.تی.اف« بیش از آنکه یک مسأله صرفاً 
اقتصادی باشــد، یک مسأله مربوط به رابطه و جایگاه ایران در جهان است.

به این معنی که آیا ایران می خواهد با جهان تجارت کند؟ آیا می خواهیم 
با نظام اقتصادی جهان تعامل داشته باشیم؟ اگر پاسخ به این پرسش ها مثبت 
است و می خواهیم و دوست داریم که ایران جایگاه واقعی خود را در تجارت 
جهانی داشــته باشد، یک ضرورت این امر، ارتباط نظام بانکی ایران با نظام 
بانکی جهان یا کشــورهای طرف مبادله اســت. زیرا در دنیای امروز نه تنها 
نمی توان پول را با چمدان منتقل کرد، بلکه چه بپسندیم یا نپسندیم، »اف.
ای.تی.اف« به یکی از نهادهای هنجارساز نظام بانکی دنیا تبدیل شده است.

از این رو چه ایران و چه هر کشور دیگری که بخواهد با این نظام بانکی و 
پولی جهان کار کند و دادوستد داشته باشد، باید در این چارچوب هنجاری 
عمل کند. در این میان برخی منتقدان، چه بسا از موضع دلسوزی برای کشور و 
نظام، ادعا می کنند که در صورت پیوستن به »اف.ای.تی.اف« اطلاعات مالی و 
بانکی محرمانه ما در اختیار کشورهای متخاصم قرار خواهد گرفت. البته برخی 
هم در ادعاهایی عجیب، مدعی شــدند که پیوستن به این نهاد یعنی تسلیم 
کردن شــهید عزیز، سردار سلیمانی به دشمنان. این ادعاها کاملًا بی اساس 
و نادرست است. »اف.ای.تی.اف« در سال 19۸6 با هدف مبارزه با پولشویی 
 و پول های کثیف در اقتصاد جهانی به وجود آمد و بعد از حوادث 11 سپتامبر

 مبارزه با تأمین مالی تروریســم هم به مجموعه ضوابط آن اضافه شــد. به 
رغم ادعای برخی منتقدان، در مقررات »اف.ای.تی.اف« یا کنوانســیون های 
مورد بحث، اساســاً هیچ قید یا ضرورتی برای در اختیار گذاشــتن اطلاعات 
محرمانه و کلیدی کشور، نه فقط به کشورهای متخاصم، بلکه به کشورهای 

دوست هم وجود ندارد.
درعیــن حال، بــه عنوان یک اقتصــاددان که اقتصاد ایــران و جهان را 
می شناســد، صراحتاً اعلام می کنم که درصورت بازگشــت همه طرف ها به 
برجام، اگر ایران »اف.ای.تی.اف« را نپذیرد، نخواهد توانســت با نظام بانکی 
جهان کار کند. چه بســا حتی بانک های درجه 2 و 3 اروپایی هم با ما کار 
نخواهنــد کرد. کما اینکه امروز هم نه تنها بانک های درجه یک چینی با ما 
کار نمی کنند، بلکه بانک های زیر پله ای چین نیز با هزینه ای گزاف حاضر 
به همکاری با ما می شــوند. به عنوان مثال اگر قرار باشد 100 یورو برای ما 
در یک کشور اروپایی گشایش اعتبار انجام دهند، 20 درصد یعنی 20 یورو 

هزینه این اقدام را از ما طلب می کنند. 
این هزینه 20 درصدی که به خاطر نپیوستن به »اف.ای.تی.اف« بر کشور 
و مردم ما تحمیل می شود، در همه مبادلات بانکی و خریدهای خارجی ایران 

جاری است و مصداق دارد.
در کنار همه اســتدلال هایی که درباره ضرورت پیوســتن ایران به »اف. 
ای. تــی.اف« وجود دارد، منتقدان باید به این واقعیت هم پاســخ دهند که 
اگر »اف.ای.تی.اف« بد است، چرا بزرگ ترین شرکای تجاری ما یعنی چین، 
روســیه و ترکیه عضو اصلی »اف.ای.تی.اف« هســتند؟ آن هم در حالی که 
درصورت پیوســتن ما به این نهاد تنظیم کننده مبادلات بانکی، ما در کنار 
1۸9 کشور دیگر عضو همکار »اف.ای.تی.اف« خواهیم بود، نه مانند روسیه، 
چین و ترکیه عضو اصلی. بنابراین برای آنکه سیستم بانکی ما بتواند با سیستم 
بانکی دنیا کار کند، باید این مقررات را بپذیریم و اگر نپذیریم، در شــرایط 

موجود هزینه آن از جیب ملت ایران پرداخت خواهد شــد.
در این میان، یک نکته مهم که مســأله را برای فعالان اقتصادی و مردم 
ایران بغرنج کرده است، طولانی شدن فرایند تصمیم گیری در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام است. امروز همه کارشناسان سیاسی و اقتصادی کشور اذعان 
دارنــد که مصلحت نظام در این اســت که نظام بانکــی ایران بتواند با نظام 

بانکی دنیا کار کند.
اما اگر مصلحت این است که ایران منزوی شود یا به سمت زیمبابوه شدن 
برود، پس نباید به »اف.ای.تی.اف« بپیوندیم. چراکه براســاس ســند چشم 
انداز، ایران می بایســت یکی از کشورهای نخست منطقه در همه عرصه ها به 
ویژه اقتصاد می بود. اما امروز به دلیل مشــکلات ساختاری و انباشت مسائل 

متعدد به این جایگاه دست نیافتیم.
در چنین شرایطی، نپیوستن به »اف.ای.تی.اف« به سایر مسائل و مشکلات 
اضافه شده و عملًا یک هزینه 20 درصدی دیگری را به ملت ایران، در همه 
خریدهــای خارجــی آن تحمیل خواهد کرد. از این رو از مجمع تشــخیص 
مصلحــت انتظار می رود به مصلحت واقعی وعینی کشــور توجه کرده و یک 
خودتحریمــی دیگری را به تحریم های ظالمانه امریکا علیه نظام اســلامی و 

مردم تحمیل نکنند.

روابط ایران و روسیه تبدیل به یک سنت شده است



۵

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/12/16

شماره : 1041

قائم مقام رئیس ستاد تسهیل و رفع موانع 
تولید کشور با اشاره به همکاری خوب وزارت 
امور اقتصادی و دارایی و سازمان امور مالیاتی 
در حمایت از واحد های تولیدی، گفت: هزار و 
6۴۴ واحد تولیدی در کشور تحت تملک 10 

بانک و موسسه اعتباری غیربانکی هستند.
به گزارش شــاتا، یکصد و نهمین جلسه 
ستاد تســهیل و رفع موانع تولید به منظور 
پیگیــری و ارزیابی عملکرد دســتگاه های 
مختلــف در وزرات صنعت، معدن و تجارت 

برگزار شد.
بابک دین پرســت در حاشیه این مراسم 
در خصوص موضوعات مطرح شده در جلسه 
گفت: موضوع واحدهای تولیدی تحت تملک 
شبکه بانکی مجددا در این جلسه مطرح شد و 
با توجه به آمار اعلام شده در جلسه، از سوی 
بانک مرکزی از مجموع 32 بانک و موسسه 
اعتباری غیربانکی در کشور، آمار مربوط به 
هشت بانک و موسســه اعتباری غیربانکی 
هنوز مشخص نشده است؛ تعداد 1۴ بانک و 
موسسه اعتباری اعلام کردند که هیچ واحد 
تولیــدی تحت تملک ندارند و تعداد هزار و 
6۴۴ واحــد تولیــدی در تملک 10 بانک و 

موسسه اعتباری غیربانکی است.
قائم مقام رئیس ستاد تسهیل و رفع موانع 
تولید کشور آمار اعلام شده را مربوط به پایان 
آذرماه 99 و ســهم واحدهای صنعتی تحت 

تملک شــبکه بانکی را هــزار و 392 واحد 
عنوان کرد و افزود: بانک مرکزی متعهد شده 
است تا ظرف مدت یک هفته آمار مربوط به 
هشت بانک و موسسه اعتباری باقی مانده را 

نیز اعلام کند.
نحوه  دســتورالعمل  ابلاغ  دین پرســت 

واگذاری اموال مازاد موسســات اعتباری را 
از دیگــر موضوعات مطروح یکصد و نهمین 
جلسه ســتاد تســهیل و رفع موانع تولید 
اعلام کرد و گفت: ســومین موضوع مربوط 
به واحد های موجود در شهرک های صنعتی 
که تحت تملک شــبکه بانکی قرار دارند نیز 

مــورد بحث قرار گرفت که خوشــبختانه با 
پیگیری های انجام شــده و همکاری خوب 
بیــن وزارت »امور اقتصــادی و دارایی« و 
ســازمان » صنایع کوچک و شــهرک های 
صنعتی« تفاهم نامه ای بین مقامات ذیربط به 
امضا رسید و با ابلاغیه و دستور وزیر محترم 

صنعت،مغدن و تجارت این موضوع به سرعت 
مورد پیگیری قرار خواهد گرفت.

وی در ادامه به موضوع تفویض اختیارات 
لازم از سوی شورای عالی معادن به شورای 
عالی معادن استان ها اشاره کرد و با استناد 
به توضیحــات معاونت ذیربــط در وزارت 
صمــت تصریح کرد: طبق گزارشــات ارائه 
شــده از سوی معاونت امور معادن و صنایع 
معدنــی وزارتخانه، بخشــی از اختیارات به 
 اســتان ها واگذار شده اســت و درخواست

 اســتان ها برای تفویض بیشتر اختیارات در 
حال بررسی است.

قائم مقام رئیس ستاد تسهیل و رفع موانع 
تولید کشــور در پایان صحبت های خود از 
تدوین چندین  بخش نامه توســط سازمان 
امور مالیاتی در راستای حمایت از واحد های 
تولیــدی خبر داد و افــزود: در فرجه زمانی 
بین اولین تشخیص مالیاتی تا زمان قطعیت، 
معمولا مشــکلاتی برای واحد های تولیدی 
ایجاد می شــود که اخبار و گزارشات خوبی 
توسط سازمان امور مالیاتی در جلسه مطرح 
شد؛ با توجه به ابلاغیه های خوبی که سران 
محترم ســه قوه در دو هفته قبل داشتند و 
هم چنیــن بخش نامه ها و دســتورالعمل ها 
تدوین شده در سازمان امور مالیاتی، بخش 
زیادی از مشکلات واحد های تولیدی در حوزه 

مالیاتی حل و فصل خواهد شد.

 
 

 
 

بحران صندوق های بازنشستگی
عدم تعادل منابع و مصارف صندوقهای بازنشستگی یکی از مشکلات اساسی 
اقتصاد ایران در سال های اخیر است که در برخی موارد از آن به عنوان بحران یاد 
می شود.در سال های اخیر موضوع صندوق های بازنشستگی و مشکلات و معضلات 
این صندوق ها مورد توجه کارشناسان بیمه های اجتماعی و مسوولان کشور قرار 
گرفته است.در حال حاضر نظام بازنشستگی ایران با مسائل و چالش های متعددی 
مواجه است اما آنچه بیش از دیگر مسائل ذهن سیاستگذاران را به خود مشغول 
کرده، از بین رفتن تعادل منابع و مصارف صندوق های بازنشستگی است، به نحوی 
که در برخی موارد از آن با عنوان »بحران« یا »تله تنگنای مالی« نیز یاد می شود.
 از دیگر موارد ایجاد این شرایط بحرانی، می توان به چالش های زیر اشاره کرد:

 گشاده دستی بیش از حد معمول در نظام بازنشستگی کشور، نبود نهادهای 
تنظیم گر و ناظر بر سرمایه گذاری صندوق های بازنشستگی و دارایی ها، گزارش های 
غیرقابل اتــکای مالی و بیمه ای یا آکچوئری، نبود بــرآورد دقیق از دارایی های 
صندوق ها، بازده پایین صندوق ها، تحمیل قوانین ناســازگار با اصول بیمه ای به 
صندوق ها و تغییرات جمعیتی از مهم ترین چالش های صندوق های بازنشستگی 

در ایران به شمار می رود.
راهکارهای برون رفت از وضعیت فعلی:

1. تغییر نظام از مزایای معین به کسورات معین یا نظام چندلایه مرکب از دو 
نظام کسورات معین و مزایای معین

2. ایجاد نهاد ناظر بر مدیریت صندوق ها،متاســفانه در ایران عملا هیچ نهاد 
ناظــری بر فعالیت صندوق ها وجود ندارد. نهاد ناظری که نقش بیمه مرکزی در 

بیمه های اجتماعی را ایفا کند.
3. اصلاحات پارامتریک و سیستمی، به اصلاحات درون سیستمی و تغییرات 
پارامتریک به منظور بهبود توازن مالی و تداوم فعالیت صندوق اصلاحات پارامتریک 
گفته می شــود. ازجملــه اصلاحات پارامتریک برای کنتــرل هزینه ها و مصارف 
صندوق ها می توان به مواردی مانند: افزایش ســن بازنشستگی، افزایش حداقل 
سنوات خدمت، افزایش تعداد سال های مبنا برای محاسبه حقوق بازنشستگی و 

تغییر نرخ مشارکت اشاره کرد.

هزینه بیش از 8۰۰۰ بیمار کرونایی تحت پوشش بیمه سلامت پرداخت شد

وزارت صمت طلایه دار مسئولیت اجتماعی در کشور است

بهره مندی بیش از ۳۷ هزار نیازمند از تسهیلات قرض الحسنه صندوق امداد ولایت استان گلستان

مدیر کل بیمه سلامت گلستان با بیان اینکه از اسفند 9۸ تا 1۵ بهمن 
امسال ، هزینه حدود هشت هزار و ۸00 بیمار کرونایی که  بستری و تحت 
پوشش بیمه سلامت قرار گرفتند پرداخت شد، گفت : میانگین هزینه این  

بیماران حدود ۴ میلیون و 900 هزار تومان است .
مومنی  :گلستان -  به گزارش صید نیوز ، مهرداد کمانگری ، مدیر کل 
بیمه سلامت گلستان ، در جمع اصحاب رسانه استان گلستان از پوشش 90 
درصدی بیماران کرونایی در صورت بستری از سوی سازمان بیمه سلامت 
خبر داد و اظهار کرد : دروهای چون رمدیســیویر و فایپیراویر که در روند 
ویروس کرونا که موثر هستند و به تایید شورای عالی بیمه رسیدند ، تحت 

پوشش بیمه سلامت هستند .
وی از افزایش ۸0 تخت ICU به مجموعه مراکز درمانی گلستان خبر داد 
و افزود : این  اتفاق از اسفند سال گذشته تاکنون با حمایت بیمه سلامت 

در استان رخ داده است .
مدیر کل بیمه سلامت گلستان با بیان اینکه از اسفند 9۸ تا 1۵ بهمن 
امسال ، هزینه حدود هشت هزار و ۸00 بیمار کرونایی که بستری و تحت 
پوشش بیمه ســلامت قرار گرفتند پرداخت شد ، گفت ـ میانگین هزینه 

این بیماران حدود ۴ میلیون و 900 هزار تومان است .
وی با بیان اینکه میانگین هزینه دارویی بیماران به مدت 7 روز بستری 
به ازای هر نفر بیش از یک میلیون و 300 هزار تومان اســت ، ادامه داد : 
تاکنون مبلغ 12 میلیارد تومان هزینه داروی تمامی بیماران بستری شده 

یا درمان سرپایی بوده که پرداخت شد .
وی افزود : طبق آمار های اعلام شده متوسط سن بیماران بستری شده 

تحت پوشش بیمه سلامت ۵7 سال است .
کمانگری اظهار کرد : 237هزار تومان از مجموعه هزینه تست PCR .  و 
90 هزار تومان از هزینه آزمایش سیتی اسکن تحت پوشش بیمه سلامت 
قرار دارند .وی با اشــاره به اینکه حذف دفترچه فعلا« جزو برنامه مانیست 
، افزود : این احتمال وجود دارد سال آینده دفترچه ها بصورت تک برگی 
چاپ شوند .مدیر کل بیمه سلامت گلستان با بیان اینکه 97 درصد پزشکان 
در بخش نسخه نویسی الکترونیکی فعال هستند و ۸۵ درصد نسخه ها را 
الکترونیکــی تجویز می کنند ، مــی کنند ، گفت : 9۵ درصد داروخانه ها 
داروهــا را بصورت الکترونیکی تحویل می دهند .وی همچنین از وضعیت  
تمدید دفترچه در اســتان خبرداد و افزود : حدود 11۵ هزار نفر متقاضی 
ارزیابی وسع از بیمه سلامت شدند که تنها 69 هزار نفر برای دریافت دفترچه 
اقدام کرده اند . 72 درصد از افراد متقاضی جزو دهک های پایین بودند و 
مــی توانند به صورت رایگان دفترچه دریافت کنند اما در حال حاضر تنها 

60 درصد افراد متقاضی به ما مراجعه کرده اند .

مدیرعامل شرکت مادرتخصصی صندوق حمایت از 
صنایع پیشرفته در سومین اجلاس سراسری مسئولیت 
پذیری و فرهنگ ســازمانی مهترین هدف مســئولیت 

اجتماعی را کمک به پرورش و تعالی انسان دانست.
به گزارش شاتا ، سومین اجلاس سراسری مسئولیت 
پذیری اجتماعی و فرهنگ ســازمانی با حضور معاونین 
وزارتخانه ها، نمایندگان مجلس شورای اسلامی، چهره 
های نامی صنعتی و اقتصادی کشور و اساتید دانشگاه ها 
با رویکرد تجلیل از چهره های صنعتی و اقتصادی کشور 

در مرکز همایش های وزارت امورخارجه برگزار گردید.
رضــا نقی پور اصل رئیس هیات مدیره و مدیر عامل 
صندوق حمایت از صنایع پیشرفته در سخنانی به اهمیت 
موضوع مسئولیت اجتماعی پرداخت و آن را مهم ترین 
دســتاورد بشــریت در جهان صنعتی و اقتصاد رقابتی 

امروز دانست.
وی افزود: وقتی رقابت برای کســب ســود به عنوان 
هــدف غایی و نهایی بنگاه های اقتصادی قرار می گیرد 
بقیه مفاهیم و حقوق انســانی به حاشیه رفته و تضییع 
می شود. تعریف مسئولیت اجتماعی شرکت ها با توجه 
به مفاهیم ماهوی و اهداف آن، در این شــرایط اقتصاد 
رقابتی بارقه های امید را در دل ها روشــن می کند که 
امیدوار باشیم که جامعه بشری در کنار سرعت سرسام 
آور پیشرفت و توسعه هنوز هم دغدغه هایی برای حفظ 
اصل انســانیت و توجه به پیرامون خود را دارد و نه تنها 
ارزش های موجود را فدای کسب سود نمی کند بلکه در 
کنار تلاش برای رسیدن به سود حداکثری، بخشی از آن 

را نیز صرف توسعه بخش های دیگر جامعه می نماید.
رئیس هیات مدیره صحا به بحث مســئولیت های 
اجتماعی در آموزه های دینی اسلام و سیره ائمه اطهار 

علیهم الســلام اشــاره کرد و گفت: هر چند امروزه به 
مسئولیت اجتماعی به عنوان یک مقوله جدید پرداخته 
می شــود اما رد پای این مبحث را می توان در سیره و 
زندگی ائمه اطهار )ع( به خوبی مشــاهده کرد و سلوک 
حضرت امام علی )ع( در مقوله رعایت مسئولیت اجتماعی 
بهترین الگو و کتاب نهج البلاغه بهترین نقشه راه برای 

مسئولیت اجتماعی در زندگی بشر امروز است.
نقی پور اصل افزود: بزرگترین مربی و اســتاد در این 
مســئولیت اجتماعی علی ابن ابیطالب و برترین مبانی 
تئوری های CSR در کتاب عظیم الشــان و پر معز نهج 
البلاغه نهفته است که متاسفانه در سیستم های مدیریتی 
و سخنان مدعیان مسئولیت اجتماعی مدرن مغفول واقع 

شده است.
مدیرعامل صحا خاطر نشــان کرد: جامعه کنونی ما 
انطباق بیشتری می تواند با مفاهیم مسئولیت اجتماعی 
ذکر شده در کلام حضرت امیر داشته باشد. بهترین شاهد 

و رفرنس منشور آن حضرت درخصوص تجار و بازرگانان 
می باشــد که به زیبایی مســئولیت جتماعی را در آن 
ترسیم کرده است، جایی که او انسان را بالفطره موجودی 
اجتماعی می داند و برای زیستن در اجتماع ناچار باید با 
جامعه ارتباط داشته باشد و برای تحقق این امر لازم است 
به مسئولیت هایی همچون احساس مسئولیت نسبت به 
جامعه، رعایت حقوق، انصاف و عدالت خواهی و معاشرت 
و روابط مهر آمیز با دیگران توجه نماید.مدیرعامل صحا 
سپس به بحث اهمیت موضوع مسئولیت اجتماعی در 
شرکت مادرتخصصی صندوق حمایت از صنایع پیشرفته 
پرداخت و اظهار کرد: صندوق حمایت از صنایع پیشرفته 
با توجه به ماهیت و نوع فعالیت خود یکی از شرکت های 
پیشرو در زمینه مسئولیت اجتماعی در کشور می باشد 
که در شــرایط فعلی کشور که دشمنان نظام اسلامی با 
تحمیل تحریم های ناجوانمردانه سعی در نابودی اقتصاد 
ایران و به تبع آن گسترش بیکاری، فقر، گرسنگی و آسیب 

های اجتماعی ناشــی از آن را دارند، تمام تلاش خود را 
برای سرپا نگهداشتن و تقویت واحدهای صنعتی در حوزه 
صنایع پیشرفته به کار گرفته است. ما در این مجموعه 
به دنبال خلق ارزش بین کارکنان و مشتریان با رویکرد 
مسئولیت اجتماعی هستیم و در این راستا حق محوری و 
رعایت کلیه حقوق ذینفعان، باوری است که به مسئولیت و 
پاسخگویی ما جهت می دهد. لذا با درک مفهوم مسئولیت 
اجتماعی در شرایط فعلی کشور، خود را موظف و مقید 
کردیم به رعایت حقوقی که از جامعه، کارکنان، مشتریان 
و محیط زیست بر عهده داریم.رئیس هیات مدیره شرکت 
مادرتخصصی صندوق حمایت از صنایع پیشرفته به توجه 
به مفهوم مسئولیت اجتماعی در وزارت صنعت،معدن و 
تجارت اشاره کرد و افزود: وزارت صنعت معدن و تجارت 
را یکی از طلایه داران و پیش قراولان دستگاه های دولتی 
در زمینه مســئولیت اجتماعی دانست که فراتر از شرح 
وظایف و مسئولیت ها، ماموریت ها و رسالت های خود، 
توانسته در این مبحث گام های بزرگی بردارد.مدیرعامل 
صحا با اشاره به شیوع بیماری کوید 19 در کشور خاطر 
نشان کرد: در یک سال گذشته که اپیدمی کرونا سلامتی 
مردم را در کشــور به خطر اندخته است جامعه پزشکی 
و پرستاران نمود عینی مسئولیت اجتماعی را به منصه 
ظهور گذاشته اند که جا دارد از آن ها به طور ویژه تشکر 
و قدردانی نمایم.نقی پور اصل در پایان سخنان خود آرزو 
کرد که توجه به مسئولیت اجتماعی در همه ارکان زندگی 
بشر امروز قرار گیرد تا جهان جای امنی برای همه ساکنان 
آن باشد.در پایان سومین اجلاس مسئولیت اجتماعی و 
فرهنگ سازمانی، مدیران و شرکت های برگزیده در این 
رویداد، جوایز خود را از دســت مدیر عامل صحا و سایر 

بقیه مقامات حاضر در مراسم دریافت کردند.

 رشد ۵2۰ درصدی  نقدینگی در ۸ سال اخیر به دلیل ناترازی عملکرد بودجه کشور
رئیس کل دیوان محاسبات کشور گفت: ناترازی عملکرد بودجه کل کشور باعث رشد بیش از ۵20 درصدی  نقدینگی در ۸ سال اخیر شده است.ب به نقل از دفتر روابط عمومی و امور بین الملل دیوان محاسبات کشور، مهرداد بذرپاش 

رئیس کل دیوان محاسبات کشور طی  سفری یک روزه به خراسان رضوی، به صورت جداگانه در جلسه شورای اداری استان و جلسه کارکنان اداره کل دیوان محاسبات خراسان رضوی شرکت کرد.
رئیس کل دیوان محاسبات در سخنرانی خود، یکی از موضوعات مهم و اصلی در دستگاه های نظارتی را قوانینی دانست که اجرا نمی شوند.وی با بیان اینکه حسابرسی درست و قوی، اثربخشی بیش از ۵0 درصدی دارد، موضوع نهضت 
کاهش قیمت تمام شده را از اقدامات مهم در دست اقدام دیوان محاسبات اعلام کرد.بذرپاش سپس به تشریح تازه ترین گزارش دیوان محاسبات کشور پیرامون موضوع نقدینگی و آثار آن در اقتصاد پرداخت و گفت: پایه پولی در پایان 
سال 1391 حدود 9۸ هزار میلیارد تومان بوده است که در پایان 6 ماه ابتدای سال 1399 به مبلغ بالغ بر 372 هزار میلیارد تومان رسیده است.رئیس کل دیوان محاسبات با اعلام این که از سال 1392 تا پایان 6 ماه ابتدای سال 1399 
خالص دارایی های خارجی بانک مرکزی با رشــد مطلق 372 درصدی مواجه شــده اســت، افزود: خالص بدهی بخش دولتی به بانک مرکزی رشــد حدود 27۵ درصدی داشته است. همچنین خالص بدهی بانک ها به بانک مرکزی با رشد 

حدود 16۵ درصدی مواجه بوده که این عملکرد نامطلوب، بیماری هلندی را بر اقتصاد کشور تحمیل کرده است.

نخستین همایش سراسری ترویج فرهنگ قرض الحسنه با حضور عیسی 
بابایی،مدیرکل کمیته امداد اســتان و جمعی از خیران و نیکوکاران سپرده 
گذار گلســتانی به صورت ویدیو کنفرانس با سید مرتضی بختیاری، رئیس 

کمیته امداد کشور برگزار شد.
مومنی  :گلســتان |  به گزارش پایگاه اطلاع رسانی کمیته امداد،عیسی 
بابایی، مدیرکل کمیته امداد اســتان گلستان گفت:صندوق قرض الحسنه 
امداد ولایت استان گلستان با کمک خیران و نیکوکاران و اعتبارات امدادی 
از سال  96 تاکنون توانسته، 37 هزار و 2۸0 مورد تسهیلات قرض الحسنه 
با تخصیص اعتباری بالغ بر 217 میلیارد و 31۸ میلیون تومان به مددجویان 

و نیازمندان اعطاء کند.
بابایی  با اشــاره به افتتاح حساب صندوق امداد ولایت استان برای بیش 
از 1۴۴ هزار نفر در ۴ ســاله ی اخیر تصریح کرد: این صندوق از ســال 97 
تاکنون توانسته  ۵7۴ مورد سپرده کلان را از خیران و نیکوکاران جذب کند.

وی خاطر نشان کرد:صندوق امداد ولایت استان با پیروی از اصول بانکداری 
اسلامی و چشم پوشی از سودهای مرسوم در شبکه بانکی، در سالجاری تاکنون 

بیش از 10 هزار مورد تسهیلات با اعتباری بالغ بر 77 میلیارد و 93۸ میلیون 
تومان به مددجویان و اقشار نیازمند ومحروم استان پرداخت کرده است.

مدیرکل کمیته امداد استان گلستان یادآور شد: پرداخت وام های صندوق 

قرض الحســنه امداد ولایت در زمینه وام های کارگشایی، ودیعه،ساخت و 
تعمیرات مسکن ،ازدواج، درمان، دانشجویی، اشتغال و خودکفایی به واجدین 
شرایط پرداخت می شود.بابایی گفت: این صندوق با ترویج و نهادینه سازی 
فرهنگ قرض الحسنه در جامعه و با هدف جذب سپرده های مردمی از سپرده 
گذاری خیــران و نیکوکاران، در نظر دارد با برنامه ریزی هدفمند، پرداخت 

حداکثری وام های قرض الحسنه را تسریع و تسهیل کند.
وی  با تبریک 1۴ اســفند، سالروز تاسیس کمیته امدادعنوان کرد: این 
نهاد با هدف یاری رســانی و رسیدگی به محرومان و مستضعفان با اولویت 
توانمندسازی  آنان ایجاد شده، از این رو صندوق قرض الحسنه امداد ولایت 
با استفاده از امکانات و بانک اطلاعاتی جامع و کامل جامعه هدف خود و با 
یک برنامه ریزی دقیق و منسجم نسبت به خدمت رسانی به اقشار نیازمند و 

اعطای تسهیلات به اقشار تحت حمایت خود متمرکز شده است .  
گفتنی اســت،در این همایش از امر خداپسندانه سپرده گذاری خیران و 
نیکوکاران گلستانی در صندوق امداد ولایت کمیته امداد استان در راستای 

کمک به مددجویان و اقشار نیازمند، تجلیل بعمل آمد.

  افزایش ســرمایه گذاری مردم روسیه روی فلزات گرانبها طی 
بحران کرونا

بانک دولتی اســبربانک روســیه اعلام کرد که بیماری همه گیر ناشی از 
ویروس کرونا باعث افزایش تقاضا برای طلا، نقره و ســایر فلزات گرانبها در 

پایتخت این کشور شده است.
به نقل از راشاتودی، بانک دولتی اسبربانک روسیه اعلام کرد که بیماری 
همه گیر ناشــی از ویروس کرونا باعث افزایش تقاضا برای طلا، نقره و سایر 

فلزات گرانبها در پایتخت این کشور شده است..
این بانک با استناد به داده های خود گفت، فقط در مسکو سال گذشته ۸ 
هزار و ۸79 شمش فلزات گرانبهای مختلف با وزن کلی 1.162 تن فروخته 
شده است.بر اساس این گزارش، ارزش فلزات گرانبهای خریداری شده بیش 
از 1.97۵ میلیارد روبل )حدود 26.761 میلیون دلار( بود که 2.۵ برابر بیشتر 
از سرمایه گذاری های انجام شده روی فلزات گرانبها پیش از شیوع کرونا در 

سال 2019 محسوب می شود.
بیشتر این بودجه روی شمش طلا سرمایه گذاری شد. به گفته اسبربانک، 
اهالی مسکو بیش از 6000 شمش خریداری کردند که وزن آنها 3۸9 کیلوگرم 

به ارزش 1.۸9 میلیارد روبل )2۵.61 میلیون دلار( است.
با سرمایه گذاری روی 2۴00 شمش نقره با وزن کلی 7۵9 کیلوگرم و در 
مجموع ۵1.3 میلیون روبل )بیش از 69۵،600 دلار( نقره دومین فلز محبوب 
بود. پلاتین و پالادیوم به ترتیب 36.۴ میلیون روبل )۴93۵00 دلار( و 1.1 

میلیون روبل )1۴900 دلار( سرمایه جذب کردند.
در عین حال، تقاضا برای سکه های طلا و نقره در سال 2020 نسبت به 
سال قبل از آن سه برابر شده است. اسپربانک بیش از 20۵917 سکه سرمایه 
گــذاری و یادبود به وزن 2.۵ تن و ارزش حدود 6.۵ میلیارد روبل )بیش از 
۸۸ میلیون دلار( به فروش رسانده است. سکه های طلا و نقره به نام »سنت 
جورج پیروز« بیشــترین محبوبیت را در بین مردم مســکو به دست آورد.بر 
اســاس گزارش اسبربانک، افزایش ســواد مالی در بین روس ها و همچنین 
تمایــل به پس انداز و تقویت دارایی های خود، تقاضا برای فلزات گرانبها را 

در این کشور افزایش داده است.

 قسط 2.۷ میلیون تومانی تسهیلات مسکن کم درآمدها؛ وامی 
برای نگرفتن؟

در حالی قرار اســت وام مســکن 1۵0 میلیون تومانی به اقشار کم درآمد 
جامعه پرداخت شود که قسط ماهانه این وام بیش از 2.7 میلیون تومان است 

و به نظر نمی رسد این اقشار توان پرداخت آنرا داشته باشند.
به گزارش خبرنگار اقتصادی خبرگزاری تسنیم دیروز طی مراسمی با حضور 
وزیر راه و شهرسازی تفاهمنامه ساخت ۵0 هزار واحد مسکونی ارزان قیمت 
برای اقشار کم درآمد امضا شد. تفاهمنامه ای که در قالب آن قرار است 1۵0 

میلیون تومان وام کم بهره به واجدان شرایط پرداخت می شود.
بر اســاس این تفاهم نامه 6 ماده ای که بین معاونت مســکن و ساختمان 
وزارت راه و شهرسازی و بانک عامل امضا شده مقرر شده تا به ۵0 هزار نفری 
که جزو دهک های کم درآمدی جامعه هســتند )دهک های یک تا 3( 1۵0 

میلیون تومان وام قرض الحسنه با کارمزد ۴ درصد پرداخت شود.
در اجــرای این طرح، خانوارهای کم درآمد تازه ازدواج کرده و سرپرســت 
خانوارهایی که دارای 3 فرزند و بیشــتر هستند در اولویت هستند. بر اساس 
اعلام وزارت راه و شهرسازی، اسامی افرادی که در اولویت دریافت این وام ها 
و مشارکت در این طرح هستند از سوی معاونت مسکن و ساختمان به بانک 
اعلام و معرفی خواهند شــد. زمان اجرای این تفاهم نامه 3 ســال و مدت 
بازپرداخت تســهیلات قرض الحسنه ۵ ســال تعیین شده است. دهک یک 
تا ســه جامعه کم درآمدترین قشر کشور هستند که بعضاً در تامین نیازهای 
معیشتی خود نیز دچار مشکلات اساسی هستند. وضعیت این خانوارها طی 
دو سه سال اخیر با رهاشدگی اقتصاد از سوی دولت وخیم تر هم شده است.

در این شرایط گرچه سود وام 1۵0 میلیون تومانی مسکن ۴ درصد اعلام 
شده و متقاضی واجد شرایط مورد تایید وزارت راه و شهرسازی طی ۵ سال 
حدود 16 میلیون تومان ســود آنرا پرداخت می کند. اما به نظر نمی رســد 
باتوجه به آنچه که به آن اشاره شد اقشار کم درآمد بتوانند قسط سنگین وام 

مذکور را پرداخت کنند.
میزان اقســاط ماهانــه این وام حــدود 2 میلیون و 770 هــزار تومان 
اســت. آنطور که پیداســت کار مطالعاتی چندانی بــرای تفاهم نامه ای که 
دیروز بین معاون مســکن و ســاختمان وزیر راه و شهرســازی و مدیرعامل 
بانــک عامــل امضا شــد، صورت گرفتــه باشــد.به نظر می رســد در ماه 
هــای پایانــی عمر دولــت دوازدهم برخــی اقدامات و برنامه ها بیشــتر به 
 ســمت و ســوی تبلیغات و شــو پیش رفته تا اینکه در واقعیت برای حل 
مشــکل مردم مسئولان مربوطه کرد هم جمع شــده و تفاهمنامه هایی را 

امضا کنند.

حل بخش بزرگی از مشکلات مالیاتی واحد های تولیدی

 خبر
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سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/12/16

شماره : 1041

مقام معظم رهبری بزرگترین حامی صنعت هسته ای است
دکتر جواد کریمی ثابت، معاون سازمان 
انرژی اتمی و رئیس پژوهشگاه علوم و فنون 
هسته ای ایران روز سه شنبه 12اسفند1399 
در دیدار جمعی از مسئولان دفاتر نمایندگی 
نهاد مقام معظم رهبری در اســتان تهران 
کــه از فعالیت های جاری پردیس شــهید 
شهریاری)تهران( و زیرساخت های پژوهشگاه 
علوم و فنون هسته ای بازدید کردند، گفت: 
مقام معظم رهبری، همواره بزرگترین حامی 
صنعت هسته ای بودند و هستند و لازم است 
در مسیر معرفی کاربردها و تاثیرات گسترده 
فناوری ها و فعالیت های صلح آمیز هسته ای 

در زندگی عموم مردم گام برداریم.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دیپلماسی 
عمومی و اطلاع رسانی سازمان انرژی اتمی 
ایران، معاون ســازمان انــرژی اتمی در این 
نشســت ضمن ارایه توضیحاتی درخصوص 
تاریخچه و سابقه فناوری هسته ای در ایران 
و اســتفاده صلح آمیز از انرژی هسته ای و 
کاربردهای مختلف آن در پزشکی، کشاورزی، 
صنعت، حمل و نقــل، تولید برق و ... بیان 
داشت: برنامه هسته ای ایران از سال 133۵ با 
آغاز ساخت مرکز اتمی دانشگاه تهران شروع 
شده و در سال 133۸ با راه اندازی این مرکز، 
سال 13۴0 با احداث راکتور تحقیقاتی تهران 
و ســال 13۴6 با بحرانی شدن و افتتاح این 

راکتور ۵ مگاواتی ادامه یافت.
وی افزود: برنامه بلندپروازانه هســته ای 
ایران در سال 13۵3 با تصویب قانون انرژی 
اتمی و شــکل گیری ســازمان انرژی اتمی 
ایران، آغاز و تولید 23 هزار مگاوات برق طی 
20 ســال با حمایت سه قطب بزرگ هسته 
ای دنیا آلمان، فرانسه و آمریکا هدف گذاری 
شد و همه فعالیت ها به جز غنی سازی در 
آن پیش بینی شده بود که به دنبال پیروزی 
انقلاب اسلامی ایران در سال 13۵7 و خروج 
شرکت های خارجی از ایران و سختی ها و 
محدودیت های ناشی از جنگ تحمیلی در 

دهه 60 دچار رکود شد.
دکتر کریمی ثابت با اشاره به از سرگیری 
مجدد فعالیت های هسته ای ایران در دهه 
70 با رویکــرد کاملا درونی و بومی تصریح 
کرد: ســرعت رونــد کار در اواخر دهه 70 
افزایش یافت و دهه ۸0 به اوج خود رســید 
و دســتاوردهای مهمی در حوزه های غنی 
سازی، تولید سوخت و ... حاصل شد و این 
در شرایطی محقق شد که تمام دنیا در مقابل 
ایران ایســتاد و نه تنها هیچگونه حمایتی 
صورت نگرفت بلکه با تشدید تحریم ها فشار 

بیشتری از بیرون وارد شد.
وی صنعت هسته ای ایران را جزء گسترده 
ترین صنایع در دنیا عنوان کرد و ادامه داد: 
برخی کشورها در حوزه سوخت ورود نکرده 
اند و برخی وارد حوزه گداخت نشده اند در 
حالی که برنامه هســته ای ایران که حاصل 
زحمات و توان متخصصان داخلی بوده، طیف 
وسیعی از فعالیت های این حوزه را دربرمی 

گیرد و بدون وابســتگی به سایر کشورها به 
حرکت خود ادامه می دهد و دســتاوردهای 

ارزشمندی به دست آورده است.
دکتر کریمی ثابت ضمن تاکید بر نقش 
پژوهشگاه علوم و فنون هسته ای به عنوان 
یکی از ارکان اصلی سازمان انرژی اتمی ایران 
در حوزه توسعه پژوهش و فناوری اظهار کرد: 
زمان آن رسیده است که اصطلاح »فناوری 
هســته ای« جایگزین »انرژی هسته ای« 
کنیم زیرا انرژی مربوط به رویکرد نخستین 
فناوری است و دستاوردهای عظیمی در کنار 
آن وجــود دارد که انرژی را نیز تحت تاثیر 
قرار می دهد. بــه طور مثال امروزه در دنیا 
بحث بر ســر مزیت های انرژی خورشیدی 
است در حالی که اگر مساله تولید برق را با 
توجه به مسایل زیست محیطی مورد بررسی 
قرار دهیم، هزینه تولید برق از انرژی هسته 
ای توان رقابت با برق حاصل از ســایر منابع 
از جملــه منابع تجدیدپذیــر را دارد. وی با 

نگاهی به کاربردهای غیرانرژی حوزه هسته 
ای و عدم وجود جایگزین برای آنها تصریح 
کرد: تولید پیشــران های هســته ای برای 
تامین سوخت موردنیاز حمل و نقل دریایی 
دنیا که سهم ۸۵ درصدی را در این حوزه به 
خود اختصاص داده است، تجهیز راکتور برای 
تولید رادیوداروهای درمانی و تشخیصی و ... 
تنها در گرو توســعه فناوری های هسته ای 
امکان پذیر است و جایگزین دیگری به جز 
انرژی هسته ای برای این فعالیت های وجود 
ندارد.رییس پژوهشگاه علوم و فنون هسته ای 
همچنین بار اصلی برنامه هسته ای ایران را 
بر دوش مقام معظم رهبری دانست و گفت: 
ایشان همواره حامی این برنامه بوده و هستند 
و لازم است ما هم بخشی از این بار را بر دوش 
بگذاریم و در مسیر معرفی کاربردها و تاثیرات 
گسترده فناوری ها و فعالیت های صلح آمیز 
هسته ای در زندگی عموم مردم گام برداریم. 
در این راستا مجموعه ای که شما عزیزان در 

آن فعالیت می کنید نقش کلیدی در آگاهی 
دادن و پذیرش جامعه نسبت به استفاده صلح 
آمیز از انرژی هسته ای برعهده دارد و با توجه 
به سوالات زیاد موجود در جامعه درخصوص 
این حوزه و عدم ارایه پاسخ های فنی مناسب 
به آنها، باید فناوری هســته ای را به خوبی 
تبیین کنیم و ضرورت بکارگیری آن در تولید 
برق، امنیت غذایی، تولید و نگهداری خوراک 
دام، تولید گیاهان مقاوم به شوری، باد و ...، 
محیط زیست، تولید واکسن، افزایش زمان 
نگهداری محصولات کشــاورزی، شناسایی 
کرونا و ... را برای مردم به ویژه نســل جوان 
توضیح دهیم و دفاتر نمایندگی نهاد رهبری 
می تواند در این زمینه بسیار تاثیرگذار باشد 
زیرا توان انتقال نگاه ها و دغدغه های مقام 
معظم رهبری به نسل جوان و دغدغه ها این 
نسل را به ایشان دارد. از این رو درخواست ما 
این است که توجه ویژه ای به موضوع فناوری 
های هسته ای مبذول داشته و بستر مناسبی 
بــرای نقش آفرینی ما در جهت معرفی این 
حوزه و شنیدن دغدغه ها و سؤالات موجود 
در این زمینه در دانشگاه ها فراهم آورید تا 
مطالبه را از بدنه جوان جامعه تقویت کنیم 
و این نســل را با ضرورت و اهمیت و نقش 
فناوری هسته ای در زندگی و آینده او آشنا 
سازیم.دکتر کریمی ثابت در پایان درخصوص 
تفــاوت های فنــاوری هســته ای ایران با 
کشــورهای منطقه نیز گفت: کشــورهایی 
مانند عربســتان و امارات که به تازگی وارد 
عرصه فناوری هســته ای شده اند مجبورند 
از چرخه سوخت صرفه نظر کنند تا بتوانند 
از فناوری هسته ای مانند نیروگاه بهره مند 
شــوند در حالی که ما کل چرخه سوخت را 
در اختیار داریم و تمام مراحل از اکتشــاف 
معدن تا مصرف سوخت و پسماند را مدیریت 
می کنیم و بنابراین بدون نیاز و وابستگی به 
قدرت های هسته ای می توانیم این فناوری 

را تولید کنیم و مورد استفاده قرار دهیم.

تقویت و توسعه بورس انرژی و بهبود رویکرد تضمین خرید برق
آیا کسی قادر است کارکرد درست کامپیوتر شخصی، تلفن همراه هوشمند 
یا هر سخت افزار مشابهی را بدون سیستم عامل تصور کند؟ شما هم به احتمال 
زیاد در زندگی با شرایطی مواجه شده اید که سیستم عامل ویندوز کامپیوتر 
شــخصی یا تلفن همراه تان از کار افتاده و اصطلاحاً »هَنگ« کرده اســت. 
ســخت افزار تجهیزات شما هر قدر هم پیچیده و مدرن باشد بدون نرم افزار 
کار نمی کند. نرم افزارهای بسیار پیچیده و توانمند هم باید روی سیستم های 
سخت افزاری مناسب نصب شوند. تناسب سخت افزار و نرم افزار از اصول توازن 

توسعه در جهان امروز است.
یکی از مشــکلات توســعه در ایران همین عدم تناسب سخت افزارها و 
نرم افزارهاســت. حیطه کاری من در زمینه مهندســی و مدیریت منابع آب 
و به عنوان وزیر نیرو در بخش برق، مشــحون از اینگونه عدم تناســب های 
ســخت افزار و نرم افزار اســت. ما ایرانیان دهه ها ســرمایه های بسیاری را به 
ضرورت، صرف ســاخت سخت افزارهایی نظیر سدها، نیروگاه ها، شبکه های 
انتقال برق و شــبکه های آبیاری، نیروگاه های برق تجدیدپذیر، کارخانجات 
ساخت تجهیزات پیشرفته صنایع آب و برق و سایر سخت افزارها کرده ایم. اگر 
در جهان جایگاه خوبی در صنعت ســاخت سدها، احداث نیروگاه ها یا تولید 
تجهیزات پیشرفته صنعت برق و نیروگاه های برقابی داریم، نتیجه همین ده ها 
میلیارد دلار سرمایه گذاری اســت. این وجه از بسط ظرفیت ها را می توانیم 

»ساخت وساز« بخوانیم.
وجه ساخت وســازی توسعه شبیه همان سخت افزار کامپیوتر شخصی یا 
تلفن همراه هوشمند است. همه سازه های آب و برق که در چند دهه گذشته 
ساخته شده اند، در زمره ساخت وسازها قرار می گیرند. سؤال اما اینجاست که 
آیا این ساخت وسازهای انبوه، با ظرفیت های بالا - نظیر حدود ۸6000 مگاوات 
ظرفیت نصب شده نیروگاه ها در صنعت برق ایران – و عمدتاً باکیفیت مناسب، 
که زمینه ساز بخش زیادی از کیفیت زندگی و رفاه امروز جامعه ایران هستند، 
به اندازه ای که توان دارند و با بهره وری مناسب در خدمت توسعه همه جانبه 

و پایدار قرار دارند؟
پاسخ این سؤال را باید در وضعیت »سازوکاری« یا نرم افزاری جست و جو 
کرد. همه این ســازه ها بر بستر و با اســتفاده از سازوکارهایی ساخته شده، 
فعالیت می کنند، ارزیابی می شوند و در خدمت توسعه قرار می گیرند. اگرچه 
ماشین آلات، مواد و فرایندهای فیزیکی ساخت سد، نیروگاه و شبکه به چشم 
می آیند اما انبوهی از سازوکارهای تشخیص نیاز به ساخت سازه، نظیر ارزیابی 
اقتصادی، اجتماعی، محیط زیستی و فناورانه سازه، برگزاری مناقصه، تأمین مالی 
و نظارت بر ساخت و ارزیابی کیفیت هر سازه وجود دارد که جلوی دوربین 
و چشــم نیستند اما شدیداً بر کیفیت ســازه و ساخته شدن آن در حداکثر 
بهره وری مؤثرند. بهره برداری از سازه و تضمین پایداری از آن هم تحت تأثیر 
همین نرم افزارهاست.سازوکار چگونگی استخدام و به کارگیری نیروی انسانی 
است که در نهایت کیفیت یک نظام بوروکراتیک را مشخص می کند. کیفیت 
و درستی سازوکارهای تعیین قیمت، رقابت در بازارهای بورس، تأمین مالی و 
تخصیص منابع است که پایداری سازه ها، تضمین انگیزه برای سرمایه گذاری 

مجدد و بهره برداری رقابتی، غیررانتی و سالم از سازه ها را تعیین می کند.
بی گمان ضرورت داشــته است بر ساخت ســازه ها سرمایه گذاری کنیم. 

کشورهای توسعه یافته سازه های باکیفیت، کافی و مجهز به فناوری پیشرفته 
دارند، اما داشــتن چنین ســازه هایی کفایت نمی کنند. ســازه ها در فقدان 
سازوکارهای درست به کارگیری نیروی انسانی شایسته و تضمین بهره وری 
کار ایشان، بدون سازوکارهای تضمین بهره برداری اقتصادی و مطابق اصول 
علم اقتصاد، بدون سازوکارهای تضمین کننده رعایت ملاحظات اجتماعی و 
محیط زیستی و بدون سازوکارهایی که توزیع عادلانه و پایدار منافع حاصل از 
فعالیت اقتصادی را تضمین کنند، هرگز سبب توسعه متوازن پایدار نمی شوند.

تأکید بر سازه ها، سرمایه گذاری های اغلب سنگین برای ساختن سازه های 
عظیم بدون تأکید بر اصلاح ســازوکارها، لزوماً منجربه توسعه متوازن پایدار 
نمی شود. زمان آن اســت که اصلاحات سازوکاری، که در بیان های دیگر با 
عنوان اصلاحات نهادی، اصلاح قواعد و اصلاح نرم افزارهای اداره امور نیز بیان 
شــده، در دستور کار جدی قرار گیرد. بدون سازوکارهای درست، میلیاردها 
دلار سرمایه های کشور صرف ساخت سازه هایی شده و می شود که نه تنها به 
بهترین شیوه و بالاترین میزان بهره وری از آنها استفاده نمی شود و در خدمت 
توسعه پایدار قرار نمی گیرند، بلکه محتمل است ساخت سازه ها در کنار ارائه 
برخی خدمات به مردم، ابزار تخریب محیط زیســت، هدررفت منابع و ایجاد 
پی آمدهای خطرناکی نظیر نابرابری و نارضایتی اجتماعی شوند. اگرچه دیر 
هم هست اما هیچ لحظه ای را نباید از دست داد و اصلاحات سازوکاری را باید 

با قوت در دستور کار قرار داد.
وزارت نیرو در ســال 1399 دســتور کار اصلاحات سازوکاری را در کنار 
توسعه ساخت وسازی قرار داد. پویش هرهفته_الف-ب-ایران با عنوان فرعی 
»ساخت وسازها« و »سازوکارها« در این سال شروع شد. ما خود آگاه هستیم 
که چرخ عمران در ایران در چند دهه گذشته با تأکید بر ساخت وساز چرخیده 
و ذهنیت ها، نظام اداری و حتی انتظارات بر اساس این تأکید شکل گرفته است.

 کار درست را اما باید از نقطه ای آغاز کرد.پنجاه اصلاح سازوکاری از ابتدای 
سال در دستور کار قرار گرفت و برای اولین بار، مفهوم »اصلاحات سازوکاری« 
را به ادبیات وزارت نیرو که از جمله ساخت وسازی ترین وزارتخانه های کشور 
است وارد کردیم. کوشیدیم در طول یک سال ذهنیت مجموعه مدیران با این 
مفهوم و ضرورت در دستور کار قرار دادن آن انس بگیرد. هفته های مشخصی 
را اختصاصاً به اصلاحات ســازوکاری پرداختیم و تلاش کردیم به این بخش 
از فرایند اصلاحات و توسعه، شخصیت مجزا و به اندازه ساخت وسازهای مهم 
بدهیم. نتیجه این کار که باور داریم باید در آینده بیشتر بر آن تأکید شود و 

بخشی از دستورکار دائمی وزارت نیرو و شرکت های زیرمجموعه باشد در هفته 
چهل و سوم پویش هرهفته-الف-ب-ایران در روز یکشنبه 10 اسفند 1399 
به بار نشست.وزارت نیرو در این روز شاهد برگزاری مراسمی بود که اختصاص 
به افتتاح هیچ سد، نیروگاه ، شبکه یا سازه ای نداشت. مجموعه ای از اصلاحات 
سازوکاری که نرم افزارهای بهره برداری، کارآمدسازی، سالم سازی، مؤثرسازی 
و حکمرانی باکیفیت تر صنعت و منابع آب و برق هستند در این روز معرفی 

شدند. برخی از مهم ترین این سازوکارها به شرح زیر بودند:
 اجرایی شدن سازوکار استفاده از فضای پیرامون منابع آبی نظیر دریاچه 
سدها برای مقاصد گردشگری و فواید مترتب بر اشتغال زایی و فقرزدایی ناشی 
از این کار که توأمان ســبب آشنایی مردم با منابع آب و سرمایه گذاری های 
صورت گرفتــه در این بخش نیز می شــود و ســواد آب و انــرژی را نیز در 

استفاده کنندگان از این مناطق افزایش می دهد.
استقرار ساختار سازمانی مدیریت منابع آب کشور بر مبنای حوضه آبریز 
که از ملزومات حکمرانی پایدار، بین بخشــی و توأم با مشارکت ذینفعان در 

مدیریت منابع آب است.
تأســیس مرکز مطالعات آب های مرزی و منابع آب مشترک که به دلیل 
اشتراک ایران در حوضه های آبریز مشترک با کشورهای همسایه و ضرورت 

صیانت از منافع ملی در شمار ملزومات مدیریت منابع آب در ایران است.
تقویت و توسعه بورس انرژی و بهبود رویکرد تضمین خرید برق به صورت 
رقابتی و بر اساس مناقصه که دو سازوکار اقتصادی مهم برای توسعه اقتصاد برق 
و افزایش بهره وری به شمار می روند. همچنین در بخش برق سامانه های مدیریت 
ملی یکپارچه فرایند خرید تضمینی برق تجدیدپذیر و سامانه ملی مدیریت 

هوشمند احداث و بهره برداری نیروگاه های تجدیدپذیر نیز رونمایی شدند.
یکپارچه ســازی شــرکت های آب و فاضلاب شــهری و روستایی یکی 
از مهم تریــن اصلاحــات ســازوکاری در صنعت آب و فاضلاب اســت. این 
یکپارچه سازی سبب کاهش پست های سازمانی دولتی و کوچک سازی دولت، 
افزایش راندمان و بهره وری شرکت های آب و فاضلاب، ارتقای خدمات رسانی 
به روســتاها و استفاده بهتر از تجهیزات و دارایی های این شرکت ها می شود. 
همچنین اجرای نظام مدیریت دارایی ها در صنعت آب و فاضلاب نیز از جمله 
اصلاحات ســازوکاری در این بخش بوده است.طراحی سازوکارهای فروش 
اموال مازاد نیروگاه ها و مدیریت دارایی های راکد، به علاوه طراحی و ایجاد بازار 
میان روزی برق، طراحی و بومی سازی سیستم سنجش انرژی و راه اندازی مرکز 
پایش شبکه ICT صنعت برق هم در شمار طرح های سازوکاری صنعت برق 
قرار دارند که در این هفته افتتاح شدند.ما نیک آگاهیم که گستره فعالیت های 
اصلاح سازوکاری که باید در صنعت برق و آب ایران، بالاخص قواعد مربوط به 
بازارها، قیمت ها، سرمایه گذاری ها و نیروی انسانی صورت بگیرد خیلی بیش 
از آن چیزی است که امسال انجام شد، اما این گام اول بود برای آشنا شدن 
فرهنگ سازمانی با مفهوم اصلاحات سازوکاری و شکل دادن به اندیشه و عزمی 
کــه اینگونه اصلاحات را در اولویت قرار دهد. امیدواریم به روزی که صنعت 
برق و آب و کل کشــور بر ترکیبی از ساخت وســازهای درست و باکیفیت و 
سازوکارهای اصلاح شده و مشوق توسعه و پایدارسازی، به دو بال برای پریدن 

در آسمان توسعه مجهز شود.

قیمت نفت در معاملات امروز بازارهای جهانی به 63.23 دلار در هر بشکه 
افزایش یافت اما بلاتکلیفی در مورد میزان نفتی که اوپک پلاس به بازار سرازیر 
می کند و یک افزایش بزرگ در ذخایر نفت خام آمریکا، مانع از افزایش بیشتر 

قیمت ها شد.
با امیدواری به بهبود تقاضا به علت پیشرفت در عرضه واکسن در آمریکا، 

قیمت نفت در معاملات روز چهارشنبه افزایش یافت.
در عین حال، بلاتکلیفی در مورد میزان نفتی که اوپک پلاس به بازار سرازیر 
می کند و یک افزایش بزرگ در ذخایر نفت خام آمریکا، مانع از افزایش بیشتر 

قیمت ها شد.هر بشکه نفت برنت با ۵3 سنت افزایش 63.23 دلار و هر بشکه 
نفت خام آمریکا با ۵3 سنت افزایش 60.2۸ دلار معامله شد.

هر دو شاخص نفتی در ساعات اولیه معاملات کاهش یافته بودند. به گفته 
تحلیلگران، به لطف عرضه واکسن امید به بهبود تقاضا افزایش یافته است و 
این امر مانع از بالا رفتن بیشــتر قیمت ها شد.پس از تایید واکسن جانسون 
جانسون، جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا مدعی شد آمریکا واکسن کافی برای 
هر بزرگسال آمریکایی تا پایان ماه می در اختیار دارد.اما، توجه اصلی بازار بر 
نشســت فردای اوپک پلاس است. اکنون این گروه به طور کلی دیدی مثبت 

به بازار نفت نسبت به سال گذشته دارد. بازار تا حدی زیادی انتظار دارد، آنها 
تولید خود را افزایش دهند و با پایان دادن کاهش داوطلبانه عربستان، میزان 
تولید خود را حدود 1.۵ میلیون بشکه در روز بیشتر کنند.با این حال، گروه 
کارشناســان اوپک پلاس معتقد هستند که افزایش اخیر قیمت نفت، بیشتر 
توسط بازیگران مالی ایجاد شده است؛ از اینرو خواستار »خوش بینی محتاطانه 
و هوشیارانه« شدند.از دیگر عوامل تقویت کننده احتمال ایجاد مازاد عرضه در 
بازار، آمار موسسه امریکن پترولیوم است که اعلام کرد ذخایر نفت آمریکا در 

هفته منتهی به 26 فوریه، 7.۴ میلیون بشکه افزایش یافته است.

بلاتکلیفی در بازار نفت

 تاکید دبیرکل اوپک بر ضرورت احتیاط در مدیریت بازار نفت
دبیرکل اوپک در اظهاراتی اعلام کرد روند احیای اقتصاد جهانی از پاندمی ویروس کرونا ادامه دارد اما اوپک و متحدانش باید تولید نفتشان را کنترل کنند تا نسبت به احیای کامل تقاضا مطمئن شوند.

 دو روز پیش از نشست آنلاین وزیران اوپک پلاس که برای تصمیم گیری درباره سطح تولید آوریل و شاید فراتر از آن برگزار می شود، محمد بارکیندو در نشست کمیته فنی مشترک اوپک پلاس گفت: ما باید بر خوش بینی محتاطانه، 
خوش بینی محتاطانه، خوش بینی محتاطانه تاکید کنیم.انتظار می رود چندین عضو این گروه خواهان تسهیل محدودیت عرضه شوند و وزیران نفت درباره افزایش حداکثر 1.۵ میلیون بشکه در روز تولید مذاکره کنند. تحت توافق فعلی، 

اوپک و متحدانش مجموعا تولیدشان را 7.2 میلیون بشکه در روز محدود کرده اند که می تواند هر ماه ۵00 هزار بشکه در روز از میزان آن کاسته شود.
عربستان سعودی که رویکرد محافظه کارانه تری را ترجیح می دهد، به صورت داوطلبانه کاهش تولید بالغ بر یک میلیون بشکه در روز را تا پایان مارس اجرا می کند.بارکیندو گفت: تحلیلگران اوپک پیش بینی می کنند تقاضای جهانی 
برای نفت در سال 2021 به میزان ۵.۸ میلیون بشکه در روز رشد کرده و به 96 میلیون بشکه در روز می رسد. این میزان همچنان کمتر از 100 میلیون بشکه در روز پیش از شیوع پاندمی است.دبیرکل اوپک گفت: تحولات اقتصادی جهانی 
دلگرم کننده و تقاضای منعطف در آسیا عوامل پشتیبانی کننده از بازار نفت هستند. اما آمار جهانی مبتلایان در آخرین هفته فوریه افزایش یافت و نشان داد پاندمی همچنین ریسکهای نزولی را برای اقتصاد دربردارد. توزیع واکسنها که بیشتر 

در کشورهای ثروتمندتر در جریان است، به احیای نابرابر منتهی شده است.

 جهش ۴ درصدی قیمت نفت بدنبال عدم تغییر تولید اوپک پلاس
قیمت نفت روز پنج شنبه پس از این که اوپک و متحدانش با عدم تغییر سطح 
تولید در آوریل موافقت کردند، بیش از چهار درصد صعود کرد و به بالاترین حد در 

بیش از یک سال اخیر رسید.
بهای معاملات نفت برنت دو دلار و 67 سنت معادل ۴.2 درصد افزایش یافت و 
در 66 دلار و 7۴ سنت در هر بشکه بسته شد در حالی که پیشتر تا مرز 67 دلار و 
7۵ سنت صعود کرده بود که بالاترین قیمت از ژانویه سال 2020 بود.بهای معاملات 
وست تگزاس اینترمدیت آمریکا دو دلار و ۵۵ سنت معادل ۴.2 درصد افزایش یافت 
و در 63 دلار و ۸3 ســنت در هر بشــکه بسته شــد در حالی که پیشتر تا مرز 63 
دلار و ۸3 سنت صعود کرده بود که بالاترین قیمت در بیش از یک سال اخیر بود.

بارت میلک، مدیر استراتژی کالا در شرکت تی دی سکیوریتیز اظهار کرد: اوپک 
بــا تمدید محدودیت عرضه فعلی، همه ما را غافلگیر کرد. پیامی که اوپک به بازار 
ارســال کرد این اســت که ما می خواهیم قیمت نفت بالاتر رود و در کاهش مازاد 
ذخایر جهانی که سال گذشته پس از شیوع پاندمی ویروس کرونا ایجاد شد، کاملا 

موفق خواهند بود.
برخی از تحلیلگران پیش بینی کرده بودند که وزیران نفت اوپک پلاس در نشست 
روز پنج شنبه با افزایش تولید به میزان ۵00 هزار بشکه در روز در آوریل موافقت 
خواهند کرد.شاهزاده عبدالعزیز بن سلمان، وزیر انرژی عربستان سعودی تایید کرد 
که این کشور به کاهش تولید داوطلبانه یک میلیون بشکه در روز ادامه خواهد داد.

بیورنار تونهاگن، مدیر بازارهای نفت شرکت ریستاد انرژی در یادداشتی با اشاره به 
موافقت اوپک پلاس با افزایش ملایم تولید روسیه و قزاقستان، گفت: علاوه بر روسیه، 
بزرگترین برنده تمدید محدودیت عرضه اوپک پلاس، آمریکا است. در چنین سطح 
قیمتی که اکنون با خبر تمدید محدودیت عرضه تقویت شده است، تولید آمریکا 

حتی در پروژه های پرهزینه، می تواند به راحتی افزایش پیدا کند.
در آمریکا با وجود افزایش بیش از 21 میلیون بشــکه ای ذخایر نفت در هفته 
گذشــته، ذخایر بنزین بیشــترین میزان کاهش را در 30 سال گذشته داشت زیرا 

ظرفیت پالایش تحت تاثیر یخبندان تگزاس کاهش داشت.
در این بین، در گزارشی که از سوی بانک فدرال رزرو دالاس منتشر شد، پیش 
بینی شد تغییرات احتمالی در لیزینگ و مجوزهای نفت در زمینهای فدرال ممکن 
است تولید نفت در منطقه پرمیان باسین را کاهش دهد. جو بایدن، رییس جمهور 
آمریکا اواخر ژانویه فرمانی را امضا کرد که به موجب آن، لیزینگ جدید برای حفاری 
در زمینها و آبهای فدرال که حدود یک چهارم از تولید نفت و گاز آمریکا را تشکیل 
می دهند، متوقف شــود. تگزاس در ۴1 درصد از تولید نفت و 2۵ درصد از تولید 
گاز طبیعی آمریکا سهم دارد و نیومکزیکو بزرگترین بهره را از درآمدهای مربوط به 

حفاری در زمینهای فدرال برده است.

 ایران سراغ مشتریان نفتی قدیمی رفت
بلومبرگ به نقل از منابع آگاه خبر داد ایران با مشتریان قدیمی خود در آسیا برای 
بررسی تمایل آنها به خرید نفت در صورت رفع تحریم های آمریکا تماس گرفته است.

 منابع آگاه به بلومبرگ گفتند شرکت ملی نفت ایران حداقل با پنج پالایشگاه 
آسیایی برای مذاکره درباره قراردادهای عرضه نفت در صورت رفع تحریم ها گفت 

و گو کرده است.
این مذاکرات مقدماتی بوده اند و هیچ صحبتی درباره حجم عرضه یا قیمت نشده 
اســت.صادرات نفت ایران در پی بازگشت تحریمهای آمریکا در اواسط سال 201۸ 
و پایان معافیت های واشنگتن برای برخی از مشتریان نفت ایران در سال 2019، 
متاثر شد. شماری از پالایشگاه های چینی همچنان به خرید نفت ایران ادامه می 
دهد. پیش از این تحریم ها، چین، هند، کره جنوبی و ژاپن بزرگترین مشتریان نفت 

ایران در آسیا بودند.
صادرات نفت ایران در اوایل ســال 201۸ حدود 2.۵ میلیون بشکه در روز بود.

ســیتی گروپ ایران را بزرگترین عامل غیرقابل پیش بینی برای بازار نفت در سال 
2021 خوانده اســت.جو بایدن، رییس جمهور آمریکا پیشنهاد حضور در مذاکرات 
برای احیای برجام را مطرح کرده اما تهران خواســتار آن اســت که ابتدا تحریمها 
برداشته شوند.بر اساس گزارش بلومبرگ، هند که سومین واردکننده بزرگ نفت در 
جهان اســت، امیدوار است بایدن رویکرد ملایمتری در خصوص ایران اتخاذ کند و 
هند بتواند واردات نفت از ایران را ازسربگیرد. چین با تحریم ها مخالف بوده و آمریکا 

را متهم کرده فراتر از حوزه قضایی خود عمل کرده است.

 حفاظت از منابع آبی با توسعه گردشگری آب
 رونق گردشگری در منابع آبی شامل دریاچه سدها، تالاب های کم نظیر و اطراف 
رودخانه های بزرگ و مهم کشور علاوه بر بهره مندی گردشگران از مناظر طبیعی کم 
نظیر این منابع، فرصتی فراهم خواهد کرد تا با شناخت هرچه بیشتر مراحل سخت 
تامین آب، تلاش برای حفاظت از آنها جدی تر گرفته شود. وجود 1۸۴ سد بزرگ 
با ویژگی های منحصر به فرد ظرفیت قابل توجهی برای توسعه گردشگری در منابع 
آبی است و از طرفی می تواند فرصتی برای حفاظت از منابع آب و  تبدیل به یک 

رویه پسندیده همه گیر باشد.
بحث توســعه گردشــگری در منابع آبی پس از آنکه »حسن روحانی« رییس 
جمهوری سال گذشته دستور آن را به وزارت نیرو داد، از خردادماه همان سال مورد 
توجه جدی  این وزارتخانه به عنوان نهاد اصلی متولی منابع آبی کشور قرار گرفت و 

برداشتن گام های لازم برای توسعه این موضوع از همان زمان آغاز شد.
برنامه ریزی ها و تدارک های لازم منجر به آن شد تا 27 خردادماه پارسال وزارت 
نیرو با هدف توسعه گردشگری در منابع آبی تفاهمنامه ای را با وزارت میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری به امضا برساند تا بر اساس آن بتوان شرایط را برای حضور 
گردشگران در منابع آبی به خصوص سدها فراهم کرد.اجرایی شدن تفاهمنامه این 
امکان را فراهم خواهد کرد تا مردم و گردشگران بتوانند در کنار این منابع از مواهب 

طبیعی استفاده کنند.
وزیر نیرو در زمان امضای تفاهمنامه با وزارت گردشگری گفت: امروز 170 دریاچه 
و مخزن ســد و نیز بیش از ۵0 تالاب در کشور وجود دارد که به زودی و با رعایت 
مقررات زیست محیطی امکان استفاده از این مواهب الهی برای مردم فراهم خواهد 
شد.»رضا اردکانیان« افزود: بحث رونق گردشگری در تاسیسات آبی در گذشته به 
دلیل نبود امکانات و وجود نگرانی هایی در باره حفظ کیفیت منابع آبی چندان مورد 
توجه نبود، اما امســال)9۸( و با کمک سازمان میراث فرهنگی و اتخاذ تدابیر لازم 
این امکان فراهم شده و رونق گردشگری با لحاظ دقیق مباحث حفظ کیفیت منابع 

آب دنبال خواهد شد.

 ۱۰۰ درصد روستاهای کشور برق دار شدند
سخنگوی صنعت برق، از برق رسانی 100 درصدی به ۵7 هزار و 703 روستای 

کشور با جمعیت 10 و 20 خانوار خبر داد.
به نقل از صدا و سیما، مصطفی رجبی مشهدی با اشاره به اینکه برق رسانی به 
روستاهای کد دار کم خانوار و فصلی در دستور کار قرار گرفته است افزود: تا پایان 
سال 1۴00 همه روستاهای کم خانوار کد دار زیر شبکه برق که سکنه آن به صورت 

فصلی حضور دارند، از شبکه سراسری، برق رسانی خواهند شد.
وی با بیان اینکه تعداد این روستاها کم است گفت: طبق شاخص ثبت شده در 
آژانس بین المللی انرژی در سال 2019. در خصوص دسترسی جمعیت روستایی به 
شبکه برق، میزان دسترسی جمعیت روستایی کشور 99.7 درصد و در جهان 79 
درصد است که این نشان دهنده وضعیت مناسب ایران در برق رسانی به جمعیت 

روستایی ایران است.
سخنگوی صنعت برق با اشاره به برق رسانی به جمعیت عشایر کوچنده با استفاده 
از نیروگاه های خورشیدی سیار ادامه داد: مناقصه تأمین تجهیزات برگزار و سفارش 
آن ها داده شده است و تا اوایل سال آینده بخشی از این مولدها توزیع خواهد شد.
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راه نجات فوتبال استفاده از افراد پاک است
پیشکســوت فوتبال می گوید راه نجات 
فدراســیون فوتبال از مشکلات، استفاده از 
افراد متخصص، پاک و فوتبالی در مدیریت 

فدراسیون فوتبال است.
ابراهیم قاســم پور، پیشکسوت فوتبال، 
دربــاره رویکردهای احتمالی فدراســیون 
فوتبال در چهار سال آینده اظهار کرد: خیلی 
از افراد شعار می دهند اما وقتی موفق نشدند 
می گویند، مشــکلات داشتیم و نتوانستیم 
برنامه هایمــان را اجرا کنیم. من مصاحبه 
آقای عزیــزی خادم را دیدم و امیدوارم که 
ایشان به حرف هایی که می زند عمل کند. 
نمی توانیم چهار ســال آینده را پیش بینی 
کنیم همینطور کاری هم شــروع نشده که 
دورنمای آن مشــخص باشد. حوادث آینده 
قابل پیش بینی نیست و ممکن است ریاست 
جدید فدراسیون عملکرد خوبی داشته باشد. 
عزیزی خادم تجربه مدیریتی خوبی دارد اما 
نمی دانم می تواند این تجربیات را در فوتبال 
پیاده کند یا خیر. زمان نشان خواهد داد که 

او چقدر اهل عمل است.
او ادامــه داد: مدیران قبلی اشــتباهاتی 
داشــتند که مسئولیت این اشــتباهات را 
نپذیرفتند. متاســفانه در کشور ما به سوء 
مدیریت ها رســیدگی نمی شود و در آخر 
مشــخص نمی شود آیا اشــتباهی صورت 
گرفته یا خیر و مقصر چه کسی بوده و باید 
مجازات بشود. مطمئنا فدراسیون مشکلاتی 
دارد از جمله بدهی های سنگین فدراسیون 

که برنامه ریزی را مخصوصا برای تیم ملی 
ســخت می کند. اگر پول نباشد مدیر نمی 
تواند کاری انجام دهد اگر فدراســیون پول 
داشــته باشــد می تواند مشکلات را درجه 
بندی کند به ترتیب به آنها رسیدگی کند. 
فوتبــال درآمدزایی چندانی ندارد و ممکن 
اســت حتی پول های فدراســیون در فیفا 
جوابگوی نیازها نباشــد. این مشکلات زیاد 
هســتند و دولت و کمیته ملــی المپیک 
باید برای حل این مشــکلات به فدراسیون 

کمک کنند. اگر عزیزی خادم بتواند حامی 
های مالــی خوبی بیــاورد و بتواند بودجه 
فدراســیون را به درستی مدیریت کند می 

تواند موفق باشد. 
همچنین یکی از منبع های خوب درآمد 
برای فوتبال، حق پخش تلوزیونی است اما 
نمی دانم مدیران جدید فدراســیون چقدر 
قــدرت دارند که حق پخش ها را از صدا و 
سیما بگیرند باید صدا و سیما را وادار کنند 
تا حق پخش ها به باشگاه ها و فوتبال برسد 

وگرنه مثل قبل فوتبال از این منبع درآمد 
محروم خواهد بود.قاســم پور در خصوص 
توقعات اهالــی فوتبال از روســای جدید 
فدراســیون گفت: توقع دارم شعار ندهند و 
به حرف هایی که می زنند عمل کنند. اگر 
احساس کردند نمی توانند به خوبی فوتبال را 
مدیریت کنند باید استعفا بدهند و میدان را 
به افرادی بسپارند که توانایی دارند. امیدوارم 
در این دوره از افراد متخصص و اهالی فوتبال 
استفاده کنند. باید جلوی فساد در فوتبال 

گرفته شود می بینیم که افرادی که شایسته 
هستند کنار گذاشــته می شوند و افرادی 
که شایســتگی ندارند در راس کار قرار می 
گیرند. می توان از اهالی فوتبال و متخصص 
در کارهای مدیریتی استفاده کرد. فردی که 
از بدنه فوتبال است و دانش و سواد لازم را 
دارد می تواند بازدهی خوبی داشته باشد از 
افرادی که توانایی مدیریت ندارند اما دانش 
فوتبالی دارند هم می شود در زمینه مشاوره 
اســتفاده کرد. امیدواریم در این چهار سال 
شــاهد اتفاقات خوبی باشیم.وی افزود: در 
جاهایی که لابی گری و واســطه زیاد است 
سخت می شود فساد را ریشه کن کرد. برای 
ریشه کن کردن فســاد نیاز به عزمی ملی 
داریم اما در حال حاضر این عزم را نمی بینم. 
در انتخابات فدراسیون دیدیم که خود اهالی 
فوتبال به فوتبال ظلم کردند. فقط 9 نفر به 
علی کریمی رای دادند که این کار از پشت 
خنجر زدن به فوتبال اســت. این نشان می 
دهد که خود فوتبالی ها با هم خوب نیستند. 
وقتی فوتبالی ها با هم این کار را می کنند 
نمی توان از بقیه انتظار داشت.وی در پاسخ 
به این سوال که فدراسیون فوتبال در پایان 
دوره چهارســاله ریاست فدراسیون باید در 
چه نقطه ای قرار بگیرد گفت: اگر 60 تا 70 
درصد مشکلات رفع و توقعات برآورده شوند 
و از افراد با دانش، با تدبیر و ســالم استفاده 
شــود می توانیم در پایان نمره قابل قبولی 

به فدراسیون بدهیم.

 
 

 
 

اینجا که »هیس« نشان می دادی...

نحوه قرعه کشی رقابت های کشتی 
المپیک اعلام شد

 به منشور المپیک و اساسنامه 
فدراسیون جهانی پایبندیم

 فوتسالی ها به فوتسالی ها رای 
ندادند

در مهم ترین مســابقه این هفته فوتبال پرتغال، پورتو با نتیجه مساوی 
بدون گل برابر اسپورتینگ لیسبون متوقف شد تا اختلاف 10امتیازی 2 
تیم در صدر جدول رده بندی حفظ شــود. پورتو با پیروزی در این بازی 
می توانســت فاصله اش با صدرنشــین را به 7امتیاز کاهش بدهد اما این 
اتفــاق رخ نداد و طارمی هم با خراب کــردن یک موقعیت عالی گلزنی، 
نقش زیادی در توقف تیمش داشت. پس از این بازی اما مهاجم ایرانی با 
انتشار پستی روی صفحه شخصی اش از هواداران عذرخواهی کرد و قول 
داد تا آخر بجنگد؛ رفتاری که در رسانه های داخل ایران هم بازتاب داشت 

و خاطرات ناخوشایندی را برای پرسپولیسی ها تداعی کرد.
طارمی البته برای پرســپولیس بازیکن بســیار خوبی بود و آقای گلی 
در ایــن تیــم را هم تجربه کرد امــا به هر حال زیاد پیــش می آمد که 
موقعیت های خوب گلزنی را از دســت بدهد. حتی این هم اتفاق عجیبی 

نیســت اما طارمی در برابر هر نوع انتقادی نسبت به فرصت سوزی هایش 
بســیار خشک و نامناسب برخورد می کرد. پنالتی چیپ از دست رفته او 
در بازی مرحله گروهی لیگ قهرمانان آســیا برابر الریان قطر، نزدیک بود 

به حذف زودهنگام سرخپوشــان از این مسابقات منجر شود. با این حال 
وقتی شــمار اندکی از هواداران پرســپولیس روی سکوها به این تصمیم 
عجیب طارمی اعتراض کردند، او رو به آنها »هیس« نشــان داد. طارمی 
حتی بعد از جدایی از پرسپولیس هم با به سخره گرفتن آمار گلزنی پایین 

گادوین منشا در این تیم، به نوعی به همان انتقادها واکنش نشان داد.
حالا اما همین آقا مهدی با پورتویی ها بسیار مهربان تر شده است. کسی 
چه می داند؛ شــاید تیمی که مهاجم بوشهری را پیدا کرد و به سطح اول 
فوتبال رســاند، همین پورتو بود نه پرسپولیس! در هر صورت اصل ماجرا 
که مربوط به پیشــرفت فنی و غیرفنی طارمی می شود برای ما مطلوب و 
خوشایند است. کاش او روز به روز، درون و بیرون از زمین پخته تر شود. 
کاش اروپایــی برخورد کردنش فقط مال اروپا نباشــد و اینجا هم همین 

واکنش های حرفه ای قشنگ را تکرار کند.

با توجه به اعلام قبلی اتحادیه جهانی کشتی رنکینگ کشتی گیران در 
نحوه قرعه کشی رقابت های گزینشی المپیک تأثیرگذار خواهد بود.

 رنکینگ کشتی گیران در نحوه قرعه کشی رقابت های گزینشی المپیک 
تأثیرگذار است. بر این اساس با توجه به اعلام اتحادیه جهانی کشتی، دو نفر 
برتر هر وزن در رنکینگ اتحادیه جهانی، در بالا و پایین جدول مسابقات 

قرار می گیرند.
ملاک ارزیابی اتحادیه جهانی برای رنکینگ، مسابقات قهرمانی جهان 
در سال 2019، رقابت های قاره ای در سال 2020 و رقابت های رنکینگ 

ایتالیا در سال 2020 است.
بر این اساس با توجه به نظر اتحادیه جهانی به منظور برخورد نکردن 
کشتی گیران مطرح هر وزن به یکدیگر تا دیدار فینال، کشتی گیرانی که 
در مسابقات گزینشی المپیک  قاره ای و جهانی حضور می یابند بر اساس 

رنکینگ به شرح زیر قرعه کشی می شوند.
- 2 کشتی گیر برتر رنکینگ )اول و دوم( به ترتیب در بالا و پایین جدول 
هر وزن قرار می گیرند.- هر کشتی گیر حداقل باید در دو مسابقه از سه 
مسابقه رنکینگ شرکت کرده باشد.- در صورت مساوی شدن امتیازات، اول 
رتبه در جهانی 2019، سپس رتبه در مسابقات قاره ای 2020 و بعد از آن 

تعداد حضور در رویداد )حضور در 3 رویداد( ملاک خواهد بود.

 مهاجم پرسپولیس منتظر نامه فیفا
هافبک تیم فوتبال پرسپولیس منتظر نامه فیفا برای کسب مجوز بازی در مسابقات لیگ برتر فوتبال ایران است.باشگاه پرسپولیس با ارسال نامه به کمیته انضباطی فیفا مدعی پرداخت تمام و کمال مطالبات »ماریو بودیمیر« مهاجم پیشین 
و کُروات شده است و از این نهاد خواسته با توجه به عدم نامه نگاری وکیل این بازیکن، مجوز حضور سرخ ها در نقل و انتقالات صادر شود.فیفا نیز قرار است تا عصر فردا پنجشنبه درباره این پرونده اظهار نظر کرده و در صورت تایید پرداختی به 
این بازیکن مجوز حضور پرسپولیس در نقل و انتقالات زمستانی را صادر کند.باشگاه پرسپولیس به دلیل عدم لغو محرومیت خود نتوانست از مهدی ترابی در دیدار با سایپا استفاده کند و حضور او برای دیدار بعدی این تیم با صنعت نفت آبادان 
نیز نامشخص است.یحیی گل محمدی سرمربی پرسپولیس با توجه به آمادگی مطلوب ترابی از او در بازی با صنعت نفت استفاده کند اما همچنان منتظر صدور مجوز برای این بازیکن است. در صورتی که ترابی مجوز بازی برای تیمش را پیدا 

نکند امید عالیشاه که نقش موثری در پیروزی های اخیر این تیم داشته است در ترکیب می ماند تا برای این تیم بازی کند.

هیات ریسه، روسای هیات های استانی و کمیته های فدراسیون جودو 
در پیامی با تاکید بر التزام به منشــور المپیک از سوی فدراسیون جودو، 

پیروزی در دادگاه CAS را تبریک گفتند.
هیئت رئیسه فدراسیون جودو ، روسای هیئتهای جودو و کمیته های 
فدراســیون جودو در رابطه با صدور رای دادگاه CAS بیانیه ای را به شرح 

زیر منتشر کردند:
 جامعه جودو ایران ضمن تبریک پیروزی بزرگ تیم حقوقی در دادگاه 
حکمیــت ورزش )CAS( کــه موجی از شــادی ، نشــاط و امید را پس از 
یکسال ونیم تعلیق ناعادلانه در بین قهرمانان، ورزشکاران، مربیان، داوران 
و پیشکسوتان این رشته جذاب المپیکی ایجاد کرد، بر خود لازم می داند 
از حمایت های بی دریغ مقام عالی وزارت آقای دکتر سلطانی فر و رییس 
محترم کمیته ملی المپیک آقای دکتر صالحی امیری تقدیر نماید . نمایندگان 
جامعه جودو ایران ضمن التزام به منشور کمیته ملی المپیک و اساسنامه 
فدراسیون جهانی جودو بر احقاق حقوق حقه خود در مجامع بین المللی 
پافشاری نموده و در این راه از تصمیمات رییس فدراسیون جودو جمهوری 
اسلامی ایران حمایت قاطع می نماید تا با لطف خداوند سبحان و با برنامه 
ریزی و تلاشی مضاعف بار دیگر قهرمانی ها و افتخارات خود را در عرصه 

های بین المللی تکرار نماید. 

فوتســالی ها با اتحاد بیشتر می توانستند در مجمع انتخاباتی فدراسیون 
فوتبال، یک فوتسالی را به عضویت هیات رئیسه فدراسیون درآورند.

 حالا که چند روز از برگزاری انتخابات هیات رئیســه فدراسیون فوتبال 
گذشته فرصت مناسبی است تا آنالیزی بر آنچه فوتسالی ها در این انتخابات 
رقم زدند داشته باشیم. از مدت ها پیش تب انتخابات داغ بود و در این میان 
ثبت نام چهره های فوتســالی مثل صادق درودگر، حسین شمس، علیرضا 
جنتی، سعید نجاریان و ... برای حضور در هیات رئیسه این امید را زنده کرده 
بود که یک فوتسالی وارد هیات رئیسه فدراسیون فوتبال شود و به داد این 
رشته برسد اما در کمال ناباوری آرای این نفرات کافی نبود و شاهد بودیم 
که خود فوتسالی ها دوست نداشتند که کسی از آنها در هیات رئیسه باشد.

جدا از مدیران، مربیان و بازیکنان فوتسالی که حق رای داشتند نفراتی 
مثل علی طاهری رئیس هیات فوتبال اصفهان، هنرپیشه رئیس هیات فوتبال 
فارس، باجیوند رئیس هیات فوتبال قزوین، غفاری رئیس هیات فوتبال مرکزی، 
باقری رئیس هیات فوتبال قم و ... هم ســابقه فوتسالی داشته یا دارند و با 
جمع این آرا فوتسالی ها می توانستند با توافق، یک گزینه را از بین خود با 
26 رای وارد هیات رئیسه کنند که بیشتر از حد نصاب آرای هیات رئیسه 
در مرحله اول بود.شاید بهتر بود که فوتسالی ها در این برهه حساس اختلاف 

را کنار گذاشته و با هم متحد می شدند.

عضو پیشین تیم ملی کامپوند، نسبت به پرداخت 13 
میلیون از سوی کمیته ملی المپیک و فدراسیون تیروکمان 
بابت حق، حقوق و پاداش 7 سال مدال آوری در قهرمانی 

آسیا و جهان، انتقاد کرد.
مریم رنجبر گفت پس از سه سال پیگیری های فراوان 
برای دریافت حقوق و پاداش مدال آوری در مسابقات آسیایی 
و جهانی، کمیته ملی المپیک طی تماس با من اعلام کردند 
که 13 میلیون بابت کل  مطالبات و حق و حقوقی که از سال 
۸9 تا 96 طلب داشتم به حساب فدراسیون واریز کردند تا 

به من پرداخت کنند.
وی افزود: کمیته ملی المپیک به من تاکید کرد که پس 
از دریافت این مبلغ باید نامه رسید خود را مبنی بر این که 
دیگر مطالبه ای از فدراسیون و کمیته ملی المپیک ندارم، 
سرباز برای افتخار آفرینی کشورم جنگیدم و پرچم کشورم حقوق پاداش مدال آوری من بعد از 7 سال که همانند یک امضا کنم.رنجبر خاطرنشان کرد: آیا کل مطالبات و حق و 

را چندین بار در میادین آسیایی و جهانی به اهتزاز درآوردم، 
بعد از 3 ماه پیگیری باید 13 میلیون باشد، هر چند این مبلغ 

را نیز دریافت نکردم.
عضو پیشین تیم ملی کامپوند پیرامون این پرسش که 
چقدر سازمان ورزش شهرداری تهران به تعهدات خود در 
خصوص وی عمل کرده است، اظهار کرد: محسنی مدیرعامل 
سازمان ورزش شهرداری تمام وعده های خود را عملیاتی 
و در ابتدای امر کار اســتخدام من را در شهرداری درست 
کرد و قرار است به زودی زمینی را برای انجام فعالیت های 
تیروکمان در اختیار من قرار دهد.رنجبر در پایان گفت: اگر 
کل مطالبات و حق، حقوق و پاداش مدال آوری خود را طی 
7 سال ورزش حرفه ای در تیروکمان محاسبه کنم چیزی 
حدود 200 میلیون می شود، در حالی که کمیته ملی المپیک 

و فدراسیون آن چیزی که حقم بود به درستی ادا نکردند.

 مهدی قایدی بازیگر شد
مهدی قایدی مهاجم استقلال در یک موزیک ویدیو بازی کرد.

مهدی قایدی مهاجم استقلال در هفته های گذشته حاشیه ساز شده بود، 
حالا به شغل دیگری جز فوتبال روی آورده است.

او در موزیک ویدیوی علیرضا طلیسچی بازی کرده و حالا به غیر از فوتبال 
بازیگری را هم تجربه کرده است.

 فرهاد مجیدی رسما سرمربی استقلال تهران شد
پس از گمانه زنی های فراوان سرانجام فرهاد مجیدی رسما با امضای قراردادی 

به عنوان سرمربی جدید تیم فوتبال استقلال معرفی شد.
 پس از اســتعفای محمود فکری از سمت ســرمربی گری استقلال، فرهاد 
مجیدی با عقد قراردادی 2 و نیم ســاله برای ســومین بار به عنوان سرمربی 

سکان هدایت تیم فوتبال استقلال را در دست گرفت.
مجیدی پس از مذاکره ابتدایی در روزهای اخیر، روز چهارشنبه 13 اسفند 
)امروز( در دفتر خلیل زاده رییس هیات مدیره باشگاه حاضر و طی جلسه ایی 
با مدیران این باشگاه که تا ساعت 1۵ به طول انجامید، توافق کرد که هدایت 

آبی پوشان را بر عهده داشته باشد.
مجیدی دقایقی پیش پس از توافق اولیه با حضور در محل باشگاه استقلال، 
رســما قراردادش را امضا کرد تا تیم استقلال را آماده بازی با فولاد خوزستان 

در هفته هفدهم رقابت های لیگ برتر کند.
فرهاد مجیدی در دی ماه 1397 به عنوان دستیار شفر و به عنوان مربی در 
اســتقلال آغار به کار کرد. در ادامه فصل و به دنبال نتایج ضعیف شفر وی از 
کار برکنار شد و مجیدی روز نهم اردیبهشت 139۸ به عنوان سرمربی موقت 

تا پایان فصل برگزیده شد.
با پایان فصل و شروع رقابت های لیگ برتر در فصل 99-139۸ و روی کار 
آمدن اســتراماچونی به عنوان ســرمربی استقلال، مجیدی بار دیگر به عنوان 
دســتیار در سمت خود ابقا شد تا اینکه با جدایی استراماچونی از استقلال به 
دلیل مشــکلات مالی، مجیدی بار دیگر به عنوان ســرمربی استقلال فعالیت 
کرد و در نهایت به دلیل اختلاف با ســعادتمند مدیر عامل وقت اســتقلال از 

مربیگری این تیم کنار کشید.
پیش از این و تا پایان هفته شــانزدهم لیگ برتر، محمود فکری ســرمربی 
استقلال بود که درپی کسب نتایج نامطلوب و در نتیجه فشار هواداران و پس 

از توافق با هیات مدیره روز سه شنبه )دیروز( مجبور به استعفا شد.

 جدایی 2 بازیکن و جذب پورحمیدی
دروازه بان نیم فصل نخست آلومینیوم اراک به تراکتور پیوست.

 حســین پورحمیدی دروازه بان فصل قبل اســتقلال که نیم فصل نخست 
در آلومینیــوم اراک بازی می کرد با عقد قراردادی به تراکتور پیوســت. البته 
پورحمیدی تا پایان فصــل در آلومینیوم می ماند و فصل بعد پیراهن تراکتور 

را به تن می کند.
او ســابقه کار کردن با رسول خطیبی در آلومینیوم اراک را داشت و همراه 

با این مربی راهی تبریز شد.
همچنین سعید مهری، وفاهخامنش و عکاشه حمزاوی بازیکنان جدا شده 

تراکتور هستند و تکلیف میلاد فخرالدینی هم به زودی مشخص می شود.

 فراز کمالوند دستیار مجیدی می شود؟
این احتمال وجود دارد که فراز کمالوند به عنوان دستیار در کنار مجیدی 

فعالیت کند.
از فــراز کمالوند به عنوان یکی از گزینه هــای جدی فرهاد مجیدی برای 

حضور در کادر فنی جدید استقلال نام برده می شود.
باتوجه به سن و سال بالاتر و سابقه مربیگری بیشتر کمالوند احتمال دارد 
به او عنوان مدیرفنی داده شــود که در اینصــورت باید دید چه جایگاهی به 

نصرالله عبداللهی تعلق می گیرد؟

 قهرمان هفته سی ام مشخص خواهد شد
کاپیتان باتجربه پرسپولیس بار دیگر با گل سه امتیازی اش در این فصل به 

کمک سرخپوشان آمد و نمایش قابل احترامی به جا گذاشت.
سیدجلال حسینی درباره دیدار مقابل سایپا و برتری تیمش در این جدال 
گفت: بازی سختی بود. در نیم فصل دوم هیچ بازی آسانی وجود ندارد. سایپا 
هــم یکی از تیم های جوان، جنگنده بود که خوب هم بازی کرد. ما به خوبی 

توانستیم بازی را کنترل کنیم و در نهایت به برتری رسیدیم.
مدافع پرســپولیس درباره گلزنی برای چهارمین بازی در این فصل گفت: 
گل زدن نه برای من و نه هیچ کدام از بازیکنان ما اهمیت ندارد. ما یک هدف 
تیمی را دنبال می کنیم و اینکه در نهایت تیم به نتیجه لازم برسد. هیچ کس 
به آمار فردی فکر نمی کند و دســتیابی به بهترین شــرایط در اولویت ما قرار 
دارد. در این بازی از روی ضربه ایستگاهی به گل رسیدیم و این یکی از راه های 
خوب است. در رفت و برگشتی که بعد از ضربه ایستگاهی شکل گرفت فرصت 
نصیب من شــد تا تلاش تیم را به نتیجه برســانم و همه ما در این موفقیت 
سهیم هستیم. خدا را شکر که به نتیجه رسیدیم و سه امتیاز را کسب کردیم.

کاپیتان پرسپولیس درباره شانس این تیم برای کسب دوباره جام و دستیابی 
به پنجمین قهرمانی گفت: الان خیلی زود است که درباره قهرمانی حرف بزنیم. 
حتی صدرنشــینی در هفته 29ام هم اهمیتی ندارد و مهم اتفاقی است که در 
پایان هفته سی ام رقم می خورد. ما تیم بی تجربه ای نیستیم که الان از حضور 
در صدر جدول شگفت زده شویم و تمرکز خودمان را از دست بدهیم. ما باید 
ایــن رونــد را حفظ کنیم و در نهایت به هدف اصلی که هواداران انتظار آن را 
دارند برســیم. بازی ها همانطور که گفتم خیلی ســخت است و هیچ تیمی را 
نمی توان از پیش بازنده دانســت. ما بازی های فشرده ای در آینده با حضور در 
سوپرجام، جام حذفی، لیگ برتر و آسیا داریم که کار را برای ما سخت خواهد 
کرد. صحبت از قهرمانی در پایان هفته شــانزدهم یک خیانت اســت که ما را 
از مسیرمان دور خواهد کرد و به هیچ وجه تمرکزمان را از دست نمی دهیم.

  پرسپولیس راحت قهرمان می شود
لیگ برتر از فقر مهاجم لطمه می خورد/ پرسپولیس راحت قهرمان می شود

پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: مشکل گلزنی مختص پرسپولیس 
نیست و تقریبا تمام تیم ها از فقر مهاجم لطمه می خورند.

بهزاد داداش زاده، درباره عملکرد قابل قبول پرسپولیس در رقابت های لیگ 
برتر که منجر به کســب 6 پیروزی متوالــی در کارنامه این تیم در هفته های 
گذشــته شده است گفت: ابزارهای انگیزشی پرسپولیس در کنار تاکتیک های 
قابل اعتماد باعث نتایج درخشان شده است. یحیی گل محمدی با عملکرد خود 
توانسته بیشترین بازدهی را از بازیکنانش داشته باشد.کارشناس فوتبال ایران 
افزود: تنها کمبود پرســپولیس نبود مدافع خوب روی نیمکت است. شکست 
ایــن تیم در فصل جاری تاکنون به خاطر نبود بازیکن در خط دفاعی بود که 
مقابل آلومینیوم اراک رقم خورد. نباید این اتفاق تکرار شــود. بازی های مهم 
این تیم در جام حذفی و لیگ قهرمانان آسیا باقی مانده است.وی درباره عدم 
گلزنی مهاجمان قهرمان چهار دوره متوالی لیگ برتر در فصل جاری تاکید کرد: 
مشکل گلزنی تنها مختص پرسپولیس نیست. تقریباً تمام تیم ها از فقر مهاجم 
لطمه می خورند و کمبود دارند. به نظرم باید کار اساسی در پرورش مهاجم شود. 
باید دنبال استعداد بود تا نوجوانانی که عاشق گل زدن هستند کشف شوند.

۱۳ میلیون، حق و حقوق ۷ سال ورزش حرفه ای کماندار تیم ملی!



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پلاک ۷  
 | کد پستی ۱۵66۷-6۵۳۵۱
 |  تلفن و  نمابر : 62۸۰۱ -    ۰2۱

   | سازمان آگهي ها: ۸۸۳2۷299
 | چاپ :نگار نقش 
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 شنبه ۱۳99/۱2/۱6-شماره ۱۰۴۱     اذان صبح ۰۵:۰۳:2۸    طلوع آفتاب۰6:26:۱۴     اذان ظهر۱2:۱۵:۰۷     غروب آفتاب۱۸:۰۵:2۴     اذان مغر ب ۱۸:2۳:۱۱     نیمه شب 2۳:۳۴:۳۱     
امام باقر علیه السلام:

ـ لجِابرٍِ ـ :فَوَالّل ماشیعَتُنا إلّ مَنِ اتَّقَی 
اللَّ وأطاعَهُ ، وما کانوا یعُرَفونَ یا جابرُِ 
إلّ باِلتَّواضُعِ . . . وتلِاوَةِ القُرآنِ ، وکَفّ 

الألَسُنِ عَنِ النّاسِ إلّ مِن خَیرٍ .
ـ خطاب به جابر ـ :به خدا سوگند 

، شیعه ما نیست ، مگر کسی که 
از خداوند، پروا داشته باشد و از 

خدا فرمان برد . اینان ـ ای جابر ـ 
شناخته نمی شوند ، جز با فروتنی... 
و تلاوت قرآن و نگه داشتن زبان از 

مردم بجز در خیر . 
الکافي: ج 2 ص ۷۴ ح ۳ 

 دلر                           2۴6,6۱۰ 
 یورو                          29۷,9۰۰ 
 پوند انگلیس             ۳۵۱,۴6۰
 درهم امارات               6۸,9۱۰   
 لیر ترکیه                    ۳۳,۵۰۰
 سکه امامی          ۱۰۸,۱2۰,۰۰۰
 بهار آزادی          ۱۰۴,۵۰9,۰۰۰
 نیم سکه              62,۵۰۰,۰۰۰

 ربع سکه               ۳9,۰۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی           2۳,۰۰۰,۰۰۰
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بفرمایید واکسن کرونا؛ ۸۰ میلیون تومان ناقابل!

فناوری
 استفاده از کهکشان های دوردست برای یافتن ماده گمشده 

جهان
ستاره شناسان »دانشگاه سیدنی« برای اولین بار از کهکشان های دوردست 
به عنوان »سنجاق های درخشان« )scintillating pins( برای یافتن و شناسایی 
بخشی از ماده گم شــده/از دست رفته)missing matter( کهکشان راه شیری 

استفاده کرده اند.
به نقل از فیز، برای چندین دهه دانشمندان متحیر بودند که چرا نمی توانند 
همه مواد موجود در جهان را که توســط تئوری پیش بینی شده است، حساب 
کنند. در حالی که تصور می شود بیشتر جرم جهان ماده تاریک مرموز و انرژی 
تاریک است ، پنج درصد »ماده طبیعی«)normal matter( است که ستاره ها، 
سیارات، سیارک ها، کره بادام زمینی و پروانه ها را تشکیل می دهد و این به عنوان 
ماده باریونیک)baryonic matter( شناخته می شود. با این حال اندازه گیری های 

مستقیم فقط حدود نیمی از ماده باریونیک مورد انتظار را نشان می دهد.
»یوانمینگ وانگ«)Yuanming Wang( دانشــجوی مقطع دکترا دانشکده 
فیزیک دانشگاه سیدنی یک روش مبتکرانه برای کمک به ردیابی مواد از دست 

رفته ایجاد کرده است.
 وی از تکنیک خود برای تعیین جریان ناشناخته گاز سرد کنونی موجود در 
کهکشان راه شیری در حدود فاصله 10 سال نوری از زمین استفاده کرده است. 
طول این ابرگازی حدود یک تریلیون کیلومتر و عرض آن 10 میلیارد کیلومتر 

است اما وزن آن تقریبا همانند جرم ماه است.
 Monthly Notices of the Royal Astronomical« نتایج این مطالعه که در مجله
Society« منتشر شده است، راهی امیدوار کننده برای ردیابی مواد از دست رفته 

کهکشان راه شیری به دانشمندان ارائه می دهد.
وانگ در ادامه افزود: ما شک داریم که بسیاری از مواد از دست رفته باریونیک 
به صورت ابرهای گازی سرد باشند یا در درون کهکشان ها یا بین کهکشان ها 
باشد. این گاز با استفاده از روش های معمول قابل تشخیص نیست، زیرا از خود 
نور مرئی ســاطع نمی کند و آنقدر ســرد است که تشخیص آن از طریق رادیو 

اخترشناسی نیز مشکل است.
کاری که ستاره شناســان در این مطالعه انجــام دادند این بود که به دنبال 
منابع رادیویی در نقاط دور کهکشان راه شیری گشتند تا دریابند چگونه آنها 

می درخشند، سوسو می زنند.
وانگ گفت: ما پنج منبع چشمک زن رادیویی را در یک خط عظیم در آسمان 
یافتیم. تجزیه و تحلیل ما نشان می دهد که نور آنها باید از همان گاز سرد عبور 
کرده باشد. همانطور که نور مرئی هنگام عبور از جو ما تحریف می شود، وقتی 
امواج رادیویی از ماده عبور می کنند نیز بر روشنایی آنها تأثیر می گذارد. محققان 

این مطالعه این »سوسوزنی«)scintillation( را تشخیص دادند.
دکتر »آرتم تونتسوف«)Artem Tuntsov(، یکی از نویسندگان این مطالعه 
گفت: ما کاملا مطمئن نیستیم که این ابر عجیب چیست اما یک احتمال این 
است که می تواند یک ابر برفی هیدروژنی باشد که توسط یک ستاره مجاور برای 

ایجاد یک توده گاز بلند و نازک از هم پاشیده شده است.
هیدروژن در حدود دمای منفی 260 درجه منجمد می شود بنابراین نظریه 
پردازان ادعا می کنند که برخی از مواد از دســت رفته باریونیک جهان در این 
ابرهای برفی هیدروژن حبس شده اند اما تشخیص آنها تقریباً غیرممکن است.

وانگ گفت: با این حال  در حال حاضر ما روشــی برای شناســایی چنین 
توده های گاز سرد نامرئی با استفاده از کهکشان های دوردست توسعه داده ایم.

پروفســور تارا مورفی)Tara Murphy( استاد راهنمای وانگ، گفت: این یک 
کشف عالی برای یک ستاره شناس جوان است.

داده های لازم برای شناســایی ابر گازی با اســتفاده از تلســکوپ رادیویی 
»اســکاپ«)ASKAP( ســازمان پژوهش های علمی و صنعتی همسود در غرب 
استرالیا انجام شده است. کشف وانگ اطلاعات جدیدی درباره جستجوی ماده 

باریونیک گمشده جهان در اختیار ستاره شناسان قرار داده است.

 ارسال ۴ مدارگرد به مریخ برای کشف یخ!
مریخ برای داشتن آب به حالت مایع در سطح، بسیار سرد است اما ممکن 
است یخ های زیادی درست در زیر سطح آن در مکان هایی خاص وجود داشته 
باشند. ماموریت های آینده انسان به مریخ می تواند از این یخ ها به عنوان منبعی 

برای مطالعه ی گذشته ی این سیاره استفاده کنند.
به نقل از سی ان ان، آژانس فضایی ایتالیا، آژانس فضایی کانادا، آژانس اکتشافات 
هوا و فضای ژاپن و ناسا اعلام کردند که می خواهند برنامه ای برای نقشه برداری 

رباتیک از مناطق حاوی یخ مریخ طراحی کنند.
همه ی این آژانس ها با یکدیگر گروهی برای انجام این ماموریت تشکیل خواهند 
داد. این ماموریت که به »نقشه برداری از یخ های مریخ« معروف است شامل ۴ 
مدارگرد خواهد بود. اگر ماهیت این ماموریت توســط آژانس های فضایی تایید 

شود این ۴ مدارگرد در سال 2026 ارسال خواهند شد.
این مدارگردها در کنار هم می توانند یخ های ذخیره شده در زیر سطح مریخ 
را پیدا کنند و عمق، مکان، توزیع و فراوانی آنها را مشخص کنند. یکی از این 
مدارگردها مجهز به رادار است که می تواند اطلاعاتی در مورد قابل دسترس بودن 
یخ ها جمع آوری کند. مخصوصا با بررسی اینکه آیا غبار و لایه های سنگی اطراف 

یخ ها سخت و محکم هستند یا نه.
اولین ماموریت ارسال انسان به مریخ احتمالا شامل 30 روز جستجو و کاوش 
در سطح مریخ خواهد بود. این مدارگردها می توانند به تعیین مکان مناسب برای 

فرود و همچنین تعیین اهداف علمی برای ماموریت های فضایی کمک کنند.
در ماموریت های طولانی تر در مریخ می توان از این نقشــه ها برای مطالعه 
جوی و زمین شناسی مریخ استفاده کرد و از مکان های خطرناک پرهیز کرد. از 
هیدروژن و اکسیژن موجود در یخ می توان به عنوان منابعی برای تامین سوخت 
موتورها استفاده کرد و همچنین برای استخراج منابع، کشاورزی، تولیدات و به 
دست آوردن هر آنچه که فضانوردان به آن نیاز دارند. همچنین پشتیبان خوبی 

برای سیستم های حفظ حیات است.
انتقال آب به مریخ سنگین و هزینه بر است. بنابراین استفاده از یخ های موجود 
در سیاره ی سرخ می تواند چالش های مربوط به انتقال این منبع به مریخ را کاهش 
دهد. این موضوع می تواند گسترش یافته و به سایر آژانس های فضایی نیز برسد 

و شرکای تجاری دیگری به آن اضافه شوند.
جیم واتزین)Jim Watzin(، مشاور ارشد ناسا می گوید: این همکاری برای یافتن 
یخ های مریخ باعث می شود که تجارب جهانی همه ما در کنار هم جمع شود و 
هزینه ها تقسیم شده و کاهش یابد تا انجام این ماموریت برای علاقه مندان ممکن 
شود. اکتشافات انسان و ربات ها دست در دست هم می دهند و به یافتن راهی 

هوشــمندانه تر و امن تر برای انجام ماموریت های انسانی در منظومه ی شمسی 
کمک می کنند. با هم می توانیم بشریت را برای جهش بزرگ بعدی یعنی سفر 

به مریخ آماده کنیم.
تمام اطلاعاتی که توســط مدارگردها جمع آوری می شــود هم برای موارد 
تحقیقاتی و هم برای اکتشــافات کلی مریخ، با تمام دنیا به اشــتراک گذاشته 
خواهد شد. پیش از آن  که ناسا کسی را به مریخ بفرستد قصد دارد تحت عنوان 
ماموریت آرتمیس فضانوردانی را به ماه بفرستد که طی آن اولین زن به همراه 
مردی دیگر پای بر ماه خواهند گذاشت. آن ها در سال 202۴ به قطب جنوبی 

ماه که دست نخورده و کاوش نشده است خواهند رفت.
اما پیش از آن ناسا قصد دارد که ماه نورد وایپر)VIPER( را به ماه بفرستد تا از 
نزدیک از یخی که در این منطقه در بخش سایه ای ماه وجود دارد بازدید کند. 
این یخ می تواند کاربردهای گوناگونی برای خدمه ی آرتمیس داشته باشد و به ناسا 
کمک می کند تا بفهمد چگونه باید از منابع موجود در مریخ و ماه استفاده کرد.

ماه زمینه ی مناســبی برای انجام ماموریت های آینده به مریخ است. انتظار 
می رود وایپر در سال 2023 روی ماه فرود بیاید.

اریک ایانســون)Eric Ianson(، معاون بخش علوم سیاره ناسا و مدیر برنامه 
اکتشاف مریخ، در بیانیه ای گفت: این برنامه علاوه بر حمایت از ماموریت های 
انسانی آینده در مریخ، به افزایش دانش ما در مورد یخ های زیرسطحی کمک 

می کند و فرصت های زیادی برای اکتشافات علمی در اختیار ما می گذارد.
نقشــه برداری از یخ های نزدیک به ســطح می تواند به یافت بخش هایی از 
هیدروسفر)hydrosphere( و بخش های بالایی آن که از آن ها بی خبریم کمک 
کند و این یافته ها به کشف تغییرات محیطی مریخ در گذشته و پاسخ به سوالات 
اساسی در مورد مریخ کمک خواهد کرد. ماند این سوال که آیا مریخ زمانی محل 

زندگی موجودات میکروبی بوده است یا آیا روزی خواهد بود یا خیر؟

 احتمال خطر جهش کروناویروس در نوع مزمن آن وجود دارد
پژوهشگران »دانشگاه کمبریج« در بررسی جدیدی دریافته اند که نوع مزمن 
کروناویروس می تواند به جهش هایی دچار شود که اثر واکسن ها را از بین می برند.

به نقل از وب ســایت رسمی دانشگاه کمبریج، دانشــمندان باور دارند که 
جهش های کروناویروس مشابه آنچه در نوع انگلیسی آن دیده می شود، می تواند 
در موارد ابتلا به عفونت مزمن پیش بیاید. به گفته دانشمندان، درمان طی یک 

دوره طولانی می تواند چندین فرصت تکامل را برای ویروس ایجاد کند.
پژوهشگران دانشگاه کمبریج، جهش کروناویروس را در یک بیمار مبتلا به 
نقص ایمنی مشــاهده کردند که تحت درمان پلاسما قرار داشت. آنها به طور 
خاص، یک جهش کلیدی را در این نوع جدید کروناویروس یافتند که موجب 
شد انگلستان دوباره قرنطینه سخت گیرانه ای را آغاز کند. هر چند، هیچ نظری 
مبنی بر این که این نوع کروناویروس از این بیمار نشات گرفته باشد، وجود ندارد.

پژوهشگران با استفاده از یک نسخه مصنوعی از پروتئین  خوشه ای ویروس در 
آزمایشگاه، نشان دادند که تغییرات خاصی در رمز ژنتیکی ویروس رخ می دهد که 
موجب می شود قدرت عفونت ویروس، دو برابر بیشتر باشد. آران ای کروناویروس یا 
همان رمز ژنتیکی آن، از مجموعه ای از نوکلئوتیدها تشکیل شده است. رونویسی 
این رمز ژنتیکی همزمان با تکثیر ویروس می تواند به اشتباه صورت بگیرد و منجر 

به خطاهایی شود که به عنوان جهش شناخته می شوند.
نگرانی ویژه در این مورد، جهش هایی هستند که ممکن است ساختار پروتئین 
خوشه ای را تغییر دهند. این جهش ها، در سطح ویروس اتفاق می افتند و شکلی 
 »ACE2« شبیه تاج به آن می دهند. ویروس از این پروتئین برای اتصال به گیرنده
روی سلول های میزبان استفاده می کند که به آن امکان می دهد تا وارد سلول شود 
و به تکثیر و پیشروی در سراسر بدن بپردازد. بیشتر واکسن های مورد استفاده 
و یا آزمایش شده، پروتئین خوشه ای را هدف قرار می دهند و این نگرانی وجود 

دارد که شاید جهش ها، کارایی واکسن ها را تحت تاثیر قرار دهند.
پژوهشگران، نوع خاصی از ویروس را شناسایی کرده اند که تغییرات مهمی 
/ΔH69« را شامل می شود که به آلودگی آن منجر می شوند. حذف آمینواسید

ΔV70« در بخشــی از پروتئین خوشه ای، یکی از تغییرات کلیدی در این نوع 
از کروناویروس است.

اگرچه حذف ΔV70/ΔH69 چندین بار تشــخیص داده شــده اســت اما 
دانشمندان تاکنون ظهور جهش ها را در یک شخص خاص مشاهده نکرده  بودند. 
پژوهشگران دانشگاه کمبریج در این پروژه، ظهور این جهش ها را در یک بیمار 

مبتلا به کووید-19 که در بیمارستان بستری بود، دیدند.
بیمار مورد نظر، مردی 70 ســاله و مبتلا به لنفــوم B بود که اخیرا تحت 
شیمی درمانی قرار داشت. بدین ترتیب، سیستم ایمنی بدن او به صورت جدی در 
خطر قرار داشت. این بیمار پس از بستری شدن، با تعدادی از روش های درمانی 
مانند داروی »رمدســیویر« و پلاسمای بهبود یافته تحت درمان قرار گرفت. با 
این که وضعیت بیمار در ابتدا تثبیت شد اما پس از آن رو به زوال رفت. وی در 
بخش مراقبت های ویژه بستری شد و تحت درمان قرار گرفت اما نهایتا درگذشت.

طی دوره بســتری شدن بیمار، 23 نمونه ویروس برای تجزیه و تحلیل در 
دســترس قرار داشت که بیشتر آنها از بینی و گلو تهیه شده بود. این نمونه ها 
مورد توالی یابی قرار گرفتند و پژوهشــگران، جهش ژنوم ویروس را در همین 

توالی ها مشاهده کردند.
پژوهشگران بین روزهای 66 و ۸2، تغییر قابل توجهی در تعداد ویروس یافتند. 
آنها حذف ΔV70/ΔH69 و جهش در پروتئین خوشه ای موسوم به »D796H« را 
مشاهده کردند. اگرچه به نظر می رسید که این نوع از کروناویروس از بین می رود 

اما در مرحله سوم درمان با رمدسیویر و پلاسما، دوباره ظهور کرد.
پروفسور »راوی گوپتا«)Ravi Gupta(، سرپرست این پژوهش گفت: آنچه ما 
می دیدیم، رقابت میان انواع گوناگون ویروس بود. ما فکر می کنیم که این موضوع 

با پلاسما درمانی امکان پذیر می شود.
وی افزود: در نهایت ویروســی پیروز شد که جهش در D796H و حذف در 
ΔV70/ΔH69 برای آن پیش آمده بود. این ویروس در ابتدا و قرار گرفتن تحت 
فشــار رشته ویروس های دیگر، با پلاسما درمانی بهبود یافت اما سپس دوباره 
ظهور کرد. یکی از این جهش ها، در نوع جدید کروناویروس دیده می شــود که 
در انگلســتان ظهور کرده است. اگرچه هیچ نظری وجود ندارد که نشان دهد 
بیمار ما، همان کسی است که ویروس برای نخستین بار در او دیده شده است.

پژوهشگران در شرایط کاملا کنترل شده، با حذف ΔV70/ΔH69 و جهش 
D796H، نسخه مصنوعی کروناویروس را هم به صورت جداگانه و هم به همراه 
یکدیگر ایجاد کردند. جهش های ترکیبی، موجب کاهش حساســیت ویروس 
نســبت به خنثی سازی شــدند؛ اگرچه به نظر می رسد که جهش D796H، به 
تنهایی عامل کاهش حساسیت نسبت به پادتن های موجود در پلاسما بوده است.

گروهی از پژوهشــگران در بررسی های خود توانسته اند راه جدیدی را کشف 
کنند که به هدف قرار دادن سلول های سرطانی و از بین بردن آنها کمک می کند.

به نقل از برایت سرف، پژوهشگران همیشه هنگام درمان سرطان، در جستجوی 
راه هایی هستند که سلول های سرطانی را از بین ببرند و در عین حال، میزان آسیب 
به بقیه بدن را به حداقل برســانند. یکی از راه های احتمالی، یافتن فرایندهایی 
اســت که منحصر به سلول های سرطانی هستند و امکان هدف گیری خاص را 
فراهم می کنند. اگر این فرایند مختل شود، تنها همان سلول ها تحت تاثیر قرار 
می گیرند. یک فرایند می تواند به انواع خاصی از سرطان منحصر شود و در برخی 
دیگر وجود نداشته باشد. در چنین مواردی، به یک راه ساده نیاز است که نشان 
دهد آیا تومور، ویژگی منحصر به فردی دارد یا خیر. مفهوم سوال این است که 
تومور نسبت به کدام درمان واکنش نشان می دهد. این روش به پژوهشگران کمک 
می کنــد تا درمان را با بیماری که احتمالا درمان به او کمک می کند، مطابقت 

دهند؛ نه این که به آزمون و خطا بپردازند. گروهی از پژوهشگران موفق شده اند 
چنین فرایندی را کشــف کنند که می تواند سلول های سرطانی را بدون آسیب 

رساندن به سلول های سالم هدف قرار دهد.
چرخه »فولات«)Folate(، یک فرایند ضروری برای DNA و آران ای به شــمار 
می رود؛ در نتیجه هم برای ســلول های ســرطانی و هم برای سلول های سالم، 
بســیار مهم اســت. از آنجا که تولید DNA، یک مرحله مهم در تقسیم سلولی و 
رشد تومور به شمار می رود، چرخه فولات یک هدف متداول برای شیمی درمانی 
است. در هر حال، عوارض جانبی قابل توجهی در حمله کردن به آن وجود دارد.

در واقــع، دو چرخه فولات وجود دارد که یکی در میتوکندری و دیگری در 
سیتوزول رخ می دهد. یک سلول سالم می تواند از یک نوع به نوعی دیگر تبدیل 
شــود. پژوهشگران در این پروژه، انواعی از سلول های تومور را کشف کردند که 
به مسیر سیتوزول تکیه داشتند. در نتیجه، اگر درمان، هدف قرار دادن چرخه 
فولات ســیتوزول باشد، سلول های سالم به چرخه میتوکندری روی می آورند و 

آسیب نمی بینند. بدین ترتیب، تنها سلول های تومور از بین می روند.
پروتئین »RFC«، پروتئینی اســت که ســطح فولات داخل سلول را تنظیم 
می کند. پژوهشــگران دریافتند که پایین بودن سطح RFC، پایین آمدن فولات 
را بــه همراه دارد. آنها به این نتیجه رســیدند که پاییــن آمدن میزان فولات، 
برای چرخه میتوکندری، مخرب است؛ بنابراین تومورهایی که میزان RFC آنها 
پایین است، تومورهایی هستند که تحت تاثیر درمان های مسدود کننده چرخه 

سیتوزول قرار می گیرند.
بدین ترتیب، هم مسیری که ممکن است مورد حمله قرار بگیرد و هم راهی 
برای تشخیص تومورهایی که مورد حمله قرار می گیرند، می تواند نقش موثری 

در این میان داشته باشد.

کشف راه جدیدی برای هدف قرار دادن سلول های سرطانی

ناسا نقشه »درختان ماه« را منتشر کرد

Classic Recreation نســخه ای جذاب از خودروی کلاسیک موستانگ شلبی 
GT۵00CR مدل 1967 را با بدنه فیبر کربنی بازسازی کرده است که قیمتی حدود 

26۵ هزار دلار دارد.
مطمئناً درک قیمت پایه 29۸ هزار دلار برای خودروی فورد موستانگ بسیار 
دشوار است. البته مدلی که در تصاویر می بینید یک خودروی عضلانی معمولی نیستِ 
زیرا به نظر می رسد در تونل زمان به اواخر دهه 1960 سفر کرده است و برای سوار 
شدن به فناوری امروز نیاز دارد. به گزارش موتوروان، این خودروی کلاسیک با نام 
موستانگ شلبی GT۵00CR مدل 1967، ابتدا در ماه می سال گذشته معرفی شد 
تا اولین محصول شرکت Classic Recreation لقب بگیرد و اکنون با گذشت چند 

ماه، نسخه ی نهایی این خودرو کامل شده است.
کلاســیک ریکریشن ظاهر قدیمی فورد موســتانگ را با تکنیک های مدرن 
ســاخت خودرو در هم آمیخته است؛  اکنون این خودروی عضلانی از بدنه کاملا 
فیبر کربنی بهره می برد که باعث می شود وزن آن حدود 272 کیلوگرم سبک تر 
از نســخه ی استاندارد شلبی GT۵00CR باشد. نسخه Carbon Edition موستانگ 
شلبی GT۵00CR با همکاری شرکت SpeedKore ساخته شد و  آن ها کار خود را 
با نسخه ی پایه GT۵00CR فولادی مدل 1967 آغاز کردند. قبل از اینکه مراحل 

ساخت آغاز شود، کارهای اسکن، طراحی و مهندسی در CAD انجام شد.
نتیجه نهایی پروژه، به لطف پنل های کاملا هم راستا و بدنه بدون لک و خش، 
بسیار زیبا و جذاب از کار در آمده است. پنل های بدنه که تحت حرارت شکل دهی 
شده اند، دارای بافت آشکار الیاف کربن هستند که توسط طرح راه راه قرمز آب نباتی 
تکمیل می شــوند؛ درحالی که رنگ های دیگر نیز در صورت درخواست و سفارش 
مشتریان موجود است. این خودروی عضلانی روی رینگ های سه تکه 1۸ اینچی 
Forgeline قرار دارد که در لاستیک های BFGoodrich Rival S با پهنای 27۵ در 

جلو و پهنای 33۵ در عقب قرار گرفته اند.
قدرت توقف خودرو توسط کالیپرهای 6 پیستونی ویل وود با دیسک های ترمز 
1۴ اینچی در جلو و کالیپرهای چهار پیستونی با دیسک 13 اینچی برای چرخ های 

عقب تأمین می شــود. دیسک های ترمز هر دو محور دارای شکاف، سوراخ کاری و 
امکان تهویه هستند. سوپاپ قابل تنظیم تناسبی در عقب نیز برای کنترل تعادل 

فشار بین ترمزهای جلو و عقب نصب شده است.
در قلب فورد موستانگ شلبی GT۵00CR ساخت Classic Recreation، پیشرانه ی 
۵/2 لیتری کایوت )نسل سوم( فورد با سوپرشارژر 2/9 لیتری Whipple قرار دارد 
که امکان دستیابی به خروجی بسیار زیاد ۸10 اسب  بخار قدرت و ۸13 نیوتن متر 
گشــتاور را فراهم می کند. قدرت پیشــرانه قهرمان عضلانی آمریکایی از طریق 
جعبه دنده 10 سرعته خودکار فورد )با اهرم تعویض دنده بغل فرمان( به چرخ های 

خروجی و در نهایت جاده منتقل می شود.
تصویری از فضای داخل کابین خودرو ارائه نشــده است؛ اما می دانیم تودوزی 
چرمی و هدلاینر آلکانترا دارد. نشانگرهای قرمزرنگ سفارشی شلبی در جلوداشبورد 
نصب شده است؛ از جمله سرعت سنج جدید که تا 320 کیلومتر بر ساعت )200 
مایل  بر ساعت( شماره گذاری دارد تا توانایی های تازه ی موستانگ شلبی را بازتاب 
بدهد. سیستم صوتی کیکر و سیستم سرگرمی و اطلاعاتی کنوود پایان بخش این 

تغییرات در داخل کابین هستند.

 موستانگ شلبی GT۵۰۰CR کلاسیک با امکانات مدرن معرفی شد

حدود ۵00 بذر از گونه های مختلف درخت در سال 1971 طی ماموریت آپولو 
1۴ به فضا فرســتاده شــدند و پس از آن  که 3۴ بار به دور ماه چرخیدند به زمین 
برگشتند و در نقاط مختلفی از جهان کاشته شدند. به نقل از دیلی میل، ناسا نقشه ای 
از محل قرارگیری این »درختان ماه« منتشــر کرده است. تعداد این درختان ۸3 
اصله بوده و بیشترشان در ایالات متحده قرار دارند. دو اصله نیز در آفریقای جنوبی 
و یک اصله در اروپاست. این مجموعه شامل سکویای همیشه سبز، صنوبر داگلاس، 
چنار آمریکایی، شیرین ژد آمریکایی و کاج کندر می شود، اما یک سوم بذرها پس 
از کاشته شدن در دهه 1970 از بین رفتند. این ماموریت بخشی از ماموریت آپولو 
 Edgar(و ادگار میشل)Alan Shepard(1۴ بود و در حالی که فضانوردان آلن شپرد
Mitchell( روی ماه راه می رفتند استورات روسا )Stuart Roosa( در ماژول فرماندهی 
به همراه دانه هایی که در کیف شخصی اش بود می چرخید. امسال پنجاهمین سالگرد 
ماموریت آپولو 1۴ است که سومین فضاپیمایی بود که بر روی ماه فرود آمد و اولین 

فضاپیمایی که روی ارتفاعات قمر نشست.
در طول ماموریت بذرها دسته بندی شده بودند و همچنین بذرهای شاهد برای 
مقایسه در زمین ماندند. بذرها در کیف روسا بودند اما قوطی محتوی آن ها در هنگام 
ضدعفونی در زمین باز شد و بسیاری از آن ها برای انجام آزمایش بی استفاده شدند. 
بذرهای باقی مانده در ایالات متحده و سراسر جهان کاشته شدند. ناسا در بیانیه ای 
گفته است: این درختان ادای احترامی به فضانورد روسا و ماموریت آپولو 1۴ هستند.

دکتر میشل توبیاس)Michele Tobias( از دانشگاه دیویس در کالیفرنیا این نقشه  
دقیق از محل این درختان در سراسر جهان را تهیه کرده است.

توبیاس در سال 2016 گفت: چند ماه پیش من با تماشای یکی از قسمت های 
برنامه ی هوول هاوسر )Huell Howser( از وجود این درختان مطلع شدم و پس از 
آن از یکی از آن ها در کالیفرنیا بازدید کردم. بعد از آن متوجه شدم که پدربزرگم 
یکی از اعضای تله متری بوده که بذرهای آپولو را بررسی کرده و ایده این کار من نیز 
ارتباطی به همین موضوع دارد. ناسا بذرها را در اختیار سازمان جنگل داری ایالات 
متحده آمریکا داد تا از آن ها تا زمان جوانه زدن محافظت کند اما برخی از بذرها تا 

سال ها پس از ماموریت کاشته نشدند.
رئیس جمهور وقت جرالد فورد)Gerald Ford( در تلگرافی به مراســم کاشت 
درختان ماه گفت: این درخت که توسط فضانورد استورات روسا، آلن شپرد و ادگار 
میشل آورده شده، نماد زنده ای از انسان های شگفت انگیز و دستاوردهای علمی ماست. 
و ادای احترام مناســبی برای برنامه ی ملی فضای ماست که با خود وطن پرستی، 

فداکاری و عزم راسخ را برای موفقیت به همراه آورده است.
اگرچه در طول سال ها مردم این درختان را به فراموشی سپرده اند، اما فضانورد 
سابق ناســا دیوید ویلیامز)David Williams( در سال 1996 همه ی آن ها را پیدا و 
فهرست بندی کرد. او کار خود را با لیستی از 22 درخت ماه آغاز کرد و تا یافتن ۸0 
اصله پیش رفت اگرچه 21 مورد از بین رفته بودند.3 مورد دیگر نیز به تازگی به این 
لیست اضافه شده است که این تعداد را به ۸3 اصله می رساند اما این 3 مورد نیز 
اکنون از بین رفته اند. با این حال ویلیام می گوید سرنوشت بیشتر درختان ارتباطی 

با سفر آن ها به فضا ندارد.
ویلیامز به مجله ی  Atlas Obscura گفت: با مقایســه ی دانه هایی که هرگز به 
فضا نرفته بودند مشــخص شد که هیچ تفاوت قابل تشخیصی وجود ندارد و این 
چیزی است که همه انتظارش را داشتند. یک کاج صنوبر در کاخ سفید کاشته شد 
و درختان دیگر در برزیل و ســوئیس و یک درخت نیز به امپراطور ژاپن اهدا شد. 
این درختان در میدان واشنگتن در فیلادلفیا، دره فورج، جنگل بین المللی دوستی 
و دانشــگاه ها و مراکز مختلف ناسا نیز کاشته شدند. اولین »درخت ماه« در سال 
197۴ در اردوگاه تفریحی اتی کانا که یک مرکز تفریحی برای دختران پیشاهنگ 

در می سی سی پی است کاشته شد.


